
A C I J A 

NAGRADNA 

Z Demokracijo 
in Adrio Airways 

po Evropi 
Razkrivamo 
načrten poskus 
destabilizacije 
slovenske države 
s strani nekdanje 
vladajoče 
nomenklature. 

v SREDIŠČU 
GABROV UKOR 
PRED IZKLJUČITVIJO 

www.demokracija.si 

St. 50, leto XI. 
14. december 2006, 550 SIT/2,29 EUR 

http://www.demokracija.si


T D 

C D 

C D 

CD 
CD 
C Z 

C D 

r - j 
CD 
c o 

I> 
3 o o 

C D 
s 

CD 
"CD 

t I 

C D " 

C O 

o 
CD 
C O 

C O < C D 

O 

C D 

r\J 
C D 

Q . 
CD 

" O 
o 
C O 

s 

CD 

Pivovarna Union d.d., Pivovamiëka ul. 2, Ljubljana 



Obseg: 320 strani. Format: 17x24,5 cm. Trda vezava. 

w w w . d e m o k r a c i j a . s i / k n j i g a r n a 

Viktor Miklavčič 

P R I Č E V A N J A 
Avtor se spominja mladosti za časa fašističnega terorja na Primorskem, bojev v 2. svetovni vojni v italijanski in jugoslovanski 

kraljevi vojski ter sanj, ugaslih v udbovsem zaporu, o pravičnejši družbeni ureditvi v Titovi Jugoslaviji. 

C e n a k n j i g e j e 4.900,00 SIT / 20,44 E U R. Naročila sprejemamo 
po e-pošti kn j igarna@demokrac i ja . s i ali po telefonu 01 230 06 66. 
Poštnino po veljavnem ceniku Pošte Slovenije plača naslovni ob prevzemu. Vse cene vsebujejo 8,5% DDV. 
Informativne cenevevih so preračunane iz tolarskih cen po centralnem paritetnem tečaju 1 EUR je239.64 StT. 

- W - ^ K N I I U a I n a 

DEMOKRACIJA 

http://www.demokracija.si/knjigarna
mailto:knjigarna@demokracija.si


KAZALO 

UVODNE STRANI 
9 Gabrov ukor pred izključitvijo 
7 O Pogledi: Nov ameriški pristop 
7 7 Pomen papeževega obiska v Carigradu 

POLITIKA 

72 Poskus destabilizacije države 
76 Policijski puntarji 

SLOVENIJA 

18 Ljudje v belem iz ozadja 
22 Resnica o t. i. izbrisanih 
24 Popisovanje nepremičnin 
26 Kmetje nočejo več čakati 

TUJINA 

28 Položaj Romov v Evropi 
32 Tuji tisk: Naselje na Luni 
33 Globus: Nov„ruski" umor 

INTERVJU 

34 Igor Bavčar 

NEKOČ IN DANES 

38 Mineralna bogastva 
47 Meje in misije 
42 Naši kraji: Velenje 

KULTURA 

46 V Cerknici pojejo mladi možje 
47 Nagrade za arheologijo 

OGLEDALO 

48 Film: Potovanje odrešitve 
50 Avtomobilizem: Opel astra TwinTop 
5 2 Znanost: Majhna steklenička, močan strup 
54 Šport: Je najbogatejši tudi najsposobnejši? 
5 6 Črna kronika: Popovič obtožuje udbomafijo 
58 Rumeno: Jernej tretjič očka 
60 TVKuloar: Uroš proti Janezu 
6 2 Kronika časa: Začetek slovenske vojske 
66 Prihodnji ustavni sodnik? 

D E M O K R A C I J A , p.p. 4315, 
Komenskega 11,1000 Ljubljana, SI 
Tel.: 01/ 2300 660 (uredništvo), urednik@demokracija.si; 
01/230 06 66 (tajništvo), tajnistvo@demokracija.si 
Faks: 01/230 06 61 

Glavni in odgovorni urednik: Metod Berlec 

Tehnični urednik: Bojan Jovan 
Novinarji: Peter Avsenik, Gašper Blažič, Lucija Horvat, 
Petra Janša, Lovro Kastelic, Barbara Prevorčič, Aleš 
Kocjan, Vida Kocjan, Monika Maljevič, Ana Mullner, 
Bogdan Sajovic, Denis Vengust, Mitja Volčanšek 
Kolumnisti: Esad Babačič, dr. Andrej Capuder, 
mag. Klemen Jaklič, dr. Janez Jerovšek, dr. Janko Kos, 
dr. Matej Makarovič, dr. Hubert Požarnik, 
dr. Andrej Rahten, dr. Ljubo Sire, dr. Peter Starič 

Stalni zunanji sodelavci: Vera Ban, 

Peter Čolnar, Pavel Ferluga, Igor Gošte, 

Miran Mihelič, Marija Vodišek 

Lektoriranje: Joža Gruden 

Prelom: Tone Tehovnik 

Realizacija: Nova orbita d.o.o. 

Fotografija: Gregor Pohleven (urednik), 

Bor Slana, agencije, arhiv Demokracije 

Tisk: Ma-tisk d.o.o., Maribor 

Datum natisa: dan pred izidom 

Izhaja: vsak četrtek; 

Cena: 550 SIT/2,29 EUR 

Izdaja: Nova obzorja d.o.o. 

Direktor: Andrej Lasbaher 

Naklada: 11.000 izvodov 

TRR: 24200-9004125033, Raiffeisen Krekova banka d. d., Maribor 

Poštnina plačana pri pošti 1102. Nenaročenih člankov in fotografij 

ne plačujemo in ne vračamo. 

Na podlagi zakona o davku na dodano vrednost (Ur. I. RS, št. 89/98) 

sodi tednik Demokracija med proizvode, za katere se obračunava 

davek na dodano vrednost po stopnji 8,5 %. 

Naročniški oddelek: narocnine@demokracija.si; Naročniki prejmejo 

položnico s prvo revijo v mesecu. Odjave sprejemamo pisno do 15. v 

mesecu z veljavnostjo prvega v naslednjem mesecu. Letna naročnina 

za države članice Evropske zveze znaša 260 evrov, za druge pa 288 USD. 

Informativne cene v evrih so preračunane iz tolarskih cen po 

centralnem paritetnem tečaju 1 EUR = 239,64 SIT. 

Fotografija na naslovnici: FOTO SPRING, fotomontaža 

DEMOKRACIJA • so/xi • u. december 2006 

34 Intervju: Igor Bavčar 
V Istrabenzu ž e l i m o 
postati e d e n 
n a j p o m e m b n e j š i h 
igralcev n e s a m o v 
Sloveniji , t e m v e č v celotni 
j u g o v z h o d n i Evropi. In 
t o na trgih električne 
e n e r g i j e , u t e k o č i n j e n e g a 
n a f t n e g a plina, tehničnih 
plinov, z e m e l j s k e g a plina 
in b i o m a s e . Tukaj v i d i m o 
š e vel iko prostora za rast. 

72 Poskus destabilizacije države 
Zadnji tedni so bili v Sloveniji razgreti. Vprašanje nadomestne lokacije za romsko 
družino Strojan se je čezmerno poudarjalo, pojavile so se vaške straže, težave 
v vladni koaliciji, ki jih je povzročil Janez Drobnič, hkrati pa je začel groziti še 
policijski sindikat. Kaj se je skrivalo za tem? 

28 Romi v evropskih državah 

is Ljudje v belem iz ozadja 
Interpelacija zoper ministra za 
zdravje Andreja Bručana je le 
odsev notranjih težav Liberalne 
demokracije Slovenije ter 
zloraba politične moči 
opozicije in posameznikov za 
dosego oblasti. 

Po drami, ki pri nas že nekaj 
tednov poteka v zvezi z romsko 
družino Strojan, se odpira 
vprašanje, kako je za romsko 
manjšino poskrbljeno v drugih 
evropskih državah. Na splošno 
naša država razmeroma dobro 
skrbi za romsko skupnost. 
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PETA STRAN 

Čas za »rešitelja« 
Metod Berlec 

»V Sloveniji je skrb zbujajoča prav nizka stopnja 
zaupanja v politiko, v politične stranke, čedalje bolj 
pa tudi v institucije sistema, v državo. Zadnji do-
kaz tega nezaupanja so vaške straže, ki postavlja-
jo cestne barikade, nadzorujejo gibanje ljudi, celo 
policije, in preiskujejo tudi policijska vozila. Vendar 
se avtoriteta državnih ustanov, predvsem sodstva, 
ustavnega sodišča, varuha človekovih pravic, tožil-
stva, policije, v zadnjem času tudi predsednika dr-
žave ni začela rušiti šele zdaj v Ambrusu, ampak že 
veliko prej. /.../ Kljub mnogim razlikam me podrta 
drevesa, zborovanja, protesti, nestrpnost s sovražni-
mi in rasističnimi parolami pretresajo in spominja-
jo na mitingaštvo, s katerim je Slobodan Miloševič 
sprožil tragedijo na Balkanu... 

Nekultura in sovražni govor vdirata v medseboj-
ne odnose in v javno življenje, strokovnjaki so na 
političnem prepihu, država se še naprej vmešava v 
gospodarstvo, podreja si medije in druga področja 
javnega življenja ...« 

(Milan Kučan 
5. decembra 2006 v intervjuju za Jano) 

Podobno dramatično je nekaj dni pred tem na 
izredni seji državnega zbora, na kateri so raz-
pravljali o zamenjavi ministra za delo, druži-

no in socialne zadeve, stanje v državi opisoval vodja 
poslanske skupine LDS ter nekdanji predsednik te 
stranke in vlade Anton Rop. 

Seveda stanje v Sloveniji ni tako alarmantno, kot 
ga želijo številni prikazati oziroma umetno ustva-
riti. Očitno je, da ljudi iz vrst tranzicijske levice in 
starih partijskih struktur moti, da je Slovenija go-
spodarsko uspešna, da bo prva med desetimi no-
vimi članicami EU prevzela evro in da bo v prvi 
polovici leta 2008 predsedovala Evropski uniji. 
Poskusi destabilizacije Slovenije zahtevajo resno 
obravnavo in moder odziv. Vladi je začasno uspe-
lo vsaj delno pomiriti duhove v Ambrusu, vpraša-
nje pa je, kaj se bo zgodilo, ko bodo začeli podirati 

nelegalne romske objekte v Dečji vasi pri Ambru-
su. Za napenjanje loka po novem skrbi policijski 
sindikat z izsiljevanjem vlade in zahtevo po pre-
cejšnjem povečanju plač. Zadeva ni preprosta, saj 
lahko poruši skoraj doseženo krhko soglasje med 
vlado in predstavniki sindikatov javnega sektorja. 
Presenetljivo policijski sindikat izsiljuje še s stav-
ko, čeprav je za policiste po zakonu prepovedana. 
Da bo mera polna, premierju grozi s tožbo, ker je 
opozoril, da je policijski sindikat s stavko grozil 
tudi pred slovensko osamosvojitvijo. 

Zadnje dogajanje kaže, da želi tranzicijska levica 
s pomočjo starega partijskega aparata destabilizirati 
Slovenijo, o čemer podrobneje pišemo v posebnem 
članku. Pri tem po stari partijski navadi ne izbirajo 
sredstev. Ne zanimajo jih žrtve niti ugled Slovenije 
v tujini. Po eni strani njeni predstavniki govorijo 
o varovanju človekovih pravic, po drugi pa delajo 
vse, da vladi ne bi uspelo rešiti romskega vprašanja, 
konkretno družine Strojan. Poznavalci so prepriča-
ni, da niti v ozadju spet vleče nekdanji predsednik 
države Milan Kučan, saj sta opozicijski SD in LDS 
zaradi notranjih trenj operativno razglašeni. Jelko 
Kacin se kot predsednik LDS ni izkazal, zato je v 
stranki zmeraj več tistih, ki ga želijo zamenjati. 
Predsednik SD Borut Pahor pa naj bi imel preveč 
prijateljske odnose z Janezom Janšo. Aktualni pred-
sednik države Janez Drnovšek je posebno poglavje. 
V tej situaciji nekateri zato nagovarjajo nekdanjega 
predsednika države, naj se znova dejavneje vklju-
či v slovensko politiko. Pri tem je pomenljivo, da 
prvi človek Politbarometra Niko Toš vsak mesec 
meri podporo Milanu Kučanu. Po zadnji anketi bi 
njegovo hipotetično stranko na volitvah podprlo 
kar štirideset odstotkov anketirancev. Ker Kučanu 
strankarsko delovanje ni blizu, nekateri razmišljajo 
o njegovi vnovični kandidaturi za predsednika dr-
žave, saj naj bi s tem tranzicijska levica dobila sidri-
šče za povrnitev izgubljene oblasti. No, vprašanje pa 
je, ali se bo Kučan tega projekta sploh lotil. Q 

Z ustvarjanjem 
nestabilnih razmer 
v državi naj bi se 
pripravljal teren 
za „rešitelja". 
Kot leta 1996 naj 
bi Milan Kučan 
zaradi ogroženosti 
demokracije v 
Sloveniji kandidiral 
za predsednika 
države. 
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GLOSA/HUMOR 

Slabi novici 
Aleksander Škorc 

"Stanje v državi je porazno," je izustil Jelko. 
"Gospodarstvo je v razsulu in država se vra-
ča v srednji vek. Tako imenovane razprtije 
v naši stranki so posledica njene demokra-
tičnosti in nimajo nikakršne zveze z nadvse 
uspešnimi volitvami. Razpad LDS je torej le 
Janševa pobožna želja. 

To, da makroekonomski kazalci še nikoli 
niso bili tako dobri in da praktično ni stati-
stike, ki ne bi kazala izboljšanja, so dejstva, ki 
postavljajo na laž gospoda Jelka; "Stranka je v 
razsulu, izgubili smo že dvoje volitve zapored 
in prav bi bilo, da Jelko odstopi,"je napisal še 
Slavko in Jelka še enkrat postavil na laž. 

"Mediji še nikoli niso bili tako nesvobodni, 
novinarji so tlačeni, preganjani, grozijo jim po-
vojni poboji in množično bežijo tja, kjer je osta-
lo še kaj rdečega, pa četudi gre samo za znak 
Coca Cole," menijo v levo nagnjeni in zato edi-
ni verodostojni medijski strokovnjaki. 

Na mednarodni lestvici medijske svobo-
de seje Slovenija dvignila pa še predsednik 
Janša seje pustil nekemu novinarju po mili 
volji mrcvariti. Slednji mu ni vnaprej pripra-
vil vprašanj, niti mu jih ni polagal v usta, 
predsednik pa je prav na vsa odgovoril. No-
vinar, ki je priložnost dodobra izkoristil, pa je 
na veliko začudenje stroke še vedno živ. 

Človek bi rekel, da spet nekdo laže. Samo 
kdo? Je to ministerza kulturo ali po kakšnem 
čudnem naključju množica tistih, ki so popili 
laž z materinim mlekom in pojedli prevaro s 
kosom ukradenega kruha? 

Jelinčič je oni dan v javnosti junaško oz-
merjal Rome, ti pa se, čudno, niso preveč 
vznemirjali. Kaj bi se, ko pa so menda prvič 
izpadli boljši in kulturnejši od "civilov". Seje 
pa nekoliko vznemiril Jelinčič, ko ga je na 
neki leseni brvi nekaj vrglo ob tla, ga pošte-
no obtolklo in zavilo v mavčno oblogo. 

Tudi onstran meja se dogaja. Hrvaški 
predsednik je ozmerjal Evropejce, in če-
prav je mnenje že drugi dan spremenil, 
je odgovoril na vprašanje, kdo Hrvatov ne 
bo popeljal v Evropo. 

Celo ameriški predsednik je prisluhnil, si-
cer prepoznim, a vendarle modrim besedam 
in se bo umaknil iz Iraka. Škoda, ker teh be-
sed ni bilo, še preden je tja sploh odšel. 

Človek bi rekel, da demokracija vseeno 
deluje in da Bog obstaja. Dve zelo slabi no-
vici za levičarje, ki v imenu ljudstva zmorejo 
početi vsakovrstne nečednosti, ne zmorejo 
pa v njegovo korist vladati. Tudi Boga ne 
zmorejo priznati, saj bi se potem morali rav-
nati po tistih neumnih zapovedih. Kako že 
gre? Ne laži, ne kradi, ne ubijaj. . . 

»Ne jaz in ne moji tožilci v času mojega 
vodenja tožilstva nismo bili izpostavlje-
ni političnim pritiskom. Če bi bili, bi to 

povedali.« 
(Nekdanja generalna državna tožilka 

Zdenka Cerar se ne pritožuje nad politični-
mi pritiski v času, ko je vodila tožilstvo. Ver-

jetno zato ne, ker so nanjo pritiskali »pravi«.) 

i 3 # 

»Ni pa moj življenjski cilj, da bi se ukvarjal 
s Popovičem - za to se mi zdi škoda časa.« 
(Najbolj izpostavljeni slovenski borec proti 
korupciji Drago Kos se z nepomembnimi 
stvarmi ne ukvarja.) 

» V zadnjem mesecu se zdi, kot da živimo v 
neki drugi državi.« 
(Poslanec LDS Slavko Gaber ima občutek, da 
ne živi v Sloveniji, odkar LDS ni več na oblasti.) 

»Poskus, da bi odpravili gnus kot predso-
dek, pa je naiven. Če bi ga zares odpravili, 
bi nehali biti ljudje.« 
(Filozof Mladen Dolar ni več prepričan v 
nadaljnji obstoj človeške vrste, če se le-tej ne 
bi nič več gnusilo.) 

»Oba sva Janeza.« 
(Režiser Janez Lapajne je preprosto razložil, 
katere skupne lastnosti ima s kolegom Jane-
zom Burgerjem.) 

»Še pred dvema letoma smo bili dragulj. 
Zdaj smo čudna tranzicijska država z Za-
hodnega Balkana, kjer se ne spoštujejo 
človekove pravice.« 
(Predsednik LDS Jelko Kacin se neprijetno 
počuti v koži evropskega poslanca, ki zasto-
pa Slovenijo.) 

»Mene namreč pridobivanje političnih 
točk nikoli ni zanimalo in me še naprej ne 
zanima.« 
(Ljubljanski župan Zoran Jankovič je poza-
bil, zakaj je zmagal na županskih volitvah v 
Ljubljani.) 

»S pritiskom na tipko lahko ženi sporočiš, 
da greš na rekreacijo in da si želiš zvečer 
na prav dobro večerjo. Težava je le, če ti 
odgovori, daje tisti večer ne bo doma.« 
(Predsednik uprave Gorenja Franjo Bobi-
nac je ponosen na najnovejše tehnološke 
dosežke s področja proizvodnje hladilnikov, 
čeprav se zaveda, da niti najbolj eksotični iz-
umi niso popolni.) 

»Zanimivo je, da je tako med sindikalisti 
kot med delodajalci velika stopnja kon-
senza, daje njihov delovni kolektiv popol-
noma heteroseksualen.« 
(Aktivistka društva Škuc LL Tatjana Greif je 
našla točko, v kateri se delodajalci in sindi-
kati vedno strinjajo.) 

»Prejšnja oblast je bila sprejemljiva za 
kritike: kadar so jo mediji, opozicija in 
javnost zasačili s prstom v marmeladi, je 
zardela od sramu in se hitela opravičeva-
ti. Sedanja oblast pa v takih primerih še 
globlje potisne roko v kozarec.« 
(Nekdanji minister za zdravje Dušan Keber 
sicer priznava, da se je s svojimi tovariši kdaj 
pregrešil, a so prave barabe kot ponavadi ve-
dno na drugi strani.) 

»Ker je v izolski volilni komisiji sedel so-
prog kandidatke Brede Pečan, se je videz 
o nepristranskosti volilne komisije utopil 
nekje v Simonovem zalivu.« 
(Urednik Ali H. Zerdin ni čisto prepričan o de-
klarirani legitimnosti volilne komisije v Izoli.) 
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ZGODBE 

Odziv Liberalne akademije 
Potem ko smo v Demokraciji 
objavili članek Pravičniki iz Libe-
ralne akademije, se je na objavo 
odzvala tudi omenjena ustanova. 
Na svojih spletnih straneh (www. 
libakademija-drustvo.si) je ure-
dništvo spletnih strani LA izrazilo 
zadovoljstvo, ker je Demokra-
cija eden izmed medijev, ki je v 
vsesplošnem medijskem molku 
povzel izjavo LA ob suspenzu no-
vinarke Vide Petrovčič in omenil 
tudi izid zbornika Medijski mrk. 
Uredništvo je tudi kritično zapi-
salo, da v besedilu avtorja članka 
Gašperja Blažiča mrgoli faktičnih 
napak, »kar zvesto služi uredniški 
politiki tega časopisa, ki rad blati 
in demonizira naše društvo«, in 
dodalo, da »visoka ocena tako v 
SDS kakor tudi v vodstvu RTV 
Slovenija zanesljivo ne bo izo-
stala«. Ob tem se sprašuje, kaj bi 
Demokracija sploh počela, če ne 
bi demonizirala LDS in tistih, ki 
jo podpirajo. »Poskus diskredita-
cije Liberalne akademije pač ne 
bo zakril dejanskega stanja, niti 
političnega suspenza Vide Pe-
trovčič, niti kršitev pravnega reda 
v primeru Romov in katastrofal-

ne politike, ki jo vodi novinarjem Demokracije tako ljuba 
vlada,« je še zapisalo uredništvo spletnih strani. 

Ob tem se lahko le vprašamo, katere so »faktične na-
pake«, ki jih omenja uredništvo spletnih strani LA, saj na 
spletni strani niso naštete, morda pa bodo našle mesto v 
katerem od prihodnjih zbornikov LA. Zanimivo bi bilo 
tudi izvedeti, kdo konkretno se je v imenu LA odzval na 
članek v Demokraciji. Za zdaj kaže, da je to najverjetneje 
dr. Boris Vezjak glede na to, da se je v svojem spletnem 
dnevniku lotil avtorja članka v Demokraciji, poleg njega 
pa je kritiziral tudi dr. Matevža Tomšiča in dr. Mateja Ma-
karoviča, domnevno zaradi tega, ker naj bi kazala v svojih 
člankih zaničljiv odnos do civilnodružbenih institucij iz 
levičarskih krogov. Ob tem velja spomniti, da je Vezjak ne-
kakšen vezni člen med Liberalno akademijo in Mirovnim 
inštitutom, saj sodeluje z obema institucijama. G. B. 

Modrosti tedna 
»Ko je Pahor postal predsednik SD (ta-
krat se je še imenovala ZLSD), so kriti-
ki opozarjali, da bolj kot v levo ZLSD 
sodi v vrh sredinske LDS. Po desetih 
letih kaže, da so dobro ocenili. Pahorje 
spremenil ime in podobo stranke v bolj 
zmerno smer, po odhodu Drnovška pa 
se na prostor, ki ga je prej zasedala bolj 
leva in manjša ZLSD, umika LDS.« 
(Urednik Peter Jančič) 

»Te dni smo spremljali boj nekega že 
bivšega ministra proti pravici predse-
dnika vlade, da ga zamenja. Ima vso 
pravico, da se smatra za nezamenlji-
vega, tudi stranka ga lahko v tem pod-
pira, toda glavno besedo v skupinskih 
ansamblih imajo njihovi vodje, ki za 
njihovo delo in ustrezno javno podobo 
odgovarjajo. Njegovo neprostovoljno 
odstavljanje v parlamentu je bila bla-
maža zanj osebno, za vlado in vladajo-
čo koalicijo. Opozicija je z vso pravico 
uživala, saj seji taka kost za glodanje 
redko ponudi.« 
(Zgodovinar dr. Stane Granda) 

Pošta v dobrih rokah Ugodili Klokočovniku 
Kot smo napovedali v prejšnji številki Demokracije, se je prej-
šnji torek popoldne izolski občinski svet znova sešel, da bi do 
konca izpeljal nekaj dni prej pretrgano konstitutivno sejo. 

V nasprotju s prvim srečanjem občinskega sveta v novi se-
stavi, ki je trajalo celih trinajst ur, so svetniki tokrat končali 
delo v manj kot uri. Že prvič jasno izražena večina je potrdi-
la ugotovitve posebej za ta namen ustanovljene komisije, ki 
je ugodila pritožbi Tomislava Klokočovnika zoper poročilo 
občinske volilne komisije (OVK). Tako ni bil potrjen man-
dat dosedanji županji Bredi Pečan (tokrat je sedela v vrstah 
svetnikov SD), tekoče posle pa je v skladu z določili zakona 
o lokalni samoupravi prevzel najstarejši svetnik Anton Juri-
ševič (DeSUS). Svetniki so prav tako sprejeli sklep, naj OVK 
zaradi ugotovljenih kršitev 
razpiše vnovične volitve. 

Pečanova, ki je odločitev 
svetnikov označila za glasoval-
ni stroj, je zoper sklep napo-
vedala pritožbo na upravno 
sodišče, to pa naj bi o zadevi 
odločalo v roku 30 dni. Po 
drugi strani Klokočovnik, 
vidno zadovoljen z izidom 
seje, odločitev razume kot 
zmago pravne države. M. V Breda Pečan, občinska svetnica 
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Dr. Darko Štrajn, predsednik Liberalne akademije 

Potem ko je vodenje Pošte Slovenije, ki je v ve-
činski državni lasti, lani prevzel Aleš Hauc, ki je 
ob svojem nastopu dejal, da želi to visoko teh-
nološko razvito družbo uvrstiti med najboljše 
poštne organizacije v Evropi, hkrati pa jo pripra-
viti na konkurenčno tekmo po letu 2009, ko bo 
prišlo do liberalizacije poštnega trga v EU, zadnji 
podatki kažejo, da vodstvo dobro uresničuje svo-
je načrte. Tako so bili podatki poslovanja za leto 
2005 nad pričakovanimi, še bolje je bilo v prvih 
sedmih mesecih letošnjega leta, saj so vsi kazal-
niki produktivnosti in učinkovitosti družbe viš-
ji kot v istem obdobju preteklega leta in hkrati 
višji od načrtovanih. Čisti poslovni izid je kar 
za 180 odstotkov višji od načrtovanega. Višja 
je tudi rast storitev, stroški plač so v okviru na- Aleš Hauc' direktor Pošte Slovenije 
črtovanih in za 3,8 odstotne točke zaostajajo za 
rastjo povprečne plače v državi. Vodstvo je pripravilo tudi napovedane ukrepe za 
povečanje učinkovitosti poslovanja in dodane vrednosti na zaposlenega na podro-
čju trženja, logistike, človeških virov ter na finančnem, računovodskem in investi-
cijskem področju. Iz ukrepov, ki jih je pretekli teden potrdila vlada, je razvidno, da 
je prizadevanje za večanje učinkovitosti in rast dodane vrednosti stalnica poslovne 
politike Pošte Slovenije, medtem ko bodo strateški ukrepi zajeti v prenovljenem stra-
teškem razvojnem programu, ki bo predvidoma potrjen do konca leta. Sprememba 
načina vodenja in prevetritev na vodilnih delovnih mestih prinaša uspehe. V. K. 



DOGODKI 

Pomembne vladne odločitve 
Pretekli četrtek se je vlada sešla 
na stoti redni seji. Dnevni red je 
bil obsežen, sklepi pa napisani na 
24 straneh. Uvodoma so potrdili 
program stabilnosti za obdobje 
2006-2009 in hkrati poobla-
stili ministrstvo za finance, da 
ga posreduje evropski komisiji 
ter svetu EU, z dokumentom pa 
bodo seznanili tudi državni zbor. 
Slovenija je doslej za namene 
multilateralnega nadzora eko-
nomskih politik vsako leto pri-
pravljala konvergenčni program. 
Po formalnem sprejetju odločitve 
za vstop Slovenije v evroobmočje 
pa mora tudi naša država v šestih 
mesecih predstaviti svoj prvi pro-
gram stabilnosti. Ta opredeljuje 
ukrepe ekonomskih politik v 
obdobju do leta 2009 ob upošte-
vanju zadnjih napovedi makroe-
konomskih agregatov UMAR, ki 
so bili hkrati podlaga za sprejetje 
proračunov za leti 2007 in 2008. 
Javnofinančne projekcije, pred-
stavljene v programu stabilnosti, 
načrtujejo postopno znižanje 
primanjkljaja do leta 2009 na 1 

Vlada Janeza Janše je pretekli teden imela stoto sejo. 

odstotek bruto domačega proizvoda (BDP) in ohranjanje zadolženo-
sti na zdajšnji ravni okoli 28 odstotkov BDP. Pri tem so v projekcijah 
v celoti upoštevani učinki sprejete davčne reforme in predviden višji 
obseg investicij v železniško infrastrukturo. Javnofinančna strategija 
ob tem zagotavlja, da se bo raven prihodkov v BDP znižala za 4,1 od-
stotka (s 45,8 v letu 2005 na 41,7 odstotka BDP v letu 2009). Prav 

tako se bo znižala raven odhod-
kov s 47,2 v letu 2005 na 42,6 
odstotka BDP v letu 2009, kar 
je znižanje za 4,6 odstotka BDP. 
Dokument opredeljuje še dolgo-
ročna tveganja za vzdržnost jav-
nih financ ob scenariju, ki izhaja 
iz nedavno objavljenega poročila 
komisije, predstavljene pa so tudi 
projekcije ob upoštevanih višjih 
stopnjah aktivnosti, ki bi jih Slo-
venija lahko dosegla ob izvedbi 
zadanih reformnih ukrepov. V 
tem primeru bi bila vzdržnost 
pokojninskega sistema zagoto-
vljena do leta 2030, med letoma 
030 in 2050 pa bi se izdatki za 
pokojnine povečali za 3,5 odstot-
ka BDP. Nadalje je vlada sprejela 
tudi zavezo, da samo zaradi pre-
hoda na novo evropsko valuto ne 
bo povečevala denarnih zneskov, 
na katere ima sama vpliv, to pa 
priporoča tudi vsem državnim 
zavodom, agencijam, ustano-
vam, nosilcem javnih poobla-
stil pa tudi vsem gospodarskih 
družbam, ki so v delni ali večin-
ski lasti države. V. K. 

Priznanja družinam 
Slovenska konferenca Svetovne-
ga slovenskega kongresa (SSK) 
je v prostorih SSK v Ljubljani 
pred tednom dni podelila pri-
znanja številčnejšim slovenskim 
družinam. Od štirinajstih dru-
žin s skoraj sto otroki jih je pet 
prejelo bronasto plaketo, sedem 
srebrno, družini Medved in Po-
točnik pa zlato. Zbrane družine 
sta ob tej priložnosti nagovorila 
predsednik komisije SK SSK za 
priznanja številčnejšim druži-
nam Luka Klopčič in državna 
sekretarka na ministrstvu za 
delo, družino in socialne zade-
ve Marjeta Cotman, ki je med 
drugim izrazila željo, da bi bilo 
tako številčnih družin v Slove-
niji še več. V spremljevalnem 
programu se je vsaka od družin 
na kratko predstavila, nekatere 
so pripravile celo glasbeno toč-
ko, večer pa sta poživila otroški 
pevski zbor iz župnije Reteče in 
čarovnik Hugo Šekoranja. 

Velike družine so vesele vsake pomoči. 

Podelitev priznanj številčnejšim družinam 
temelji na sklepu SSK, sprejetem septembra 
1997 na zboru v Kranju. Srečanje torej po-
staja že tradicionalno, v SSK pa obljubljajo, 
da si bodo prizadevali še naprej opozarjati 
na pomen številčnejših družin za ohranitev 
slovenskega naroda in. P. A. 

Po pretresih zatišje 
Svet NSi se je v ponedeljek pozno popoldne sešel na seji, na 
kateri je obravnaval poročilo o lokalnih volitvah, finančno 
poslovanje stranke in višino članarine za leto 2007. O Drob-
ničevi razrešitvi ni razpravljal. Kot je po za javnost zaprti seji 
dejal predsednik stranke Andrej Bajuk, je ozračje v stranki 
zelo pozitivno. Po nje-
govih besedah anali-
za lokalnih volitev še 
poteka in bodo o njej 
organi stranke še raz-
pravljali, zato o tem ni 
mogel dati izjave, pri-
znal pa je, da so izidi 
glede na prejšnje lo-
kalne volitve slabši. Za 
interpelacijo o delu in odgovornosti ministra za zdravje An-
dreja Bručana je dejal, da ji bo stranka nasprotovala, saj so se 
v koalicijski pogodbi zavezali, da takšnih interpelacij ne bodo 
podprli. Glede Drobničeve razrešitve pa je dejal, da širše raz-
prave na svetu ni bilo, saj je bila seja predčasno pretrgana. 
Njej je namreč sledil novoletni sprejem NSi, na katerem so 
člani stranke nazdravili Bajuku, ki ga je, kot je znano, evrop-
ski tednik European Voice razglasil za evropskega dosežkarja 
leta 2006. Bajuk je še dejal, da na svetu pozivov k izrednemu 
kongresu ni bilo, prav tako niso razpravljali o razmerah v ko-
aliciji in odnosih med koalicijskimi strankami. Nova kandi-
datka NSi za ministrico za delo je Marjeta Cotman. A. K. 

Svet Nove Slovenije je minil mirno. 
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V SREDIŠČU 

Gabrov ukor pred izključitvijo 
Gašper Blažič, foto: arhiv Demokracije 

Kriza se zaostruje Kot kaže, dobivajo spori znotraj LDS če-
dalje bolj groteskne razsežnosti. Tako je v torek, 5. decembra, 
poslanec LDS Slavko Gaber znova napisal pismo predsedni-
ku stranke Jelku Kacinu in ga odkrito pozval k odstopu. Po 
Gabrovem mnenju Kacinu ni uspelo povezati ljudi v stranki, 
da bi naredili preboj in se vzpostavili kot alternativa obstoječi 
oblasti. Gaber je še zapisal, da je treba najti osebo, ki bo str-
nila vrste v LDS in oblikovala alternativni program ter ekipo, 
katere del bi moral biti tudi Jelko Kacin. Seveda Gaber to pot 
ni izpustil hude kritike na račun razmer v državi, saj je med 
drugim zapisal, da »to, kar se dogaja z obstoječo oblastjo, 
očitno grozi z razpustom cele vrste podsistemov«. Pismo, v 
katerem Gaber poziva Kacina k odstopu, naj bi bilo posledica 
tega, da Kacin na prvo pismo pred dvema tednoma Gabru 
sploh ni odgovoril, nekakšen odgovor pa je prebral prejšnjo 
soboto na sestanku poslanske skupine. Po Gabrovem mne-
nju ima stranka dober kadrovski potencial in je tudi zmo-
žna sprejemati za Slovenijo pomembne odločitve, kar naj bi 
dokazala za časa svojega vladanja, zato bi lahko ustavila tudi 
zdajšnjo agonijo. Po njegovih besedah se v bitko za novega 
predsednika stranke ne namerava vmešati, pomagal pa bo 
iskati izhod iz krize. 

Nasprotni učinki O notranjih trenjih v LDS smo v Demo-
kraciji že pisali, očitno pa z bližino kongresa napetosti še na-
raščajo, saj je čedalje več vidnejših članov LDS prepričanih, 
da se stranka vrti v začaranem krogu; radikalna kritika vla-
de je očitno premalo, da bi LDS znova nagovorila sredinske 
volivce. Da se užaljenost zaradi izgube oblasti še ni polegla, 
dokazuje tudi obnašanje poslancev LDS ob glasovanju za od-
stavitev ministra za delo, družino in socialne zadeve Janeza 
Drobnica, saj so pozabili na svoje kritike na Drobničev račun 
- še več, nekateri so ga bih pripravljeni celo podpreti, samo 
da bi pripomogli k čim večjemu razkolu znotraj koalicije. Po 
mnenju poslanske skupine LDS naj bi bil Drobnič žrtveno 
jagnje, saj je bil le izvajalec Janševe socialne politike, z njego-
vo odstavitvijo pa naj bi si vlada umila roke pred javnostjo. 2e 
zdaj pa je jasno, da sedanje početje LDS očitno dosega naspro-
tni učinek od želenega, saj se je po podatkih javnomnenjskih 
anket podpora vladi celo dvignila. Tudi poslanska skupina 
SDS meni, daje interpelacija proti ministru Bručanu le odsev 
notranjih težav v LDS in poskus njene konsolidacije na plečih 
zdravnikov ter javnega zdravstva Tako je poslanec SDS Franc 
Jazbec na tiskovni konferenci dva dni po objavi Gabrovega pi-
sma mimogrede omenil, da je LDS razdeljena na štiri frakcije, 
in sicer na poslansko skupino, Jankovičevo listo, Gibanje za 
pravičnost in razvoj ter »Kacinovo frakcijo«. 

Povezovanje s Kučanom zanimivo pa je, da je prav Ka-
cin, ki ne velja za »združevalnega« človeka, v intervjuju za 
Delovo Sobotno prilogo pozval k strnitvi vrst in s tem de-
jansko ponovil eno od zahtev, ki jo je v svojem pismu izrazil 
Slavko Gaber. Hkrati je tudi odkrito obžaloval, da se nekda-
nji predsednik države Milan Kučan ne angažira v skladu s 
pričakovanji. »Dokler bomo poslušali zgodbe, daje Forum 

Slavko Gaber je že v drugo pozval Jelka Kacina, naj odstopi. 

Po Gabrovem mnenju Kacinu ni uspelo 
povezati ljudi v stranki, da bi naredili preboj in 
se vzpostavili kot alternativa obstoječi oblasti. 

21 le neka amorfna organizacija, ki nima po-
litičnega profila, da je to le okvir, bo ta okvir 
prazen,« je v intervjuju dejal Kacin. Slednje 
lahko razumemo kot napoved tesnejšega so-
delovanja LDS s Forumom 21 , v katerega so 
že vključeni nekateri člani LDS. Povsem oči-
tno pa je, da Kacin računa na Kučanovo de-
javnejše vključevanje v politiko, čeprav ni do-
cela verjetno, da bi ta poteza sprožila kakšne 
večje premike, saj je Kučan po izteku predse-
dniškega mandata in ustanovitvi Foruma 21 
izgubil precej vpliva v javnem mnenju. Iz tega 
razloga Kacin zato verjetneje računa na po-
moč ljubljanskega župana in člana Foruma 
21 Zorana Jankoviča, čeprav je dejstvo, da je 
bilo pet članov LDS v ljubljanski mestni svet 
izvoljenih na Jankovičevi listi, nekoliko ne-
prijetno za vrh LDS. To še zlasti velja za njen 
ljubljanski mestni odbor, ki bo že v kratkem 
dobil novega predsednika. Za to mesto se 
potegujejo Miha Koprivšek, Primož Heinz, 
Milan M. Cvikl in Pavel Gantar. Bržkone bi 
utegnil razplet volitev predsednika ljubljanske 
LDS vplivati na dogajanje na kongresu in celo 
na izvolitev novega predsednika. iS 
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POGLEDI 

Nov 
7 pristop 

Mitja Volčanšek 

Prejšnjo sredo je svetovna javnost dobila vpogled v 
dolgo pričakovano poročilo študijske skupine o Iraku. 

Skupina strokovnjakov, ki jo sestavlja pet demokratov in prav 
toliko republikancev, po devetih mesecih preučevanja razmer 
poudarja, da ne obstaja čarobna formula za »odgovorno reši-

tev ... dolgotrajne in drage vojne«. Ker člani skupine verjamejo, da 
še obstaja manevrski prostor za izboljšanje stanja v tej bližnjevzho-
dni državi, ponujajo nov pristop, ki ga bo mogoče uresničiti le z 
veliko mero politične volje in nadstrankarskega sodelovanja. 

Novost poročila je v priznanju, da se nasilje v Iraku stopnjuje, 
sektaštvo sunitskih upornikov pa pri tem predstavlja najhujšo gro-
žnjo stabilnosti države. Nadaljnje poslabšanje razmer bi tako lahko 
vodilo v »padec iraške vlade in v humanitarno katastrofo«. 

Poročilo pa vendar postreže tudi z mogočimi rešitvami. Med 
pomembnejšimi smernicami, ki jih ponujajo njegovi snovalci, so 
takojšnja »diplomatska ofenziva«, s katero bi pridobili čim širše 
mednarodno soglasje vključno z vsemi sosedami Iraka, posebej 
z močnima akterjema v regiji, kakršna sta Iran in Sirija. K temu 
sodi tudi prizadevanje ZDA za pomiritev med Izraelci in Arabci. 
Prav tako neizbežna bo dodatna politična, gospodarska in vojaška 
podpora Afganistanu, meni študijska skupina. Navznoter pa bo 
treba spodbuditi iraško vlado in prebivalce, da vzamejo usodo v 
svoje roke. ZDA naj zato postopno opustijo aktivno vojaško vlogo 
v korist domačih sil, njihova navzočnost pa naj bo predvsem pod-
porne narave. Tako bi ameriške sile utegnile zapustiti Irak do prve 
četrtine leta 2008. Hkrati naj ameriška administracija na politični 
ravni še naprej tesno sodeluje in podpira Iračane na poti do naro-
dne sprave, a le če bo iraška vlada pri tem uspešna. 

Politično ozračje v ZDA se je po zadnjih volitvah in preobratu v 
obeh domovih močno spremenilo, pri čemer je jasno, da so demo-
krati zmagali zaradi neuspešne Busheve politike do Iraka. 

Busheva t. i. teorija domin, po kateri bi poseg v Iraku pripomogel 
k demokratizaciji celotnega območja, se je izkazala za iluzorno. Več 
desetletni bližnjevzhodni gordijski vozel, kjer so vprašanja izrale-
sko-palestinskega konflikta, iranskih jedrskih ambicij in dostopa 
do nafte tesno povezana, logično terja diplomatsko uglajen in celo-
vit pristop in upoštevanje lokalnih sogovornikov. 

Nedavni zamenjavi obrambnega ministra Rumsfelda in velepo-
slanika pri ZN Boltona nakazujeta, da je predsednik Bush tudi sam 
dovzeten za tovrstno spremembo strategije. 

Preverjeni 
manipulatorji 
Aleš Kocjan 

V zadnjem času je v javnosti, predvsem pa v medijih 
večkrat slišati o t. i. sovražnem govoru. 

Po definiciji, ki jo najdemo na internetnih straneh varuha člo-
vekovih pravic, gre za sovražni govor takrat, ko se izražajo 
mnenja in ideje, ki so po svoji naravi ksenofobični, diskri-

minatorni, rasistični in naperjeni predvsem zoper razne manjšine 
(etnične, verske, kulturne). Slovenci seveda ne bi bili Slovenci, če 
si ne bi definicije razlagah po svoje. Eden takšnih primerov je bila 
zadnja oddaja Preverjeno na največji komercialni televiziji. Oddaja 
se je začela s posnetki, na katerih Lojze Peterle, kot je dejal novinar, 
populistično igra na orglice, Pavel Rupar in Mirko Zamernik pa jav-
no prepevata v Tržiču, nadaljevala pa s posnetki, na katerih je Janez 
Janša pred dvema letoma podprl dolenjske protestnike, ki so pred 
vlado protestirali proti nereševanju romske problematike. Sledilo je 
nekaj posnetkov, na katerih naj bi šlo za sovražni govor: Ruparjev 
nastop v parlamentu, ko je poslankama LDS in SD dejal, da bi jima 
bilo treba pregledati mednožje, Drobničevo odrivanje mikrofona 
novinarki, Popovičev spor z novinarko Primorskih novic, Pečetovo 
nasprotovanje homoseksualcem, Pečetova grožnja Majdi Širca, da 
jo bo nagnal izza govorniškega pulta, in nastop Franceta Cukjatija, 
ko je v parlamentu bral domobransko prisego. Čas med posnet-
ki so dodatno začinili preverjeni levičarski govorci (Milan Kučan, 
Vlado Miheljak, Ah H. Žerdin, izjema je bil Leon Magdalene, ki je 
v oddaji edini nastopil kot strokovnjak), ki so se seveda strinjali, 
da je šlo v omenjenih primerih za sovražni govor. Enostransko in 
manipulativno zmešan prispevek, saj v polovici primerov sploh ni 
šlo za sovražni govor. Zakaj? Kaj ima z uvodno definicijo sovražne-
ga govora opraviti igranje na orglice ali petje poslancev? Kakšno 
zvezo s sovražnim govorom ima denimo Drobničevo odrivanje 
mikrofona, Popovičev spor z novinarko ah Pečetovo prerekanje 
z Majdo Širca? Sodita morebiti novinarki in poslanka v etnično, 
versko ali kulturno manjšino? Kakšno zvezo s sovražnim govo-
rom bi lahko imelo branje domobranske prisege v parlamentu, saj 
je šlo v tem primeru le za ponazoritev, kaj je dejansko vsebovala 
prisega, v vroči razpravi o tem, komu so prisegli domobranci. 

Manipulativno obravnavanje neke teme, ki smo ga v oddaji 
Preverjeno že vajeni, je očitno postalo običajen prijem naših kva-
zivaruhov človekovih pravic, ki poskušajo s tem vladajoči politiki 
pripisati ksenofobijo, rasizem in diskriminatornost. Slednje jim si-
cer za zdaj ne uspeva najbolje, vendar bo morala vlada odločneje 
protestirati proti takšnim poskusom. Znano je namreč, da večkrat 
ponovljena trditev, četudi lažna, sčasoma postane resnica, takšna 
resnica pa je za vsako vlado lahko zelo spolzek teren. 
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Drug k drugemu 
Dr. Metod Benedik 

Pred d n e v i so mediji 
postregl i svojim b r a l c e m 
s f o t o g r a f i j a m i p a p e ž a 
B e n e d i k t a XVI. in 
c a r i g r a j s k e g a patr iarha 
B a r t o l o m e j a L , ki se 
p o z d r a v l j a t a z bratskim 
o b j e m o m , sta s k u p a j pri 
b o g o s l u ž j u , p o d p i s u j e t a 
s k u p n o izjavo in s k u p a j 
b l a g o s l a v l j a t a z b r a n e 
vernike. S p o m i n s e ž e n a z a j 
v leto 1 9 6 4 in prikliče 
prav t a k o sliko, ko sta se v 
J e r u z a l e m u srečala p a p e ž 
Pavel VI. in carigrajski 
patriarh A t e n a g o r a . Pred 
t e m o b i s k o m j e patriarh 
zatrdil : » K o m a j č a k a m , 
da g a v idim in o b j a m e m , 
d a m u p o k a ž e m svoje 
v e s e l j e , ker j e p o p e t s t o 
letih sprožil naš s e s t a n e k v 
Kristusovih krajih.« 

Zadnjič sta se namreč papež in carigrajski pa-
triarh srečala leta 1439 na koncilu v Firencah, 
ko je bilo formalno sklenjeno zedinjenje, ki 

pa dejansko nikoli ni zaživelo. Časopisi so zapisali: 
Zgodovinski objem. To je bil res velik mejnik! Potem 
si sledijo koraki: decembra 1965 na II. vatikanskem 
koncilu odpravijo izobčenje med Carigradom in Ri-
mom iz leta 1054. Julija 1967 Pavel VI. obišče Cari-
grad, prvikrat po letu 710 je rimski papež spet v tem 
mestu. Oktobra istega leta patriarh Atenagora pride v 
Rim. Dobro leto po izvolitvi Janez Pavel II. novembra 
1979 obišče patriarha Dimitrija v Carigradu. On je 
prvi papež, ki stopi v rimsko sinagogo (aprila 1986), 
prvi papež, ki stopi v mošejo (maja 2001 v Damasku). 
Vse bolj se kaže, kako razmere moderne dobe narav-
nost zahtevajo preseganje starih zdrah in narekujejo 
prizadevanje za dejavno sožitje; kolikor bolj je naša 
doba obtežena z nenehnimi grožnjami miru in najra-
zličnejšim oblikam nečlovečnosti, toliko bolj si morajo 
svetovna verstva skupaj, ob medsebojnem spoštovanju, 
prizadevati za mir in za resnično človečnost. 

Razdeljenost znotraj krščanskega sveta je stara stvar. 
V pozni antični dobi poznamo tako imenovani Akaci-
jev razkol, v 9. stoletju Fotijevega in 1054 Kerularijev, 
»veliki« razkol. Jasno izstopa dejstvo, da se v zgodovi-
nopisju ti razkoli vedno imenujejo po carigrajskih pa-
triarhih. V ozadju je očitna težnja, ki naj bi ustvarjala 
prepričanje, da so za razkole krivi vzhodni patriarhi 
oziroma vzhodna Cerkev. Pa je vendar stvar precej 
drugačna. Še v času celovitega rimskega cesarstva so 
se med vzhodnim in zahodnim delom pojavljale ne-
katere razlike med pojmovanji 
in prakticiranjem krščanskega 
življenja, tem bolj vidne so po-
stajale, ko je na vzhodu bizan-
tinsko cesarstvo še celo tisočletje 
poskušalo ohranjati značilne 
antične prvine življenja, med-
tem ko je na zahodu nastajala mlada Evropa v čisto 
drugačnih socialnih in kulturnih okoliščinah. Nedvo-
mno je pri teh razhajanjih treba upoštevati vrsto dejav-
nikov. Prav tako ni dvoma, da so pri tem igrali vidno 
vlogo nekateri stremuški posamezniki. Vsekakor pa 
je ključnega pomena ugotovitev, da gre za tisočletno 
vzajemno medsebojno oddaljevanje: ni se oddaljeval 
drug od drugega (vzhod od zahoda), ampak sta se oba 
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Papežev obisk Turčije 

pozitivno vpliva na 

medverski dialog. 

oddaljevala »drug od drugega«. Slednjič to pomeni, 
da sta za razhajanja in razkole odgovorni obe strani in 
zato tudi koraki k zedinjenju vodijo od obeh strani. 

Benedikt XVL, ki so ga kot kardinala Ratzingerja 
mnogi najraje videli na okopih katolištva, brambovca 
brez kakšnega posebnega posluha za druge krščanske 
Cerkve ali celo za nekrščanska verstva, se je le nekaj dni 
po izvolitvi srečal s predstavniki različnih krščanskih 
skupnosti in nekrščanskih verstev in jih vabil k skupnim 
prizadevanjem v dobro vsega človeštva. Pomenljivo je, 
da je posebej muslimanom izrazil priznanje »zaradi 
napredujočega dialoga med muslimani in kristjani. 

Njegov obisk v Turčiji je, razumljivo, potekal v senci 
odmevov na besede, izrečene v Regensburgu. Mnogi so 
ugibali, ali se bo po tolikih protestih sploh podal na to 
pot. Papež ni pomišljal; šel je in razločno pokazal, kako 
vidi islam. Na srečanju z vodjem direktorata za verske 
zadeve Bardakoglujem in ob drugih srečanjih s predstav-
niki islama je izrazil spoštovanje do islama in poudaril 
velik pomen skupnih prizadevanj za temeljne človeške 
vrednote. Iz njegovih besed so zvenele misli, ki jih je še 
kot kardinal izrekel v Berlinu leta 2000, da namreč prav 
veliki verstvi, kot sta krščanstvo in islam, vzajemno lah-
ko ponudita trdno duhovno podlago za življenje naro-
dov, tisto podlago torej, ki se sodobnemu svetu, predvsem 
zahodnemu, vidno izmika. Obisk Modre mošeje v Cari-
gradu je bil zunanje vidno potrdilo Benediktovih misli. 

Po besedah papeža samega pa je prvi namen poti v 
Turčijo vendarle bil obisk tamkajšnje pravoslavne Cer-
kve in posebej njenega patriarha Bartolomeja kot tudi 
obisk patriarha armenske Cerkve Mesroba II. in sir-

sko-ortodoksnega metropolita. 
V Carigrad je šel, »da bi utrjeval 
bratske odnose med rimskim 
škofom, Petrovim naslednikom, 
in carigrajskim ekumenskim 
patriarhom«. S patriarhom je 
podpisal izjavo o prizadevnem 

nadaljevanju skupnega iskanja poti k edinosti, pri če-
mer je pomenljivo, da se patriarh predstavlja kot ko-
ordinator in predstavnik vsega pravoslavja. Kakor je 
torej papežev obisk pomemben korak v zbliževanju 
Rima in Carigrada, se takoj odpira vprašanje, kaj pa 
Ruska pravoslavna cerkev, kaj pa moskovski patriarh! 
Janez Pavel II. je želel obiskati Moskvo, vendar mu ni 
bilo dano. Bo to uspelo sedanjemu papežu? B 

11 



POLITIKA 
1 ''•% v*:»., • • -

U s 
l> J- k , i 

'i - ^ " 

w • > 

Nepotreben »spopad« med policijo in Ambrušani v noči na 26. november 

Poskus destabilizacije države 
Metod Berlec, foto: Domen G rog I/STA, Bor Slana, POPTV 

Z a d n j i t e d n i so bili v S l o v e n i j i r a z g r e t i . V p r a š a n j e n a d o m e s t n e lokaci je za r o m s k o d r u ž i n o S t r o j a n s e j e č e z m e r n o 
p o u d a r j a l o , p o j a v i l e so s e v a š k e s t r a ž e , t e ž a v e v v l a d i , hkrati j e z a č e l groziti policijski s i n d i k a t . Kaj s e j e s k r i v a l o za t e m ? 

Vmedijih se je ustvarjala 
slika, da vlada ne obvla-
duje več razmer, saj se je 

konec novembra soočala z me-
njavo ministra za delo, družino 
in socialne zadeve Janeza Drob-
nica. Govorilo se je o zamenjavi 
še nekaterih drugih ministrov. 
Pojavljali so se namigi o domnev-
ni veliki krizi vlade, ki naj bi se 
ukvarjala samo še sama s sabo. V 
petek, i . decembra, so napetosti 
dosegle vrhunec. Že drugi teden 
zapored se je začelo »spontano« 
vračanje družine Strojan v Am-
brus, na Bledu je politično zbo-
roval policijski sindikat. Vlada je 
bila v državnem zboru zaposlena 
z izredno sejo državnega zbora, 
na kateri so govorili o odstavitvi 
ministra Drobnica, in prvič se 
je zgodilo, da je vladna koalicija 
morala zaradi nespametnega mi-
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nistra prati umazano perilo pred 
celotno slovensko javnostjo. V 
opoziciji so medtem uživali, go-
vorili, da v Sloveniji vlada popoln 
kaos, da vlada ne obvladuje več 
razmer in podobno. Že na izre-
dni seji je predsednik vlade Janez 
Janša opozoril na to, saj je doga-
janje presenetljivo spominjalo na 
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leto 1991, ko je pred slovensko 
osamosvojitvijo poleg številnih 
težav, s katerimi se je takrat soo-
čala Demosova oblast, policijski 
sindikat grozil s stavko. 

P a r a d r ž a v a oživi Razgreto ozra-
čje zaradi romske družine Strojan 
naj bi prišlo kot naročeno za opo-

zicijo in kadre nekdanjega komu-
nističnega režima. Novembra je 
bilo zato v različnih ljubljanskih 
gostilnah in nekaterih pisarnah 
zelo živahno. Po zatrjevanju do-
bro informiranih so za različni-
mi omizji zasedali upokojenci 
nekdanje Službe državne varno-
sti, pridružili pa naj bi se jim bili 
tudi nekateri aktivni sodelavci 
Sove. Nekateri akterji spletke v 
Depali vasi, ki je botrovala od-
stavitvi takratnega obrambnega 
ministra Janeza Janše, naj bi bili 
krožili po Ljubljani in se oglasili 
v pisarni nekdanjega predsedni-
ka države ter pisarnah represiv-
nih organov slovenske države. 
Informacije in dezinformacije so 
krožile med novinarji in uredni-
ki POP TV, Dnevnika, Mladine, 
RTV Slovenija, Dela, Večera in 
različnih tabloidov. Po časopi-Predsednik vlade Janez Janša na izredni seji DZ1. decembra 
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snih in uradniških arhivih so se 
mrzlično iskali kakršni koli po-
datki za diskreditacijo notranje-
ga ministra Dragutina Mateja, 
direktorja policije Jožeta Rom-
ška in nekaterih posameznikov 
iz Generalne policijske upra-
ve. V Novem mestu naj bi bilo 
vzpostavljeno sodelovanje med 
upokojenimi pripadniki SDV in 
nekaterimi predstavniki Romov, 
ki so potem ščuvali romsko dru-
žino Strojan k iracionalnemu 
obnašanju. Eden se je močno 
angažiral pri aktivnosti romskih 
svetnikov, na njihovem sestanku 
je najbolj radikalno zahteval vr-
nitev Romov v Ambrus; eden je 
neprestano klical znance iz rom-
ske družine v Postojni in jih na-
govarjal, naj se vrnejo v Ambrus. 
Angažirali naj bi se bili nekdanji 
agentje v Suhi krajini, na televi-
zijskih posnetkih naj bi bili ne-
kateri vidni celo v prvih vrstah 
pri ustavljanju policijskih vozil. 

Ustvarjanje izrednih razmer 
Potek dogodkov v zadevi Strojan 
je bil samo deloma spontan. Čim 
več časa je poteklo od začetnega 
konflikta, tem več je bilo zrežira-
nih ali delno zrežiranih dogod-
kov, menijo poznavalci. Do prve-
ga konflikta z Romi v Ambrusu 
je zelo verjetno prišlo spontano. 
Po napadu na domačina 22. ok-
tobra je krajanom dokončno 
zavrelo. Sobivanje domačinov 
in prebivalcev divjega romskega 
naselja v Dečji vasi pri Ambrusu 
je postalo nemogoče, prišlo je do 
neobvladljivega upora. 

Vladaje imela vtakšnih okoli-
ščinah na izbiro le slabe možno-
sti. Območna policijska oblast 
ni bila sposobna rešiti zadeve. 
Notranji minister Dragutin 
Mate je 28. oktobra po prihodu 
v Dečjo vas pri Ambrusu, kjer je 
nelegalno romsko naselje dru-
žine Strojan, položaj na terenu 
suvereno obvladal in preprečil 
spopad, ki bi imel lahko tragič-
ne posledice. Romska družina 
se je po poprejšnjem dogovoru 
preselila v Postojno. 

Zakrknjeni nasprotniki vlade 
so bili razočarani, ker v Ambrusu 
ni prišlo do spopada. Hkrati so v 
tem zaslutili novo priložnost. Za-
čela se je diskreditacija, politična 
in medijska ofenziva, varuh člo-
vekovih pravic Matjaž Hanžek je 

nemudoma poslal v svet obvestilo 
o domnevno hudih kršitvah člove-
kovih pravic v Sloveniji, dopisniki 
tujih medijskih hiš in sedeži med-
narodnih nevladnih organizacij so 
bili bombardirani z elektronskimi 
sporočili o domnevnem genocidu 
nad Romi v Sloveniji. Preseljeno 
romsko družino so že naslednji 
dan začeli množično nadlegovati 
novinarji praktično vseh vrst in 
barv, prav tako tudi ministrstvo za 
šolstvo, ki je zanje iskalo novo lo-
kacijo. Čim bolj so se predstavniki 
oblasti pod vodstvom ministra 
Milan Zvera trudili, tem bolj so 
jim morebitne rešitve sesipali v 
prah. Spontana in organizirana 
obveščevalna mreža nekdanjega 
režima, ki se je obnavljala vsa leta 
tranzicije, je delovala brezhibno, 
morebitne objekte za nastanitev 
romske družine so izbranim no-
vinarjem sporočili kar policisti in 
celo nekateri policijski šefi, ki so bili 
zadolženi za njihovo varovanje. 

Isti politični subjekti, pisci in 
mediji so na eni strani podžigali 
protiromsko histerijo v državi, 
po drugi pa obtoževali vlado ne-
strpnosti in kršenja človekovih 
pravic. Vladajoča koalicija se je 
otepala napovedanih interpela-
cij, nato še neprijetne razprave 
o splavu, ki je za levičarske ko-
mentatorje prišla kot naročena, 
kot nov znak totalitarnih, pro-
tiliberalnih in protiustavnih te-
ženj aktualne oblasti. 

V odločilnem trenutku se je v 
javnosti oglasil še nekdanji predse-
dnik države Milan Kučan in izjavil, 
da je bila preselitev romske družine 
napaka. S to izjavo so še tisti pri-
padniki mreže, ki niso bili že prej 
spontano ali organizirano vključe-
ni v ustvarjanje kaosa, dobili jasno 
navodilo: Rome za vsako ceno na-
zaj v Ambrus. Preprečiti preselitev 
na vsako drugo mesto. Lokalni 
funkcionarji so s tem dobili doda-
ten motiv za oviranje vlade pri is-
kanju rešitve za romsko družino. 

Policijski spopad z Ambrušani 
Najprimernejši čas za ustvarjanje 
kaosa prek konflikta med Romi 
in lokalnim prebivalstvom so po-
stali konci tedna. Zato so romsko 
družino nagovorih, naj se v Am-
brus vrne v soboto, 25. novem-
bra. Akcija je bila dobro medijsko 
podprta. Medijska sporočila, ki so 
se ujemala z internimi navodili 

ključnim akterjem, so bila tri. Za 
Rome: „Vračate se domov. To je 
vaša pravica. Policija vas je dol-
žna zavarovati za vsako ceno." Za 
prebivalce Suhe krajine: „Romi se 
vračajo v Ambrus, čeprav so vam 
sami, predvsem pa minister za 
notranje zadeve, obljubili, da jih 
ne bo več nazaj. Oblast spet ne 
drži obljub. So isti kot Romi." Za 
policiste: „Preselitev je bila napa-
ka. Rome je treba zavarovati na 
poti domov. Nihče nima pravice 
ustavljati policije. Vaške straže in 
barikade so ponižanje za polici-
jo." Ključno vlogo pri medijski 
podpori sobotne akcije je odigral 
lokalni radio, ki pokriva celotno 
območje Suhe krajine. 

Nastala je eksplozivna zmes. 
Pristojni policijski poveljnik 
Branko Slak je odšel v Suho 
krajino s specialnimi vozili za 
boj proti demonstrantom. Kljub 
drugačnim navodilom je po-
skušal s silo odstraniti barika-
de. Akcija je stekla brez potre-
be, saj romske družine ni bilo v 
Ambrusu, kamor naj bi se bila 
policija poskušala prebiti, da jo 
zavaruje. Poveljnik, ki je silil v 
barikado, je to vedel. Prišlo je 
do spopada in poškodb. Policija 
je objavila sporočilo za javnost, 
v katerem je pisalo, da so kra-
jani z deblom napadli policiste, 
pri tem pa sta se dva poškodo-
vala. Laž je ponoči in naslednje • 

Pojav vaških straž je bil sprva spontan, kasneje pa umetno izzvan. 

V Grčaricah so civilisti pregledovali policijske avtomobile. 
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Mnogi menijo, da je v ozadju zaostrovanja razmer Milan Kučan. 

• dni še dodatno podžigala jezo 
prebivalstva Suhe krajine. 

Posredovati je moral predse-
dnik vlade Janez Janša s pristojni-
mi ministri. V noči na nedeljo je 
imel na območju Ivančne Gorice 
več sestankov s predstavniki lo-
kalne oblasti in tudi s člani druži-
ne Strojan. Romska družina se je 
naposled vrnila v Postojno. Neka-
teri njeni člani so javno izjavili, da 
se v Ambrus ne nameravajo več 
vrniti in da bodo sprejeli pomoč 
vlade pri iskanju najprej začasne-
ga, nato trajnega domovanja. 

Stopnjevanje napetosti Na-
slednje dni so mediji, ki so prej 
očitali policiji mlačnost, napadli 
policijo, češ da tepe državljane. 
Ko je vodstvo policije zamenja-
lo direktorja ljubljanske poli-
cijske uprave Branka Slaka, so 
spet obrnili ploščo. Poveljnik naj 
bi bil žrtveno jagnje. Nekateri 
mediji so objavili bombastične 
izjave dveh nekdanjih vodilnih 
mož policije, ki sta kar tekmo-
vala v protislovnih pretirava-
njih o ponižani policiji. LDS je 
zahtevala odstop ministra za 
notranje zadeve Dragutina Ma-

ANKETA 
Je ravnanje policijskega 
sindikata politično 
motivirano? 
a) da 
b) ne 
c) ne vem 

Odgovorite na 
www. demokracija. si 

Rezultati preteklega tedna 

Katera televizija naj 
se preimenuje v 
TV Strojan? 

Pop tv • • • • M 75,9 
T V S • • 19,9 
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teja. Predsednik Liberalne aka-
demije Darko Štrajn je hkrati 
predstavil zahtevo skupine pet-
desetih levičarskih intelektual-
cev po ministrovem odstopu. 

V evropski parlament se je 
odpravila skupina »izbrisanih«. 
Mediji so o tem obširno poročali. 
Spet velika zgodba o dolgotraj-
nem kršenju človekovih pravic. 
Pohod je bil načrtovan, zdaj pa 
je prišel kot naročen. Srd se je 
znova usmeril v ministra za no-
tranje zadeve, ker t. i. izbrisanim 
ni izdal odločb. 

Pri Grčaricah so 29. novembra 
civilisti na barikadah presenetlji-
vo pregledovali policijska vozila 
z izgovorom, da preverjajo, ali 
policisti ne prevažajo Strojanovih 
na njihovo območje. Ponižujoče 
ravnanje je snemala tudi televi-
zija. Policisti so se zato upravi-
čeno počutih užaljene. Vodstvo 
policije zaradi dezinformacij ni 
takoj ukrepalo, kar je povzročilo 
zmanjšanje njene avtoritete. 

Veliki petek V petek, i . decem-
bra, je vladajoča koalicija odsta-
vila neposlušnega ministra za 
delo Janeza Drobnica. Na Bledu 
so dobro pripravljeni funkcio-
narji policijskega sindikata pod 
vodstvom Branka Praha, Vlada 
Mariniča in Aleksandra Cvara 
s pomočjo upokojenih funkcio-
narjev nekdanje milice (izstopal 
je Kučanov prijatelj Pavle Čelik) 
organizirali politično zborovanje 
z množično udeležbo policistov. 
Zagrozili so celo s stavko, čeprav 
je ta po zakonu o policiji prepo-
vedana. Generalnega direktorja 
policije Jožeta Romška so izžvi-

žgali. Policistom so predstavili 
prikrojene podatke o svojih do-
mnevno nizkih plačah in težkih 
delovnih razmerah. 

Sočasno se je poglavarka rom-
ske družine Jelka Strojan z nekaj 
otroki vrnila iz Postojne v Am-
brus. Prelomila je vse obljube, ki 
jih je dala vladnim pogajalcem. 
Zaradi sabotaže v policiji je bila 
o tem prej obveščena javnost kot 
vodstvo policije. Prevara je ta dan 
popolnoma uspela. Znova je na-
stala zmeda, ki pa so jo odgovor-
ni laže obvladali, saj je bila zaradi 
zamenjav v policiji možnost ve-
čje provokacije s strani policistov 
odpravljena. Prebivalce Ambrusa 
je v noči na soboto pomirila no-
vica, da se je s štiriletno zamudo 
začel postopek za odstranitev na 
črno zgrajenih objektov v spor-
nem romskem naselju. Navzočim 
članom družine Strojan je namreč 
republiški direktor za prostor Sreč-
ko Valič izročil obvestilo o začetku 
postopka rušitve nelegalnih objek-
tov. Na to, da so se razmere začele 
umirjati, naj bi vplivalo tudi to, da 
so domačini iz svoje srede izločili 
nekatere provokatorje. 

Začasno zatišje? Problem pa 
še zdaleč ni rešen. Položaj se bo 
zaostril najkasneje tedaj, ko bodo 
začeli podirati nelegalne objekte 
Strojanovih. Opozicija in postko-
munistične sile, ki jih simbolizira 
Milan Kučan, so zaradi izgublje-
nega realnega vpliva v Sloveniji 
živčne. Vladna koalicija ohranja 
večino v parlamentu, gospodar-
sko stanje je dobro, bližajo se 
mednarodni uspehi. Opozicija se 
nikakor ne more pobrati. Zmago-
viti ljubljanski župan Zoran Jan-
kovič ne more kar samoumevno 
ponoviti uspeha na nacionalni 
ravni in je zelo nepredvidljiv. 
Nova vlada se čedalje bolj utrju-
je s trdno sredinsko politiko, ki 
zna sklepati kompromise. Romski 
konflikt je zato redka priložnost za 
njeno diskreditacijo. 

Akcija za blatenje slovenske vla-
de doma in s tem Slovenije v tujini 
je že lep čas v polnem teku. Uspe-
hi so manjši, kot so pričakovali, 
zato se je vsa energija usmerila v 
blatenje vodstva policije in mini-
strstva za notranje zadeve. Kajti če 
se operativno onesposobi policija, 
ki vzdržuje javni red in varnost, 
ali če se v njene vrste vnese še več 
zmede, kot jim jo je uspelo doslej, 
potem bo ob naslednjem konflik-
tu z Romi laže zanetiti požar. Sla-
bo operativna in preluknjana poli-
cija, iz katere odtekajo informacije 
o morebitnih lokacijah za name-
stitev romske družine, preprečuje 
reševanje problema. Čeprav je 
seveda treba poudariti, da velika 
večina policistov dela dobro in jih 
politikantstvo nekaterih starejših 
kadrov v policiji ne zanima. Kljub 
temu so razmere skrajno zaostre-
ne in nevarne. Priče smo namreč 
tudi grožnjam policijskega sin-
dikata predsedniku vlade Janezu 
Janši s tožbo in podobno. 

Po mnenju poznavalcev je cilj 
tranzicijske levice in pripadni-
kov nekdanjega komunističnega 
režima, da »vzdržuje« čim več 
nerešenih problemov s ponavlja-
jočimi se konflikti, kar naj bi prek 
medijev, ki so še vedno premalo 
uravnoteženi, pomagalo ustvari-
ti vtis o opravilni nesposobnosti 
vlade. To bi bila priložnost za 
opozicijo in ljudi, ki so do nedav-
nega obvladovali Slovenijo, da si 
pridobijo nazaj svoje položaje, 
vpliv in moč. In za to naj ne bi 
izbirali sredstev... IS 
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Nekdanji prvi miličnik Pavle Čelik 
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Naročam tednik Demokracija 
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število izvodov: 

NAGRADNA IGRA 

Z Demokracijo 
do novega telel 

• Sony Ericsson K300i: 
tri frekvenčna področja, 
barvni grafični zaslon, 
vgrajen digitalni fotoaparat, 
snemanje video posnetkov, 
GPRS, MMS, OuickShare, 
WAP 2.0, MP3 kot zvonjerije, 
imenik s slikami 

Sony Ericsson 
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OuickShare 

Tednik Demokracija svojim novim naročnikom1 

vsak mesec podarja 1 5 aparatov GSM Sony 
Ericsson K300i. 

Pravila nagradne igre so objavljena na spletni strani 
www.demokraciia.si. Rezultati žrebanj b o d o ob j av l j en i v 
tedniku Demokracija in na spletni strani www .demok r ac i i a . s i . 
I • Priložena naročilnica z datumom po 1.9.2006. 
2. Naročniki do 1.9.2006. 

Vsi dosedanji naročniki2 tednika Demokracija 
pa sodelujete v žrebanju za 5 dodatnih 
aparatov GSM. Nagradna igra traja do 
31. decembra 2006. 

Naročnino želim plačevati: 
• mesečno* • 4 x letno • 2 x letno • 1 x letno 

( 9 % popusta) ( 1 0 % popusta) (20 % popusta) 

* Č e želite uveljaviti 8 % mesečnega popusta pri naročnini, vas prosimo, da označite status, ki g a imate: 
G upokojenec O invalid O brezposeln O študent ali dijak 

Ime in priimek (ime podjetja): 

Datum rojstva (samo fizične osebe): 

Ulica: 

Kraj, poštna št.: 

Kontaktna oseba (samo pravne osebe): 

Datum naročila: 

Izpolnjeno naročilnico pošljite 
na naslov: 

Demokracija, p.p. 4 3 1 5 , 

1000 Ljubljana 

ali na faks 01 2 3 0 0 6 6 1 . 

Podpisani/a se zavezujem, da bom 
naročnik/ca in redni plačnik/ca vsaj 
eno leto od datuma naročila. 

Podpis in žig naročnika (samo pravne osebe): 

Davčni zavezanec: • NE • DA I D z a D D V 

Cena posameznega i z voda t edn i k a Demokrac i j a znaša 
SS0 SIT (2,29 €). O b v e s t i l o p o t r o š n i k o m : I n f o r m a t i v n e 
cene v evrih so p r e r a č u n a n e iz to l a r sk i h c e n po 
centralnem p a r i t e t n e m t e č a j u 1 EUR = 2 3 9 , 6 4 SIT. 
Nova obzorja d . o . o , K o m e n s k e g a 11, L j ub l j ana 

http://www.demokraciia.si
http://www.demokraciia.si
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Policijski puntarji 
Mitja Volčanšek, foto: Tomi Lombar, Bor Slana, Gregor Pohleven 

Merjenje moči med Policijskim sindikatom Slovenije (PSS) in vlado je prišlo ob najbolj nepravem času za može postave. 
Nejevoljo zaradi njihovih samostojnih potez pri zahtevi za uvrstitev v višji plačni razred pa so izrazili tudi drugi sindikati. 

Zadnje tedne je bila policija 
pod kritičnim očesom jav-
nosti deležna zelo nasprotu-

jočih si ocen, ki so segale od preti-
rane surovosti pri uporabi sile nad 
civilisti v Ambrusu do nedopustne 
omahljivosti, ko so policisti pustili 
t.i. vaškim stražam, da pregledajo 
njihova vozila. V Sloveniji te dni 
res ni lahko biti možje v modrem, 
saj jim skoraj nihče ne prizanaša 
s kritikami. Prav zato je nenava-
dno, da je policijski sindikat prav 
zdaj sprožil javno razpravo o 
svojem domnevno podcenjenem 
delu, pri tem pa vlado in druge 
sindikate postavil pred zid. 

Debata ali izzivanje? javnost je 
na tovrstna trenja postala pozorna 

po javni tribuni, ki so jo i . decem-
bra na Bledu organizirali policijski 
sindikalisti (glej sliko spodaj). Že 
naslov tribune - Si slovenska vlada 
za podcenjeno plačilo želi podce-
njeno varnost državljanov? - je bil 
dovolj izzivalen, čeprav gre pri niz-
kih plačah kriminalistov in polici-
stov za dejanske težave. Po mnenju 
sindikata je za njihove argumente 
gluha vlada očitno potrebovala 
signal, s katerim naj bi sicer želeli 
doseči le ustrezno plačno razmer-
je primerljivih poklicev. Po bese-
dah predsednika sindikata Branka 
Praha zaradi slabo vrednotenega 
poklica zanimanje zanj vpada, 
hkrati pa se obseg dela policistov 
povečuje. Policisti naj bi si želeli 
dialog, ta pa zaradi neudeležbe 

predstavnikov vlade ni bil mo-
goč. »Država nam je slaba mati,« 
je Prah dramatično povzel ob-
čutenje približno tisoč zbranih 
policistov ter glavnega vladnega 

pogajalca in ministra za javno 
upravo Gregorja Viranta okrivil 
za zoženje pogajalskega prosto-
ra. Sedanjega generalnega di-
rektorja policije Jožeta Romška, 
ki je kot pot za dosego primer-
nejših plač ponudil pogovarjanje 
in argumentiranje, pa je zbrana 
množica izžvižgala. 

Različne številke Verjetno ni 
težko ugotoviti, da je slabih pet 
let, kolikor trajajo pogajanja o 
plačnem sistemu v javnem sek-
torju, razmeroma dolga doba, pa 
čeprav bodo z njim uredili status 
približno 150.000 zaposlenih. 
Četudi so policisti morda neza-
dovoljni z višino svojih plač, le-
te v javnem sektorju niso nobena 

Predsednik PSS Branko Prah 
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izjema. Poleg tega je ob razkora-
ku med zahtevo PSS po uvrstitvi 
v 22. plačni razred in ponujenim 
20. razredom treba dodati, da je 
prejšnja vlada policiste uvrstila v 
za eno stopnjo nižji, 19. razred. 
Z uvrstitvijo v 20. razred bi po-
licistom po besedah ministra 
Viranta zagotovili ohranitev nji-
hove realne plače. Virant je sicer 
pustil odprta vrata za pogovore o 
boljšem plačilu za posebej izpo-
stavljena delovna mesta znotraj 
policije in za bolj obremenjene 
policijske enote. 

Težave so se pojavljale celo 
pri navajanju številk, saj so v 
policijskem sindikatu Virantove 
navedbe o povprečni plači poli-
cista s srednješolsko izobrazbo, 
ki naj bi po ministrovih bese-
dah v oktobru skupaj z dodat-
ki, a brez stroškov za prevoz in 
malico znašala 311.000 tolarjev, 
demantirali. Po podatkih PSS naj 
bi višina plače policista s srednje-
šolsko izobrazbo brez nadome-
stila za prevoz na delo in regresa 
za prehrano znašala: za policista 
začetnika 214.083 tolarjev bruto 
oziroma 147.159 tolarjev neto, za 
policista z desetimi leti delovne 
dobe 280.035 tolarjev bruto ozi-
roma 186.581 tolarjev neto in za 
policista s 30 leti delovne dobe 
320.029 tolarjev bruto oziroma 
202.455 tolarjev neto. Ob me-
dijskem obravnavanju vprašanj 
plač policistov je prišlo na dan 
tudi nezadovoljstvo zaradi pre-
velike količine »papirologije«, s 
katero so dnevno obremenjeni 
in ovirani pri svojem delu. 

Dokaz, da se želi vlada pogo-
varjati, je (neizkoriščena) mo-
žnost, da sklenejo pogodbo le 
s soglasjem večine sindikatov 
in ne vseh. Kot je opozoril Vi-
rant, je protest PSS nekorekten 
do predstavnikov drugih zapo-
slenih v javnem sektorju, saj s 
svojim delovanjem otežujejo 
rešitev za vse. V ne prav rožna-
tem položaju so tudi cariniki in 
vojaki, če omenimo le dva pokli-
ca, ki sodita v isti plačni razred 
kot policisti, pa se vsaj javno ne 
pritožujejo in ne grozijo na tako 
teatralen način. Na dlani pa je, 
da bi popuščanje pritiskom po-
licistov lahko povzročilo plaz 
zahtev preostalih sindikatov 
javnega sektorja, potem ko so 
se razlike v pogajalskih izhodi- Vladni pogajalec Gregor Virant 
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racije sindikatov javnega sektorja 
(KSJS), ki naj bi bilo do pred krat-
kim obravnavano enakopravno 
in za katerim naj bi stalo 73.000 
zaposlenih (poleg SVIZ in PSS so 
tu še Sindikat zdravstva in soci-
alnega varstva, Sindikat delavcev 
v zdravstveni negi Slovenije in 
Neodvisni sindikat delavcev lju-
bljanske univerze). Vodja poga-
jalske skupine sindikatov naj bi bi 
bil poleg tega izrekel stališča, ki s 
SVIZ niso bila nikoli usklajena. 

Zakaj SVIZ ovira status quo, 
je na dlani. Šolniki so leta 2002 
podpisali aneks za svojo panogo 
in je sedanje stanje zanje ugodno, 
medtem ko plače drugih pokli-
cev v javnem sektorju stagnirajo. 
Da bi ohranili svoje privilegije, 
se je predsednik SVIZ Branimir 
Štrukelj odločil podžgati tudi 
nezadovoljne policiste. 

Vse j e Še odprto Razprava je pre-
segla okvir debate o višini plač tudi 
zaradi besednega dvoboja med po-
licijskim sindikatom in premierjem 
Janezom Janšo, ki je potegnil vzpo-
rednico med zdajšnjo napovedjo 
stavke in stanjem sredi osamosvo-
jitvenega vrveža, ko je policijski 
sindikat napovedoval stavko za 
27. junij 1991, a jo nato prestavil. 
Tako se je odprlo vprašanje, ali gre 
pri sedanji akciji policistov za po-
litično potezo s širšim ozadjem. 
Takojšen odziv PSS, ki glasno 
razmišlja o tožbi zoper premierja 
zaradi izrečenih besed, vsekakor 
napeljuje prav na to misel. 

Kljub temu je prostora za dia-
log še dovolj. Vsi pogajalski par-
tnerji namreč veliko pričakujejo 
od razširjene seje KSJS, ki je po-
tekala v torek, 12. decembra (po 
oddaji članka v tisk, op. M. V.), 
čeprav so še dan prej v KSJS zno-
va posegli v »javni« dialog s spo-
ročilom za javnost, v katerem so 
vabilo premierja sindikatom na 
sestanek, na katerega so bili sami 
vabljeni le po telefonu, razumeli 
kot ignoriranje njihovih stališč in 
se ga zato niso udeležili. IB 

V KSJS se pogovora s premierjem v ponedeljek niso udeležili. 

ščih v enem letu pogajanj s sto 
znižale na komaj osem do devet 
milijard tolarjev. 

(Ne)enotni sindikati Ostri pri-
jemi policijskega sindikata na 
Bledu so dosegli vrhunec z govo-
ricami o skorajšnji stavki. Ker bi 
t. i. bela stavka, ki jim jo omogoča 
zakon, imela zelo omejen učinek, 
so v PSS napovedali možnost 
popolne stavke, kar je razburilo 
javnost. Ob taki napovedi se ni 
zdrznil le glavni vladni pogaja-
lec, ki je opozoril na nezakonitost 
takšne stavke, ampak je tudi nek-
danji prvi mož policije Pavle Če-
lik, ki je ob začetku debate izrazil 
podporo zahtevam PSS, opozoril, 
da bi se zaradi stavke javnost ute-
gnila obrniti proti njim. Napoved 
stavke naj bi policisti popolnoma 
umaknili le v primeru uvrstitve v 
22. plačilni razred, kar bo vseka-
kor oteževalo pogajanja. 

Veliko o stanju duha med sindi-
kati je pokazalo stališče vodje po-
gajalske skupine sindikatov Draga 
Ščernjaviča, do zdaj precej nena-
klonjenega sedanji vladi, ki meni, 
da so zahteve PSS usmerjene proti 
drugim sindikatom javnega sek-
torja.V bran predstavnikov aktiv-
nih policistov so nasprotno stopili 
predstavniki upokojenih delavcev 
ministrstva za notranje zadeve. 
Vendar njihovo utemeljevanje, da 
je delo policista z zahtevano peto 
stopnjo izobrazbe daleč najzahtev-
nejše in neprimerljivo z drugimi 
na tej izobrazbeni stopnji, bržkone 
vodi v dolgoročne spore s sindikati 
v sorodnih poklicih. 

Glas proti Ščernjaviču in Vi-
rantu pa je prišel iz vrst Sindikata 
vzgoje, izobraževanja, znanosti in 
kulture Slovenije (SVIZ). V njem 
so opozorili, da pri policijskem 
sindikatu ne gre za osamljen ele-
ment, ki bi preprečeval dogovor 

Popuščanje pritiskom policistov bi 
lahko povzročilo plaz zahtev preostalih 
sindikatov javnega sektorja. 

z vlado, temveč sta se med sindi-
kati javnega sektorja izoblikovali 
dve skupini z različnima pogajal-
skima predlogoma. SVIZ se čudi 
enotnemu nastopanju Viranta in 
Ščernjaviča ob zamolčanju stališča 
petih sindikatov, članov Konfede-
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strokovnim pristopom demolira 
predvsem javno dobrino zdravje 
in vnaša nemir med zdravnike, 
ki si želijo med koncesionar-
je,« je dejal poslanec Slovenskih 
demokratov Franc Jazbec. Po 
njegovi oceni je LDS razdeljena 
na štiri različne skupine (Janko-
vičevo listo, Drnovškovo Gibanje 
za pravičnost in razvoj, poslan-
sko skupino LDS in »Kacinovo 
frakcijo«). Zavrnil je tudi ključni 
očitek LDS o divji privatizaciji 
zdravstva. Zdravniki s koncesi-
jami namreč še naprej delujejo 
v mreži javnega zdravstva, zato 
državljanom njihovih storitev 
ni treba dodatno plačevati. Po 
besedah poslanca Ivana Grilla je 
namen interpelacije diskreditirati 
Bručana in številne zdravstvene 
delavce. Pri tem je navedel poda-
tek iz mednarodne raziskave, po 
kateri ima Slovenija med novi-
mi članicami EU najvišjo raven 
zdravstvenih storitev, v EU pa 
se uvršča v prvo polovico držav. 
Grill je dejal, da je vseh sedem 
ključnih očitkov liberalne demo-
kracije izmišljenih ali pa gre za 
prirejene podatke. Divje privati-
zacije ni, saj Bručan z naklonje-
nostjo do podeljevanja koncesij 
povečuje dostopnost zdravstve-
nih storitev na primarni ravni. 
Minister je pripomogel k velikim 
prihrankom v zdravstvu, saj so s 
pravilnikom o oblikovanju naj-
višjih dovoljenih cen zdravil in 
z zakonom o zdravilih samo do 
avgusta letos v primerjavi z istim 
obdobjem v letu 2004 privarče-
vali 566 milijonov tolarjev. Pou-
daril je še, da so bile z dodatnimi 
sredstvi ter dodatnimi speciali-
zacijami in koncesijami bistve-
no skrajšane čakalne dobe v 
primerjavi z začetkom leta 2005 
(s 77.000 na 20.000 pacientov), 

Dr. Vladislav Pegan 

Vida Kocjan, foto: Gregor Pohleven, Bor Slana 

Interpelacija z o p e r ministra B r u č a n a j e le o d s e v notranjih t e ž a v Liberalne d e m o k r a c i j e 
S loveni je in z l o r a b a polit ične moči opozicije in p o s a m e z n i k o v za d o s e g o oblasti . 

Danes, na dan objave član-
ka, je razprava in odlo-
čanje o interpelaciji o 

delu in odgovornosti ministra za 
zdravje Andreja Bručana že kon-
čana, v času priprave tega besedi-
la pa še ni bilo tako. Naj spomni-
mo, daje gradivo za interpelacijo 
1 1 . oktobra v parlamentarno raz-
pravo vložila opozicijska LDS s 
prvo podpisano poslanko Cveto 
Zalokar Oražem, minister pa je 
nanj odgovoril v predpisanem 
30-dnevnem roku, to je 10. no-
vembra letos. Ministrov odgovor 
na vse očitke smo v skrajšanem 
povzetku objavili tudi v našem 
tedniku, dodamo lahko le, da je 
bil odgovor pripravljen argumen-
tirano in na visoki strokovni ravni 
ter da je minister vse očitke odloč-
no zavrnil kot neutemeljene. 

govorili tudi v političnih stran-
kah. V SDS, stranki, katere član 
je minister Bručan, so prepričani, 
da so predlagatelji želeli z inter-
pelacijo o delu in odgovornosti 
ministra za zdravje Andreja Bru-
čana prikriti sistemske težave v 
javnem zdravstvu, ki jih v svojem 
mandatu ni rešil prejšnji minister 
Dušan Keber, in notranja naspro-

tja v največji opozicijski stran-
ki, v kateri so štiri struje. Delo 
ministra so ocenili kot izredno 
uspešno, saj naj bi bil po njiho-
vem prepričanju odpravil števil-
ne pomanjkljivosti v zdravstvu. 
»Predsednik LDS Jelko Kacin želi 
preko interpelacij konsolidirati 
svojo stranko, ne zaveda pa se, 
da ravno s svojim političnim, ne-

Nekajo očitkih V času sklica izre-
dne seje so o vsebini interpelacije Dr. Dušan Keber 
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Sindikalistka Nevenka Lekše zavaja. 
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povečalo se je število odvzemov 
brisa materničnega vratu. Grill je 
zavrnil tudi očitke o klientelizmu 
pri nabavah linearnih pospeševal-
nikov in operacijskih miz, saj je 
vse potekalo prek javnih razpisov 
in v skladu z odločitvami državne 
revizijske komisije, pa tudi očitke 
o sprejemanju zakonodaje, saj so 
bili sprejeti vsi zakoni na področju 
prilagajanja evropskemu pravne-
mu redu, ki bi jih morali sprejeti 
še v času Kebrovega mandata. 

Zavajanje in nič drugega Po 
besedah Zalokar Oražmove naj 
bi bili poslanci LDS interpela-
cijo vložili v korist bolnikov, češ 
da je treba ministra ustaviti pri 
njegovi divji privatizaciji. Drugih 
argumentov ni predstavila, po 
njenem prepričanju pa interpe-
lacija ni imela političnega pred-
znaka, ampak je bila eksplicitno 

Poslanca SDS Franc Jazbec in Ivan Grill na tiskovni konferenci 

vsebinska, kar je ob tem, da gre 
za politično dejanje (interpelacija 
je izključno politični instrument) 
in da so jo vložili poslanci (ki so 
politiki), smešna trditev. Zalokar 
Oražmova je govorila o divji pri-
vatizaciji, ki jo je treba ustaviti, 
čeprav vemo, da zdravniki s kon-

Dušan Keber si je priskrbel zaposlitev v 
KC in s tem redni mesečni dohodek pol 
milijona tolarjev. 

cesijo ostajajo v sistemu javnega 
zdravstva, pravice bolnikov pa 
zaradi tega niso nič manjše. Prej 
nasprotno. Svoja stališča so pred-
stavili tudi v SD, in sicer poslanka 
Majda Potrata in poslanec Bojan 
Kontič. Pri tem jima je pomaga-
la članica stranke Julijana Bizjak 
Mlakar, ki je pojasnjevala stališča 
stranke, ponavljala pa je trditve o 
domnevni privatizaciji in komer-
cializaciji zdravstva, ki jo menda 
plačujemo vsi državljani z zniže-
vanjem pravic iz javnih sredstev 
in z večjimi doplačili. 

Zdravniki proti lažem Trditve 
Cvete Zalokar Oražem in Maj-
de Potrata, predvsem pa Julij a-
ne Bizjak Mlakar seveda niso 
resnične. To zanikajo tako mi-
nister Bručan kot večina pred-
stavnikov zdravstvenega sistema. 
Dr. Vladislav Pegan, predsednik 
Zdravniške zbornice Slovenije in 
nekdanji predstojnik Kliničnega 
oddelka za abdominalno kirurgi-
jo v Kliničnem centru Ljubljana, 
je vse tovrstne očitke, ki jih že 
nekaj mesecev ponavljajo v ne-
katerih opozicijskih strankah in 
člani nekaterih civilnih gibanj, 
odločno zavrnil. Odgovore je 
podkrepil z mnenji zdravnikov, 
tako tistih, ki so še vedno zapo-
sleni v zdravstvenih domovih in 
drugih javnih zavodih, kot tistih 
s pridobljenimi koncesijami. Za-
nimivo pri vsem je dejstvo, da se 
v razpravo ni vključeval dr. Du-
šan Keber, nekdanji minister za 
zdravje, čeprav nas poznavalci 
razmer opozarjajo, da za vsemi 
očitki stoji prav on, poleg poli-
tičnih interesov posameznikov in 
političnih strank seveda. Razlog, 
zakaj se v dosedanje razprave ni • 

www.posta.si 

Je čar pisanja. 
Je čar pošiljanja. 
In je čar prejemanja, 

Poleg božično-novoletnih 
voščilnic in razglednic vas 
na pošti čakajo tudi znamke 
za pošiljanje voščil po 
Sloveniji in svetu. 

V akciji sodelujejo: 
Gikart, Emma, Grafocarton, 
Sidarta, Hočevar - Gaspari, 
Etiketa tiskarna, T Graf in Unicef. 

Zanesljivo vsepovsod 

POŠTA SLOVENIJE 
POŠTA IN FINANCE 
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SLOVENIJA Ljudje iz ozadja 

Člani odbora Gibanja za ohranitev javnega zdravstva so: 

Anita Albreht, Marjan Beričič, mag. Julijana Bizjak Mlakar, mag. 
Sonja Borštnar, dr. Maja Breznik, Francka Četkovič, dr. Andreja 
Črnak Meglic, dr. Srečo Dragoš, dr. Ivan Eržen, Uroš Fekonja, mag. 
Zlatko Fras, Vinko Gobec, dr. Spomenka Hribar, dr. Maca Jogan, 
dr. Dušan Keber, dr. Rajko Kenda, mag. Irena Kirar Fazarinc, Ta-
tjana Kosovel, dr. Mateja Kožuh Novak, dr. Tone Kramberger, Ne-
venka Lekše, dr. Vesna Leskošek, Bojana Leskovar, Sonja Lokar, 
Biserka Marolt Meden, dr. Jože Mencinger, dr. Vlado Miheljak, 
Jelka Mlakar, dr. Josip Rastko Močnik, Karel Nemec, mag. Dunja 
Obersnel Kveder, Metka Petek Uhan, Dušan Podgornik, Vika Po-
točnik, dr. Marjan Premik, Zvonko Rauber, dr. Andrej Rus, mag. 
Dušan Semolič, dr. Marjan Smrke, Alojzija Strle, Jožica Subotič, 
Branimir Štrukelj, Jože Šumak, Anka Tominšek, dr. Niko Toš, 
Miha Ulčar, dr. Mirjana Ule, Darja Vižintin, mag. Simon Vrhu-
nec, Štefan Vučar, Jože Zupančič in Anton Židanik. 

• vključeval, naj bi bil ta, da se je 
po zadnjih volitvah, ko je njego-
va stranka pogorela, zaposlil v 
ljubljanskem Kliničnem centru. 
Po informacijah Polone Wallas, 
predstavnice Kliničnega centra 
za stike z javnostjo, je Keber sve-
tovalec I, njegovo delo pa obsega 
strokovno svetovanje pri sodelo-
vanju Kliničnega centra Ljubljana 
z državami jugovzhodne Evrope 
na strokovnem, pedagoškem in 
znanstvenoraziskovalnem podro-
čju. Zaposlen je polovični delovni 
čas, oktobra pa je prejel plačo v vi-

Cveta Zalokar Oražem, poslanka LDS 

Andrej Bručan, minister za zdravje 

šini 482.087,40 tolarja. Kaj dela v 
preostalih štirih urah oziroma do 
polnega delovnega časa, nam ni 
uspelo izvedeti, saj je bil dr. Keber 
za nas nedosegljiv. Na podlagi 
javno objavljenih informacij, po 
katerih naj bi Keber svetoval tudi 
nekaterim ministrom v državah 
nekdanje SFRJ, pa lahko domne-
vamo, da polovično zaposlitev v 
Kliničnem centru Ljubljana do-
polnjuje s to pridobitno dejavno-
stjo (ali obratno). Po nam dosto-
pnih podatkih je zelo aktiven tudi 
v Gibanju za ohranitev javnega 
zdravstva, ki je bilo ustanovljeno 
lani. Čeprav v gibanju zanikajo, 
da je njihovo članstvo politično 
motivirano, imena s seznama 
odbora kažejo, da ni tako. Večina 
ali kar vsi so člani ali simpatizerji 
političnih strank naslednic nek-
danjega totalitarizma. Med ime-
ni (seznam objavljamo posebej) 
najdemo Andrejo Črnak Meglic, 
nekdanjo predsednico Unicefa, 
članico SD, Dušana Kebra, nek-
danjega ministra in člana LDS, 
Matejo Kožuh Novak, nekdanjo 
poslanko SD, Nevenko Lekše 
(SD), Sonjo Lokar (članico SD 
in nekdanjo članico ZKS), Viko 
Potočnik (LDS), sindikalista 
Dušana Semoliča, nekdanjega 
kandidata na parlamentarnih 
volitvah na listi SD, Branimirja 
Štruklja (glavnega tajnika SVIZ 
in člana nadzornega sveta Mla-
dine) in druge. 

Človek iz ozadja Dušan Keber 
je bil kot minister v prejšnji se-
stavi vlade (2000-2004) avtor t. i. 
bele knjige zdravstva, ki ni nikoli 
zaživela niti ni bila sprejeta, saj 
se z njenimi določili ne strinjajo 
niti v njegovi stranki. Poleg tega 

se je proslavil s tem, da je mini-
strstvo za zdravstvo preimenoval 
v ministrstvo za zdravje, kar naj 
bi bilo po njegovem prepričanju 
eden večjih dosežkov njegovega 
mandata, drugi pa menijo, da je 
bilo to edino, kar je storil. Kmalu 
po imenovanju za ministra se je 
spustil v ostre polemike zaradi 
novele zakona o postopkih oplo-
ditve z biomedicinsko pomočjo, 
parlamentu pa je predlagal, da se 
sme ta opraviti tudi pri ženski, pri 
kateri niso ugotovili neplodnosti, 
kar z drugimi besedami pomeni, 
da lahko z biomedicinsko po-
močjo oplodijo tudi istospolno 
usmerjene ženske. Temu je takra-
tna opozicija ostro nasprotovala, 
vendar je vladajoča koalicija Ke-
brov predlog podprla. V času mi-
nistrovanja je zaslovel tudi s tem, 
da je drago plačeval svetovanje. 
Poleg tega se ga nekateri njegovi 
kolegi spomnijo po mračnjaštvu, 
ki se je tedaj razširilo po mini-
strstvu. Keber naj bi bil namreč 
paranoičen, svoj kabinet pa naj 
bi povsem ločil od drugih služb. 
Pravijo tudi, da pogovor z njim 
ni bil mogoč. Če pa se je že srečal 
s kom iz svoje stroke, je bil to Ke-
brov samogovor in ne dvogovor. 
V tem času se je tudi razvezal od 
žene Irene, ki je nečakinja Nika 
Kavčiča, tajnica njegovega kabi-
neta pa je postala njegova nova 
življenjska sopotnica. A to niti ne 
bi bilo pomembno, če ne bi bili 
poznavalci razmer prepričani, da 
je prav to, da je bil poročen s Kavči-
čevo nečakinjo, vplivalo na njegov 
politični vzpon. Keber je znan kot 
zelo ambiciozen človek. Ko je od-

šel z ministrstva, je v Kliničnem 
centru Ljubljana zavladala pani-
ka, saj so bih prepričani, da bo s 
Kebrom prišla tudi njegova sopo-
tnica Boža (tudi nekdanja žena 
je kot zdravnica zaposlena v tem 
centru), vendar se to ni zgodilo, 
saj je poskrbel, da se je zaposlila 
v Leku. Dodajmo, da si je pred 
tem prizadeval, da bi kot Mari-
borčan postal direktor Splošne 
bolnišnice Maribor, vendar mu 
to ni uspelo. Zakaj navajamo te 
podatke? Zato, ker naj bi bilo 
tako življenje po mnenju po-
znavalcev krivo, da se danes Ke-
ber ne pojavlja kot glavni kritik 
ministra Bručana. Umazana dela 
opravljajo drugi, sam pa naj bi 
deloval iz ozadja, saj bi mu izpo-
stavljanje lahko škodilo. 

Ustrežljiva deklica Precej bolj 
javno pa trosi neresnice in zavaja 
60-letna Nevenka Lekše, predse-
dnica Sindikata zdravstva in so-
cialnega varstva Slovenije, ki je 
aktivna članica SD in tudi nekda-
nja svetnica SD v mestni občini 
Ljubljana. Pri političnem delova-
nju je zlorabila svoj službeni po-
ložaj. Na spletnih straneh Giba-
nja za ohranitev javnega zdravstva 
je poleg svojih političnih funkcij 
zapisala tudi elektronski naslov 
sindikata, ki ga vodi. Lekšetova 
za delovanje iz ozadja nima ra-
zloga, saj z izobrazbo, ki jo ima, 
nikoli ne bi dobila več kot 650 
tisoč plače, kolikor jo prejema 
kot predsednica sindikata. Zdi 
se, da z javnim zavajanjem le 
vrača usluge tistim, ki so ji po-
magali do tega. 13 
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KAPITALSKI TRGI 

Božični reli, kot kaže, ne bo izostal 
Boštjan Kramberger, Kapitalska družba 

Potem ko je kazalo, da se bodo tečaji delnic obrnili navzdol, smo prejšnji teden znova dočakali močan odboj navzgor. 
Makroekonomski podatki iz največjega gospodarstva na svetu so bili namreč precej vzpodbudnejši kot teden poprej. 

PORTFELJ 7 DELNIC NA DAN 08.12.2006 

VREDNOSTNI PAPIR TRG INDEKS VALUTA ŠT. LOTOV NAKUPNI TEČAJ TEČAJ 8.12.2006 RAST DELNIC V % SKUPAJ V SIT 
1. Petroleo Brasileiro S.A. Amerika NYQ USD 53 96.88 98.22 1.38 939,361 

2. Krka Slovenija SBI SIT 10 143000 188896 32.01 1,888,960 

3. Ishare MSC1 Japan Amerika USD 387 13.83 14.04 1.52 980,472 

4. Vallourec Paris PAR EUR 23 182 207.6 14.07 1,144,233 

5. Puma ag Nemčija GER EUR 15 279.39 283.56 1.49 1,019,285 

6. Komercialna banka Makedonija MBI MKD 47 5477 5855 6.90 1,073,222 

7. Andritz Avstrija VIE EUR 30 142.75 154 7.88 1,107,137 

Denar v SIT 3,141,829 • Skupaj 11,294,498 

V r e d n o s t port fe l ja 0 4 . 1 1 . 2 0 0 5 + 1 0 , 0 2 3 , 3 2 6 • V r e d n o s t port fe l ja 0 8 . 1 2 . 2 0 0 6 + 1 1 , 2 9 4 , 4 9 8 • D o n o s n o s t port fe l ja v o d s t o t k i h + 1 2 . 6 8 • D o n o s port fe l ja v S IT-*1,271,172 

E U R + 2 3 9 . 6 4 • U S D - H 80 .45 • M K D + 3 . 9 

Dobri ekonomski podat-
ki pa so tako kot vedno 
dali nov zalet rasti tečajev. 

Poleg tega so tečaji rasli na krilih 
prevzemnih aktivnosti; tako se bo 
letošnje leto, kot kaže, vpisalo v zgo-
dovino kot rekordno leto pri prevze-
mih. Praktično ni svetovnega trga, 
kjer ne bi potekal vsaj en velik pre-
vzem. V Evropi so bili v prejšnjem 

tednu »na muhi« prevzemnikov 
tobačna podjetja in banke. 

Poleg ameriških makroeko-
nomskih podatkov in prevzemov 
je trg poganjala še izjava prvega 
moža Evropske centralne banke, 
ki je ob dvigu temeljne obrestne 
mere dejal, da Evropska central-
na banka ne bo hitela z nadaljnji-
mi dvigi. Indeksi so na tedenski 

ravni zrasli: nemški DAX za sla-
be 3 odstotke, francoski CAC 40 
za slaba 2,5 odstotka, londonski 
FTSE 100 pa za dobra 2 odstotka. 

V Ameriki so prejšnji teden 
objavili makroekonomske izide, 
ki kažejo na to, da smo daleč od 
recesije, ki so jo podatki kazali te-
den poprej. Med pomembnejšimi 
makroekonomskimi objavami je 
bila petkova o na novo ustvarjenih 
delovnih mestih; ameriško gospo-
darstvo jih je v mesecu novembru 
ustvarilo kar 132.000. Dobri ma-
kroekonomski podatki pa se po-
znajo tudi pri rasti borznih inde-
ksov; indeks Dow Jones je prejšnji 
teden zrasel za slab odstotek, S&P 
500 pa se je po 0,9-odstotnem 
zvišanju dvignil najviše v zadnjih 
šestih letih. Enoodstotni tedenski 
rasti se je pridružil tudi tehnolo-
ški indeks Nasdaq. 

V Aziji so se vloge nekoliko za-
menjale, saj sta se kitajski in juž-
nokorejski indeks obrnila nav-
zdol. Kitajski Hang Seng zaradi 
govoric o dvigu obrestne mere, 
japonski Nikkei pa se dviguje v 
pozitivno območje. 

V Sloveniji tečaji drvijo mimo 
psiholoških mej: Petrol je tako 
»prebil« mejo 120.000 tolarjev, 
Krka se približuje 190.000 tolar-
jem, Luka Koper je tik pod 12 

tisočaki, Žito je pri 40.000 to-
larjih. Slovenski borzni indeks je 
malce pod 6.300 pikami. 

Nafta se je prejšnji teden malo 
pocenila in je pri vrednosti okoli 
62 ameriških dolarjev za sodček. 
Ameriški dolar je vreden mal-
ce nad 180 tolarji. Zelenec se je 
okrepil po izjavah nekaterih vo-
dilnih ameriških zakladnikov, ki 
so rekli, da si želijo močan dolar. 

Portfelja ta teden ne bomo 
spreminjali. IS 
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Ribarjenje v kalnem 
Aleš Kocjan, foto: arhiv Demokracije, Bor Slana 

Ž e v prejšnji številki Demokracije smo pisali o tem, da si je večina t. i. izbrisanih do zdaj že uredila svoj status, tokrat pa 
objavljamo, kako in zakaj je prišlo do izbrisa, ter podatke, ki dokazujejo, da si je večina svoj status že uredila. 

Do osamosvojitve leta 1991 
so bili prebivalci Jugosla-
vije v skladu s takratno ju-

goslovansko zakonodajo državljani 
zveznih republik in hkrati tudi dr-
žavljani Socialistične federativne 
republike Jugoslavije (SFRJ). Z osa-
mosvojitvijo leta 1991 seje spreme-
nil položaj tistih, ki so se v Slovenijo 
priselili (navadno zaradi zaposlitve) 
iz drugih republik, saj je naša drža-
va morala vzpostaviti državljansko 
telo nove države. Da bi tistim, ki 
so se v Slovenijo preselili iz dru-
gih republik, omogočili čim lažji 
prehod na novo ureditev in da bi 
si večina lahko pravočasno uredila 
svoj status, so jih takratni občinski 
organi za notranje zadeve (zdaj-
šnje upravne enote) pozvali, naj si 
uredijo status in pridobijo osebne 
dokumente matične države. Sle-
dnje so lahko naredili na dva nači-
na. Prvi je potekal prek Zakona o 
državljanstvu Republike Slovenije, 

ki je v 40. členu omogočal pridobi-
tev državljanstva pod izredno ugo-
dnimi pogoji naturalizacije. Edini 
pogoj pri tem je bil, da je imela ose-
ba na dan 23. 12. 1990 prijavljeno 
stalno prebivališče v Sloveniji. Na 
ta način je po podatkih ministrstva 
za notranje zadeve (MNZ) drža-
vljanstvo pridobilo 1 7 1 . 1 20 oseb, 

pri čemer so ohranile tudi prejšnje 
državljanstvo. Drugi način pa je 
potekal prek zakona o tujcih, po 
katerem so lahko dovoljenje za 
prebivanje oziroma prebivališče 
v Sloveniji dobili tudi vsi tisti, ki 
niso želeli državljanstva, želeli pa 
so še naprej živeti v Sloveniji. Po 
enem od obeh omenjenih načinov 

si je po podatkih ministrstva svoj 
status uredila večina priseljencev 
iz drugih jugoslovanskih repu-
blik, nekaj (natančneje 18.305) 
pa je bilo takih, ki si statusa niso 
uredili. Te je ministrstvo 26. 2. 
1992 izbrisalo iz registra ljudi s 
stalnim prebivališčem in jih vne-
slo v register tujcev. 

Ker se je država v zadnjih le-
tih zavedala kočljivega položaja, 
ki je nastal s tem, je vsem, ki si 
niso pravočasno uredili svojega 
statusa, dala še dodatni možnosti, 
da to storijo. Prvo leta 1999, ko 
je državni zbor po nalogu Ustav-
nega sodišča RS sprejel Zakon o 
urejanju statusa državljanov držav 
naslednic nekdanje SFRJ, ki je tej 
skupini znova omogočil pridobi-

t/stavno sodišče je leta 2003 odločilo, 
da je treba »izbrisanim« odločbe o 
stalnem prebivanju izdati za nazaj. 
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SLOVENIJA 

MNZje pripravilo ustavni 
zakon o izbrisanih. 

tev dovoljenja za stalno prebiva-
nje v Sloveniji, in to pod novimi, 
še ugodnejšimi pogoji, kot jih je 
za obdobje po 26. 2. 1992 dolo-
čal zakon o tujcih. Edini pogoj za 
pridobitev dovoljenja po tem za-
konu je namreč bil, da so v Slove-
niji dejansko živeli od 2 3 . 1 2 . 1 9 9 0 
oziroma od 25. 6. 1991 najprej. Po 
podatkih M N Z je bilo v skladu s 
tem zakonom do 31. oktobra letos 
vloženih 13.301 prošenj za izdajo 
dovoljenja za stalno prebivanje, pri 
čemer je M N Z dovoljenje za stalno 
prebivanje izdalo v 12.174 prime-
rih, v 1.346 primerih je bil posto-
pek ustavljen zaradi nesodelovanja 
stranke v postopku, 534 prošnjam 
pa ni bilo ugodeno. Druga mo-
žnost je bila leta 2002, ko je državni 
zbor sprejel spremembe zakona o 
državljanstvu, ki so omenjeni sku-
pini znova omogočile pridobitev 
slovenskega državljanstva. Edini 
pogoj za njegovo pridobitev je 
tudi tokrat bil, da so v Sloveniji 
dejansko živeli nepretrgano od 
23. 12. 1990 naprej. Rok za vlo-
žitev vlog za državljanstvo po 
spremembi tega zakona je potekel 
29. 1 1 . 2003, po podatkih M N Z 
pa je bilo 2.959 prošenj. 

Odločba ustavnega sodišča 
Leta 2002 so trije člani društva 
izbrisanih Aleksandar Todorovič, 
Ilija Rančič in Staniša Milenkovič 
(vsi trije so si stalno prebivališče 
že uredili - Todorovič leta 1996, 
Rančič leta 2001, Milenkovič pa 
leta 2002) na Ustavno sodišče 
RS vložili zahtevo, naj sodišče 
odloči, da mora Slovenija izdali 
odločbe o stalnem prebivanju od 
26. 2. 1992 vsem 18.305 izbrisa-
nim. M N Z je namreč na podlagi 
že omenjenih zakonov izdajalo 
odločbe o stalnem prebivališču za 
naprej (od datuma izdaje), med-
tem ko je društvo izbrisanih zah-
tevalo, da se izdajo tudi za nazaj, 
s čimer bi se odprle možnosti za 

odškodnine. Aprila leta 2003 je 
ustavno sodišče takšni zahtevi 
izbrisanih ugodilo in ministrstvu 
naložilo, da mora vsem tistim, 
katerih prebivanje v Sloveniji ni 
sporno (zakon zahteva, da so mo-
rali izbrisani nepretrgano živeti v 
Sloveniji vse od konca leta 1990 
naprej), pri tistih, kjer nepretrga-
no prebivanje še ni ugotovljeno (v 
zakonu bi bilo treba določiti, kaj je 
nepretrgano prebivanje), pa mora 
preveriti, ali oseba izpolnjuje po-
goj nepretrganega prebivanja, in ji 
nato izdati odločbo o stalnem pre-
bivališču vse od izbrisa naprej. Na 
podlagi takšne odločbe je notranji 
minister Rado Bohinc leta 2004 iz-
dal odločbe o stalnem prebivališču 
za nazaj vsem tistim (bilo naj bi jih 
okoli 4.000), ki jim je bilo mogo-
če odločbo izdati neposredno na 
podlagi ustavne odločbe, medtem 
ko bi bilo treba za izdajo odločb 
preostalim sprejeti poseben zakon, 

SDS in NSi sta prejšnji vladi preprečili podeljevanje odločb vsepovprek. 

tega pa državni zbor ni sprejel. LDS 
in SD sta namreč v državnem zbo-
ru zagovarjali tezo, da se lahko od-
ločbe o stalnem prebivanju za na-
zaj podeljujejo brez preverjanja, 
ali je oseba res živela v Sloveniji 
nepretrgano od leta 1990 naprej, 
medtem ko sta predvsem SDS in 
NSi zagovarjali stališče (slednje 
so v ustavni odločbi zapisali tudi 
ustavni sodniki), da je treba pre-
učiti vsak primer posebej in pre-
veriti, ali je oseba v Sloveniji res 
živela nepretrgano. 

J e rešitev ustavni z a k o n ? Ker se 
je z nedavnim potovanjem v Bru-
selj problem t. i. izbrisanih znova 
odprl, je ministrstvo za notranje 

Želel je biti tujec 
Aleksandar Todorovič v Mladini leta 
2003 o svoji špekulaciji oziroma o 
tem, zakaj leta 1991 ni hotel sloven-
skega državljanstva: 

»Odločil sem se, da ostanem tujec. 
Niti na kraj pameti mi ni padlo, da bi 
to lahko imelo kakšne strašne posle-
dice. Vedel sem, kaj tujcem pripada 
in kaj ne. Tujci načeloma nimajo vo-
lilne pravice, kar mi je bilo všeč, drža-
va pa jih tudi ne more vpoklicati v voj-
sko, kar mi je bilo prav tako všeč glede 
na to, da vojske nikoli nisem maral in 
sem se nekoč izmaknil tudi JLA.« 

zadeve pripravilo ustavni zakon, 
s katerim bi zaobšli ustavno od-
ločbo, in sicer tako, da bi z njim 
dopolnili Ustavni zakon za iz-
vedbo temeljne ustavne listine 
o samostojnosti in neodvisnosti 
Republike Slovenije, ki primar-
no ureja vprašanje pridobivanja 
državljanstva, in vanj zapisali, da 
lahko stalno prebivališče v Slo-
veniji pridobijo vsi tisti, ki so od 
vključno 23. 12. 1990 dejansko 
živeli v Sloveniji in so vsaj enkrat 
že zaprosili za stalno prebivanje, 
pa njihovi prošnji ni bilo ugode-
no. To pa bi pomenilo, da bi lahko 
stalno prebivališče dobili vsi tisti, 
ki so ga aktivno iskali. Teh je po 
podatkih ministrstva za notra-
nje zadeve okoli 14.000. Pri tem 
bi bili, kot predvideva zakon, vsi 
upravičenci do stalnega prebiva-
lišča obravnavani individualno. 

Kakšna bo usoda zakona, za 
zdaj še ni znano, saj se morajo o 
njem najprej izreči vse poslanske 
skupine. Ne glede na to pa lahko 
že zdaj ugotovimo, da so t. i. izbri-
sani v zadnjih 15 letih imeli veliko 
možnosti, da si uredijo svoj status, 
če so le želeli, in to je po podatkih 
ministrstva za notranje zadeve ve-
čina tudi storila. Glede na to so 
najrazličnejši protesti in potova-
nja, ki jih v zadnjih letih uprizar-
jajo nekateri »izbrisani«, bolj ali 
manj blatenje Slovenije v tujini in 
pehanje za odškodninami. E9 

P R I N T - a - V I S I 
Foto Tabor d.0.0., Jezdarsfca ulica 13, 

2000 Maribor, ID.tt. za DOV: SH3733271 

IZDELAVA P V C T R A N S P A R E N T A 
dimenzije 3x1 m z konfekcijo po vaii želji! 

cena 9.900,00 SIT 41.31 EUR 

D o d a t n e i n f o r m a c i j e n a 
m 

al i n a t e l e f o n u 
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Ko potrka popisovalec 
Peter Avsenik, foto: arhiv Demokracije 

G e o d e t s k a u p r a v a j e v z a č e t k u d e c e m b r a z a č e l a popis n e p r e m i č n i n , ki bo trajal do aprila p r i h o d n j e leto. P o m a g a l naj bi 
v z p o s t a v i t i register n e p r e m i č n i n , na p o d l a g i k a t e r e g a bo f i n a n č n o ministrstvo oblikovalo s istem n j i h o v e g a o b d a v č e n j a . 

Register bo predstavljal evi-
denco podatkov o stanju 
nepremičnin in zagotavljal 

uporabo podatkov za namene 
prostorskega razvoja in statistike. 

Poleg tega bo na podlagi evi-
dence mogoče natančneje zajeti 
zavezance za davek in pridobiti 
podatek o tržni vrednosti nepre-
mičnin. Zdajšnje evidence o ne-
premičnem premoženju na oze-
mlju Slovenije so namreč tudi 
po trditvah direktorja Geodetske 
uprave RS Aleša Seliškarja zlasti 
pri večjih lastnikih presenetljivo 
slabo urejene in pomanjkljive. 

O b v e z n o s o d e l o v a n j e v pri-
hodnjih mesecih nas bo torej 
obiskal eden od približno tisoč 
pooblaščenih popisovalcev, pri 
čemer je priporočljivo, da smo 

pozorni na njegovo posebno iden-
tifikacijsko izkaznico. Pri popisu 
bo z njim moral sodelovati vsak 
lastnik oziroma solastnik stano-
vanja, upravljavec državnega in 
lokalnega premoženja in uporab-
nik stanovanj - najemnik oziro-
ma stanovalec. Če lastnika ozi-
roma uporabnika nepremičnine 
v času, ko bo prišel popisovalec, 
ne bo doma, bo popisovalec la-
stnika s pisnim sporočilom ob-
vestil o času naslednjega obiska 
(oziroma se bosta o obisku do-
govorila po telefonu). Če lastni-
ka niti ob drugem obisku popi-
sovalca ne bo doma, bo začel 
teči 15-dnevni rok, v katerem 
mora lastnik sam posredovati 
popis (kar lahko vsak naredi 
tudi sicer). V popisni obrazec 
bo moral poleg podatkov o tlo-

risu in uporabnih površinah med 
drugim vpisati etažnost, lego sta-
novanja v stavbi, opremo v sta-
novanju, število sob, morebitno 
obnovo oken, vrsto garaže oziro-
ma način parkiranja, ali je vsta-
novanju klima in podobno. Vsa 
stanovanja in poslovni prostori 
v večstanovanjskih stavbah in 
stavbah, ki imajo več poslovnih 
prostorov, morajo biti do obiska 
popisovalca pri vhodnih vratih 
označeni z ustrezno nalepko. 

Popis bo torej razmeroma 
podroben in bo od nas zahteval 
dejavno sodelovanje, saj so ka-
zni za nesodelovanje oziroma 
predstavitev napačnih podatkov 
visoke. Zlasti črnograditeljem bo 
prave podatke verjetno neprije-
tno predstaviti. Po mnenju ge-
odetske uprave popisovanje za 
zdaj poteka po načrtih. 

Evidenca j e nujna Popis bo 
zajel vse stavbe in dele stavb, 

S poenoteno metodologijo določena 
tržna vrednost nepremičnin bo podlaga 
za davčno osnovo v predvidenem 
novem sistemu obdavčenja. 

1 registrom bo omogočen celovit pregled nad nepremičninami v državi. 
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Direktor CUAleš Seliškar 

stanovanjske in tudi nestano-
vanjske objekte. Kot je za Demo-
kracijo dejala Ema Pogorelčnik, 
ki vodi oddelek za kataster stavb 
pri skupini Pristop, je eviden-
ca, ki bo prikazovala dejansko 
stanje nepremičnin v Sloveniji, 
nujna, če želimo zagotoviti pro-
storski red in ustrezno vrednote-
nje vseh nepremičnin. »Urejene 
evidence bodo koristile posame-
znikom, zasebnemu in javne-
mu sektorju ter državi in naj bi 
omogočile zavarovanje lastnine, 
ureditev medsebojnih razmerij, 
preglednejši trg nepremičnin, 
pravično obdavčitev, optimalno 
načrtovanje graditve stanovanj, 
realno oceno premoženja v ne-

premičninah in boljše gospodar-
jenje z njimi,« pravi Pogorelčni-
kova in dodaja, da si zagotovo 
vsakdo želi vedeti, kakšno je de-
jansko stanje njegove nepremič-
nine oziroma nepremičnine, ki 
jo želi kupiti. »Podatki bodo javni 
- kot so na primer zdaj javni po-
datki zemljiške knjige - in zato 
uporabni tako za posameznike, 
ki bodo npr. kupovali ali prodaja-
li stanovanje, kot tudi za cenilce, 

Ema Pogorelčnik, Pristop 

ki bodo s tem dobili šele stvarno 
podlago za svoje delo,« je dejala 
Pogorelčnikova. 

Popis bo torej koristil tudi lju-
dem, ki bodo želeli nepremič-
nino najeti ali kupiti; lastniki in 
upravitelji bodo dobili natanč-
nejšo sliko svojega nepremičnega 
premoženja. Država pa bo na eni 
strani dobila preglednejši seznam 
hiš, zemljišč, blokov in obratov, 
na drugi pa tudi podatek o tržni 
vrednosti nepremičnine, ki bo 
predstavljal davčno osnovo za 
nov sistem obdavčenja. 

Novi zakon do 2008 Kot po-
jasnjujejo pri službi za odnose z 
javnostmi na ministrstvu za fi-
nance, bo davek na nepremičnine 
v obliki enotne dajatve nadomestil 
zdajšnji dajatvi iz naslova obdavči-
tve nepremičnin: davek za upora-
bo stavbnih zemljišč, kot ga dolo-
čajo prostorski predpisi, in davek 
od (nepremičnega) premoženja, 
kot ga določa zakon o davkih ob-
čanov. "Nov sistem davka na ne-
premičnine se uvaja predvsem z 
namenom povečati preglednost, 
sistematičnost, primerljivosti in 
pravičnost sistema, kar bo zagota-
vljal na novo vzpostavljeni register 
nepremičnin, kot ga uvaja zakon 
o evidentiranju nepremičnin," 
pravijo na finančnem ministrstvu. 
Tako se bodo na podlagi registra 
evidentirale vse nepremičnine v 
državi, s poenoteno metodologijo 
pa se bo določila njihova posplo-
šena tržna vrednost, ki bo podlaga 
za davčno osnovo. "Za uveljavi-
tev novega sistema davka na ne-
premičnine je torej treba najprej 
vzpostaviti register nepremičnin 
in izvesti prvo množično vredno-
tenje, zato je tudi priprava novega 
zakona o davku na nepremičnine 
zamaknjena v obdobje po izvedbi 

Kakšna je izkaznica popisovalca? 
Identifikacijska izkaznica je sive barve in vsebuje grafični znak po-
pisa nepremičnin, naziv vodstva projekta (Geodetska uprava), na 
njej je tudi zakonska podlaga popisa nepremičnin, podpis in ime 
direktorja Geodetske uprave RS ter žig Geodetske uprave, podatki, 
kam je treba poklicati ali vrniti izkaznico ob morebitni najdbi, ime 
popisovalca in identifikacijska številka popisovalca. 

Popis vzemimo resno 
V okviru popisa je vlada pripravila kazenske določbe, ki nam bodo 
močno stanjšale denarnico, če se na popisovalce ne bi ustrezno 
pripravili ah če bi jim pristop celo onemogočali. Naštejmo le ne-
kaj teh določb; kazen za preprečevanje dostopa na zemljišče ali do 
skupnih delov stavb je najmanj 1 1 0 tisoč in največ milijon in pol 
tolarjev. Tiste lastnike (fizične osebe), ki do razgrnitve ne bodo 
popisali stanovanjskih enot, čaka kazen med 10 tisoč in 300 tisoč 
tolarji, še malo višje pa so kazni, če ne bomo prikazali morebitnih 
sprememb. Globe za pravne osebe so ob vseh teh primerih še viš-
je. Tudi morebitno znanstvo s popisovalcem nam ne bo prav nič 
pomagalo, saj bodo tudi popisovalci v primeru vnosa drugačnih 
podatkov od tistih, ki jih je posredoval lastnik, oziroma v primeru 
vnosa napačnih podatkov morali seči globoko v žep. 

množičnega vrednotenja," doda-
jajo na finančnem ministrstvu. 

Davek na nepremičnine naj bi 
dobili do leta 2008, po besedah 
finančnega ministra Andreja 
Bajuka pa naj bi bil predmet širo-
ke javne razprave. Kljub temu ve-
lika medijska odmevnost popisa 
predvsem v zvezi z novo obdav-
čitvijo med ljudmi poraja neka-
tere strahove. Na drugi strani pa 
malokdo ve, da davek na nepre-
mičnine v sklopu dveh dajatev 
plačujemo že zdaj. IS 
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Kmetje nočejo več čakati 
Mitja Volčanšek, foto: Bor Slana, arhiv Demokracije 

V Sindikatu kmetov Slovenije so zgroženi nad prelaganjem izplačil iz naslova subvencij za slovenski kmetijsko-okoljski 
program tja do konca leta 2008. Zamujajo tudi druga izplačila. Na kmetijskem ministrstvu umirjajo strasti. 

Da bi razumeli predmet spo-
ra, ki zadnje tedne razburja 
tako kmete kot širšo jav-

nost, moramo pojasniti nekaj ter-
minoloških in vsebinskih vprašanj. 

Sredstva niso zaman Kmetom 
so že leta namenjene različne fi-
nančne pomoči zaradi pomena 
njihove dejavnosti na kmetijskih 
površinah, ki bi drugače dolgoroč-
no lahko ostale neobdelane in bi se 
postopno zarasle. Kmetijstvo nima 
le neposredne vrednosti v pridela-
vi hrane, kljub temu pa mu razvite 
države, katerih gospodarstvo ne 
temelji več toliko na kmetijstvu, 
priznavajo velik pomen pri ohra-
njanju celovitega okolja. V tem 
primeru govorimo o sredstvih za 
območja z omejenimi dejavniki 
kmetovanja (OMD), kakršne so 
denimo visokogorske kmetije. 

Med investicijske ukrepe, usmer-
jene v zvišanje ekoloških standar-
dov na podeželju, se uvršča deni-
mo nitratna direktiva Evropske 
unije, ki se nanaša na varstvo 
voda pred onesnaženjem z nitra-
ti iz kemične dejavnosti in je bila 
sprejeta že decembra 1991. Slo-
vensko implementacijo direktive 
predvideva uredba o vnosu ne-
varnih snovi in rastlinskih hranil 
v tla. Le-ta določa mejne vredno-
sti letnega vnosa rastlinskih gno-
jil in siceršnje ravnanje z gnojili. 
Neposredna posledica uredbe so 
bile številne in drage investicije v 
okoljsko prijaznejše kmetije. 

Čakajoč denar Težava se je po-
javila, ko je ministrstvo za kme-
tijstvo, gozdarstvo in prehrano 
konec novembra napovedalo, da 
bo subvencije oziroma sredstva 

za ukrepe iz Programa razvoja 
podeželja 2004-2006 v okviru 
proračuna za leti 2007 in 2008 
izplačalo do konca leta 2008. 
Vzrok za zamik izplačila naj bi 
bilo nepričakovano visoko šte-
vilo prijav za pridobitev sredstev, 
kar je posledično poseglo v na-
črtovani proračun. Za Sindikat 
kmetov Slovenije (SKS), ki na-
sprotno zahteva izplačila do 30. 
junija 2007, je tovrstno dvodel-
no izplačevanje nedopustno, še 
bolj pa način določitve vrstnega 
reda pri izplačevanju, ki je do-
ločen z računalniškim žrebom. 
Glede slednjega nam je Maja 
Rakič z Agencije RS za kmetij-
ske trge in razvoj podeželja, ki v 
sklopu kmetijskega ministrstva 
deli denar kmetom, pojasnila, 
da je bil ta način pač najpravič-
nejši, saj naj bi z računalniškim 

izborom izločili vsakršno mo-
žnost vplivanja na potek pode-
ljevanja sredstev. 

Kmetje se razburjajo tudi zaradi 
zamud pri izplačilu za investicije, 
vezane na nitratno direktivo, v 
katere so kmetje vlagali že v letih 
2004 in 2005. Denar za izpolnje-
vanje ukrepov iz nitratne direk-
tive za leto 2004 naj bi nekateri 
upravičenci namreč po novem 
prejeli šele prihodnje leto. Ob tem 
se sprašujejo, kdaj bodo na vrsti 
izplačila za leto 2005. To se po 
besedah predsednika SKS Roma-
na Žvegliča, ki je pred novinarji 
nastopil v ponedeljek, 1 1 . decem-
bra, dogaja kljub temu, da so jim z 
agencije še pred časom obljubljali 
izplačilo omenjenih sredstev do 
konca tega leta. Poleg tega v sin-
dikatu spominjajo na dolgoletno 
prakso, po kateri so bila sredstva 
izplačana v 14 dneh po prejemu 
odločbe. Zdaj direktor agencije 
Franc Kebe zagotavlja, da časovni 
potek izdaje ni povezan z rokom 
izplačila. Kebe prav tako razlaga, 
da je letnica 2008 le skrajni zakon-
sko določeni rok za izplačila, sicer 
pa ta potekajo vsak dan. 

Med spornimi zadevami je po 
Žvegličevo tudi različno obrav-
navanje investicij za evropske 
standarde, saj sredstva za inve-
sticije, ki jih bodo kmetje pre-

Kmetje bodo težko shajali. 

Sindikat kmetov je s prstom pokazal na kmetijsko ministrstvo in na agencijo za kmetijske trge. 
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So zdaj vprašljiva tudi sredstva Evropske unije? 

jeli po i . januarju, ko bo začela 
veljati davčna reforma, ne bodo 
prišteta k osnovi za obračun 
dohodnine, kot so bila do zdaj. 
Ministrica meni, da obveznosti 
v zvezi z dohodnino (po novem 
letu investicije v kmetijstvo ne 
bodo obdavčene) nastanejo z iz-
plačilom in ne z odločbo. 

Kolikšen j e primanjkljaj? Raz 
hajanja obstajajo tudi glede šte-
vilk. Če kmetijsko ministrstvo 
govori o petih milijardah tolar-
jev, ki jih je še treba izplačati iz 
naslova izvajanja standardov EU, 
v SKS ocenjujejo, da je ta vsota 
14 milijard za leti 2004 in 2005. 
K omenjenemu denarju je tre-
ba po ocenah sindikata prišteti 
še po deset milijard za OMD in 
za slovenski kmetijsko-okoljski 
program. Ker v različnih progra-
mih tudi do 80 odstotkov sred-
stev povrne EU, za kar je treba 
strateške načrte prej uskladiti 
z Brusljem, so v SKS pesimisti 
glede morebitne pozitivne ocene 
pristojnih v EU. Ne nazadnje so 
tolmačenja, da bo v prihodnjem 
proračunu kmetijstvu namenje-
nih več sredstev kot doslej, po 

Žvegličevih besedah zavajajoča, 
saj bo večina denarja blokirana 
zaradi izplačil starih dolgov. 

Skorajšnja izplačila Ministri 
ca Marija Lukačič je isti dan kot 
Zveglič le poskušala pomiriti 
strasti s samozavestno napoved-
jo, da bodo več kot 80 odstotkov 
sredstev za leto 2006 izplačali v 
prvi polovici prihodnjega leta. 
Tako naj bi 90 odstotkov sredstev, 
namenjenih podpori za površino 
in drobnico (EKO o) izplačali še 
ta mesec, preostanek pa februar-
ja 2007, ko bodo v celoti izplačali 
tudi sredstva za OMD. Sredstva 
za SKOP naj bi izplačali med le-
toma 2007 in 2008. Lukačičeva 
je zavrnila bojazni, da dinami-
ka izplačil ne poteka v skladu z 
evropskimi predpisi. Izplačilo 
sredstev za standarde EU za leti 
2004 in 2005 pa naj bi dokonč-
no izplačali v letu 2007 v sklopu 
proračuna EU za prihodnje ob-
dobje, pri čemer je prenos plačil 
po mnenju ministrice povsem v 
skladu s sistemom izplačil t+2, 
po katerem se sredstva izplačajo 
dve leti po vložitvi zahteve. Prav 
tako so na ministrstvu optimisti, 
da bo operativni program za ra-
zvoj podeželja 2007-2013, ki so 
ga že dali v oceno Bruslju, kma-
lu sprejet. Finančna sredstva to-
rej niso problem, saj naj bi bila 
v višini približno 900 milijonov 
evrov v Bruslju že odobrena. 

Kmetje, zaskrbljeni nad po 
njihovo nezadovoljivim reše-
vanjem problematike, bodo na 
izvršilnem odboru SKS odločali 
o sklepu, po katerem bi razširili 
krog sogovornikov tudi na dru-
ge resorje, saj naj bi bil problem 
prerasel sposobnosti kmetijske-

Kakšno 
bo vreme 

6 dni? 
Vremenska napoved 

za 6 dni vnaprej! 

i nfo (TV 
Prva slovenska televizija 

s šestdnevno vremensko napovedjo. 

p o n e d e l j e k to rek s reda 

če t r t ek p e t e k s o b o t a 

Info TV je slovenska televizija, ki celodnevno predvaja poročila 
vsakih 15 minut. V naših informativnih oddajah lahko spremljate 

tako dogajanje doma kot po svetu. Info TV lahko sprejemate samo 
preko kabelskih sistemov. Program je popolnoma brezplačen. 

Za več informacij pokličite vašega kabelskega operaterja. 

Vremenska napoved za 6 dni je na sporedu v novicah, 
ki so 15 minut do in 15 minut čez vsako polno uro. 

Vremensko napoved dni" najdete tudi na 
Mobitelovem mobilnem portalu Planet (Info/Vreme). 

N a r o č n i k o g l a s a Info TV, d.o.o. . N o v o mesto 

Kmetijska ministrica Marija Lukačič g a ministrstva BI 
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Je splošni položaj Romov v Sloveniji res slabši kot drugod po Evropi? 

Romi v evropskih državah 
Ana Mullner, foto: Bor Slana, arhiv Demokracije 

Po drami, ki pri nas poteka v zvezi z romsko družino Strojan, se odpira vprašanje, kako je za romsko manjšino 
poskrbljeno v drugih evropskih državah. Na splošno lahko ugotovimo, da se s podobnimi težavami srečujejo povsod. 

Romi so etična skupnost, ki 
naj bi izvirala iz Pandža-
ba in Radžastana, goratih 

pokrajin na severu Indije. Nji-
hovo preseljevanje v Evropo in 
Severno Afriko se je začelo okoli 
leta 1500. Danes naj bi bilo po 
svetu razseljenih okoli osem do 
deset milijonov Romov, vendar je 
uradne podatke o njihovem de-
janskem številu zaradi različnih 
dejavnikov težko pridobiti. Glav-
nina Romov živi danes v Evropi 
(predvsem južni in vzhodni), 
naseljeni pa so tudi na Bližnjem 
vzhodu, v Rusiji, zahodni Aziji, 
na jugu Združenih držav Ame-
rike in Latinski Ameriki. Zaradi 
njihovega pogosto nomadskega 

načina življenja in pogostega za-
vračanja asimilacije ponekod že 
stoletja prihaja do sporov med 
njimi in lokalnim prebivalstvom. 
Primer družine Strojan, ki ga 
lahko dnevno spremljamo, ni 
nov pojav. Po podobnem scena-
riju se je odvijal že skoraj v vsaki 
evropski državi, v kateri živijo 
Romi. Tokrat se bomo osredinili 
na položaj romske skupnosti in 
njihovo vlogo v družbi v balkan-

skih državah in državah osre-
dnje Evrope. Pri tem lahko kaj 
hitro ugotovimo, da je ureditev 
romskega vprašanja v Sloveniji 
precej bolje urejena kot v neka-
terih drugih državah, čeprav se 
v zadnjem času marsikdo trudi 
prikazati prav nasprotno. 

Krvavi Obervvart Te dni se je 
verjetno marsikdo spomnil na kr-
vave dogodke, do katerih je pred 

desetletjem prišlo v avstrijski vasi-
ci Oberwart. 4. februar 1995 je v 
zgodovini tega kraja ostal zapisan s 
krvavimi črkami zaradi bombnega 
napada, ki so ga neznani napadal-
ci izvedli proti lokalnim Romom. 
Šlo je za napis »Cigani, izginite«, 
ki je bil nameščen zunaj naselja, 
in ko so ga Romi želeli odstraniti, 
se je sprožila bomba in ubila štiri 
ljudi. Čeprav takratni dogodki in 
aktualno dogajanje v Sloveniji na 
prvi pogled nimajo veliko skupne-
ga, lahko kljub vsemu potegnemo 
vzporednico: lokalnim prebival-
cem je prekipelo. Čeprav obstaja 
teorija, da je bil primer Oberwart 
delo skrajnih desničarskih skupin, 
pa je obveljalo dejstvo, da so napad 

Bolgarski Romi napovedujejo, da 
bodo do leta 2050 predstavljali večino 
prebivalstva. 
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Prisilna poroka dveh romskih najstnikov je razburila romunsko javnost. 

Večina romskih otrok v Evropi obiskuje posebne šole. 

Avstrijska vas Obemart 

pripravili domačini, ki niso bili 
več pripravljeni sobivati z romsko 
skupnostjo. Primeri, ko pride do 
prelivanja krvi, so sicer redkost, a 
do napetosti med romsko skupno-
stjo in lokalnim prebivalstvom je v 
taki ali drugačni obliki prišlo tako 
rekoč v vsaki evropski državi. Do-
gajanje v zvezi z družino Stroj an 
je morda res najodmevnejši me-
dijski dogodek pri nas, a še zdaleč 
ne predstavlja novega poglavja v 
sobivanju romske in drugih sku-
pnosti v evropskih državah. 

Romi v državah EU Tako kot 
ima vsaka evropska država, v ka-
teri živijo Romi, svojo zakonsko 
ureditev glede te etične manjšine, 
je treba v zakup vzeti tudi dejstvo, 
da se romske skupnosti med seboj 
močno razlikujejo. Od tega je na-
vsezadnje tudi odvisno sobivanje 
z lokalno skupnostjo. A še vedno 
se položaj povprečnega Roma v 
družbi skozi desetletja ni veliko 
spremenil; stopnja brezposelno-
sti med Romi je izredno visoka, 
ponekod tudi stopnja kriminala, 
šolanje konča le peščica otrok, 
pa še ti večinoma obiskujejo šole 
za otroke s posebnimi potrebami. 
Po poročilu angleškega časnika 
The Guardian se na Češkem 75 

odstotkov romskih otrok šola v 
centrih za otroke s posebnimi po-
trebami, stopnja brezposelnosti pa 
je 70-odstotna. Na Madžarskem je 
stopnja brezposelnosti med Romi 
83-, na Slovaškem pa 8o-odstotna. 
Omembe vredno je tudi to, da 
imajo marsikje velike težave pri 
popisovanju romskega prebival-
stva, ki tako v marsikateri državi 
ostaja le ugankarsko vprašanje. 

Večini evropskih romskih 
manjšin je skupno tudi preje-
manje socialne podpore. Prav v 
povezavi s slednjo so pred leti 
na Slovaškem izbruhnili neredi 
med romsko skupnostjo in traja-
li več tednov. Slovaška vlada se je 
namreč odločila omejiti socialno 
podporo romskim družinam; do 
tedaj so družine prejemale de-
narno pomoč za vse otroke, novi 
zakon pa je predvideval plače-
vanje socialne pomoči samo za 
prve tri otroke v družini. Romska 
skupnost se je temu uprla in mar-
sikje so izbruhnili neredi, a vla-
da v Bratislavi je vztrajala in na 
koncu je obveljal novi zakon. 

V državah EU je pravni status 
romske skupnosti večinoma opre-
deljen na isti način. Gre za etično 
manjšino, in če imajo Romi ure-
jen status državljanov posamezne 
države (v EU ga večinoma ima-
jo), so pred zakonom obravnava-
ni kot vsi drugi državljani držav 
članic EU. Pri tem pa prihaja do 
odstopanj, kar je primer na Ma-
džarskem. Tam ima lokalna oblast 
pravico izseliti Rome iz občine, če 
ti ne spoštujejo zakona. In le red-
ko kdo v državi meni, da gre pri 
tem za segregacijo. Bo čez pol sto-
letja, ko naj bi po napovedih Romi 
predstavljali petino madžarskega 
prebivalstva, kaj drugače? 

Kmalu veČina? Položaj Romov 
v EU se bo s prihajajočim 1. janu-
arjem 2007 korenito spremenil; 
s tem datum bosta v povezavo 
vstopili Romunija in Bolgarija, 
ki imata med vsemi evropskimi 
državami najštevilčnejšo romsko 
manjšino. Uradni podatki kažejo, 
da v Bolgariji živi okoli 400 tisoč 
Romov (kar je 4,7 odstotka pre-
bivalstva), v Romuniji pa okoli 
540 tisoč (ali 2,5 odstotka prebi-
valstva), neuradno pa naj bi bile 

te številke še večje; tako naj bi v 
Romuniji živelo vsaj 2 milijona, 
v Bolgariji pa okoli milijon Ro-
mov. Uradno število Romov je 
težko evidentirati, ker je še vedno 
veliko število rojstev neregistrira-
nih, veliko predstavnikov romske 
skupnosti pa tudi nima urejenih 
statusnih papirjev. A nekaj vse-
kakor drži: število Romov se iz 
leta v leto povečuje. Za primer-
javo lahko povemo, da je število 
pripadnikov romske skupnosti v • 

izjava - dejanje - pobuda- napaka - neumnost • modrost-zna nj e - sreča -plus- minus 

KDO JE ZAZNAMOVAL LETOŠNJE LETO? 

Zaključek akcije Ime leta 2006 
v neposrednem prenosu na Valu 202 on 
četrtek, 14. decembra 2006, ob 18. uri 

FE- R A D I O 

u a l 2 0 2 J T E L E V I Z I J A 
IV S L O V E N I J A 
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• Bolgariji leta 1920 znašalo slaba 2 
odstotka prebivalstva, medtem ko 
se je njihovo število med letoma 
1992 in 2001 povečalo na skoraj 
19 odstotkov; podobna situacija 
je tudi v Romuniji. Očitno pa so 
predstavniki romskega prebival-
stva nad tem močno navdušeni; 
na nedavni konferenci romskih 
organizacij v Bolgariji so tako 
nekateri Romi samozavestno na-
povedali, naj bi leta 2050 Romi 
predstavljali večino v državi. 

Pogosto neurejen status romske 
skupnosti (kar se kaže ob eviden-
tiranju prebivalstva) pomeni ve-
lik problem tako v Bolgariji kot 
Romuniji, čeprav se v zadnjih 
letih (tudi zaradi približevanja 
EU) državi zelo trudita, da bi to 
uredili. Pri tem pa gre bolj za to, 
da se obe državi otepata s kopico 
notranjih problemov, saj je stanje 
kljub vstopanju v EU še vedno 
vse prej kot rožnato, zato so teme, 
ki niso prednostne, pogosto za-
nemarjene. Med te lahko štejemo 
tudi romsko problematiko. 

Pritisk javnosti Romska sku-
pnost v Romuniji pa ne vzbuja 

pozornost samo zaradi svoje šte-
vilčnosti, temveč tudi zato, ker je 
ta država neuradni »sedež« vseh 
Romov nasploh. V državi tako 
»vladajo« trije neuradni romski 
kralji; Lulian Radulescu velja za 
samooklicanega vladarja vseh 
Romov, Ioan Cioaba se je leta 
1992 oklical za kralja Romov, 
Ilia Stanesca pa so leta 2003 
oklicali za mednarodnega kralja 
Romov. O pomembnosti njiho-
vih vlog ni vredno razpravljati, 
so pa v primerjavi z drugimi 
Romi deležni precej večje medij-
ske pozornosti. V državi so šte-
vilni tudi klani bogatih Romov, 
ki se večinoma ukvarjajo s kri-
minalom. Boji med klani večkrat 
potekajo na ulicah, policija pa je 
pri tem nemočna in je pogosto 
primorana ostati v vlogi gledal-
ca. Na drugi strani je Romunija 
že od nekdaj ponosna na romski 
klan Kalderaš, ki se tradicional-
no ukvarja s kovaštvom in je pri 
tem zelo uspešen. 

Čeprav se v državah, kjer rom-
ska skupnost predstavlja manjši-
no, ponekod trudijo spoštovati 
romsko tradicijo, so oblasti v 

i f c ^ j M V 

K f l l 
Samooklicani kralj Ioan Cioaba 

nekaterih primerih primorane 
posredovati pri »tradicionalnih 
dogodkih« v romskih skupno-
stih. Kot primer lahko navedemo 
romsko poroko, ki je oktobra leta 
2003 tako razburila romunsko 
javnost, da so se morale obla-
sti postaviti v bran romunske 
zakonodaje. Takrat je v javnost 
prišla zgodba o poroki med ko-
maj 12-letno Ano Mario Cioaba, 
hčerko samooklicanega kralja 
Romov, in 15-letnim Mihaiom 
Birito. Mlada nevesta je sprva 
poskusila zbežati s poroke, a so 
jo privedli nazaj in jo prisilili, 
da se je poročila proti svoji volji, 
in kot kaže, je bila kasneje tudi 
posiljena. Uradna starost, pri 
kateri se mladi v Romuniji lah-
ko poročijo, je 16 let, prav tako 
so pred to starostjo prepoveda-
ni spolni odnosi. Pri romskih 
porokah, ko gre za kakšno leto 
nižjo starost, romunske oblasti 
navadno zamižijo, a primer Ane 
Marie Cioaba je tako razburil 

romunsko javnost, da so morale 
posredovati. 12-letnici so poi-
skali nov dom in močno omeji-
li stike z njeno družino, ki jo je 
prisilila v zgodnjo poroko. A to 
je le eden od redkih primerov, ki 
so doživeli sodni epilog, pa še to 
predvsem zaradi »medijske pre-
poznavnosti« vpletene družine. 
Kljub temu je število parov, ki 
se poročijo izredno mladi, tako 

Romi v evropskih državah 

vladni in nevladni organizaci-
ji, prav tako pa se s tem ukvar-
ja tudi Organizacija združenih 
narodov. Pri tem je zanimivo, da 
so v ustanovnih statutih večine 
omenjenih organizacij zapisane 
le pravice Romov kot manjšine, 
ne pa tudi njihov delež pri sode-
lovanju v družbi. Prav tako se zdi 
omenjanje rasizma v povezavi z 
Romi nekoliko pretirano, saj se 
je odnos zahodne družbe do Ro-
mov skozi stoletja močno spre-
menil hkrati s padanjem stopnje 
rasne diskriminacije. Čeprav 
ponekod še vedno prihaja do 
groženj, gre bolj za posamične 
primere, in kot smo pokazali na 
primerih, do sporov med Romi 
in lokalnim prebivalstvom pri-
haja zaradi drugih stvari in sko-
raj nikoli zaradi rasizma. 

Romi bi si lahko marsikje iz-
boljšali življenje, če bi dejav-
neje sodelovali pri odločanju 
o stvareh, ki zadevajo njihovo 
skupnost. Zanimanje za sodelo-
vanje z oblastmi in vključevanje 
v politično življenje sicer pola-
goma narašča, a je kljub temu še 
vedno na dokaj nizki stopnji. Ta 
čas romsko skupnost v evrop-
skem parlamentu zastopata Li-
via Jaroka in Viktoria Mohacsi, 
ki prihajata iz Madžarske. 

Za konec Čeprav se v zadnjem 
času trudi dokazati nasprotno, 
lahko rečemo, da je položaj rom-
ske skupnosti v Sloveniji primerljiv 
z drugimi evropskimi državami, v 
marsikaterem pogledu pa je celo 
boljši. Do podobnih dogodkov, kot 
so pred tedni potekali na Dolenj-
skem, je prišlo že v večini (evrop-
skih) držav, kjer sobivata romska 
manjšina in lokalno prebivalstvo, 
le da v njih takšni primeri navadno 
medijsko niso (pre)napihnjeni. 
Marsikdo pa pri tem pozabi na 
druge romske skupnosti po Slove-
niji, s katerimi bi se lahko pred EU 
bolj pohvalili. Najboljši dokaz za 
to je prekmursko romsko naselje 
Pušča, ki bi ga lahko postavili za 
zgled drugim romskim skupno-
stim po Evropi. EB 

Večina organizacij bolj poudarja pravice 
Romov kot njihove dolžnosti. 
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rekoč še v otroških letih, vsakda-
nji prizor v marsikateri evropski 
romski skupnosti. 

Politično nesodelovanje s 
problematiko romskih skupnosti 
v EU se ukvarjajo v marsikateri 
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S problematiko Romov se ukvarjajo številne organizacije, tudi OZN. 

Romska poslanka v EP Livia Jaroka 



Narava bo do nas prijazna le, če bomo ml prijazni do 
nje. Iz spoštovanja do narave je nastal tudi novi Petrol 
Primadiesel - izboljšano gorivo, ki blagodejno vpliva 
na delovanje dieselskih motorjev in jih ščiti pred 
nastajanjem oblog in korozijo. S tem povečuje njihovo 
moč in izboljšuje ekonomiko vožnje. Ker zmanjšuje 
škodlj ive emisi je, z n jegovo u p o r a b o manj 

v nizkih zimskih 

Energija med nami. 



Nigerijski predsednik Olusegun Obasandžo 
se je v nigerijski prestolnici Abudži vpisal na 
univerzo. 69-letni upokojeni general, ki bo 
maja prihodnje leto sklenil svoj drugi pred-
sedniški mandat, se je vpisal na univerzo kot 
dopisni študent. Ob tem se je obvezal, da 
bo pridno študiral in da bo v celoti spošto-
val pravila fakultete. Če bo res tako in se bo 
pridno učil, nigerijskega predsednika čaka 

diploma iz verskih študij. 

m 

GLOBUS 

dosegla južni Vietnam in uničila 
številne hiše in plovila. Nevihta 
se je najprej razdivjala po južnih 
obalnih pokrajinah, nato pa se je 
pomaknila do delte reke Mekong 
južno od Hošiminha. 

Snežno neurje Prvo letošnje sne-
žno neurje je v začetku decembra 
prizadelo Srednji zahod ZDA 
vse od Teksasa pa do Michigana 
in terjalo smrt več oseb. Močan 
veter, sneg in ledeni dež so ovi-
rali promet, podirali drevesa in 
daljnovode, zaradi česar je brez 
elektrike ostalo več sto tisoč ljudi. 

Holokavst Sklad Shoah ameri-
škega režiserja Stevna Spielberga 
je eni od nemških univerz dal 
dovoljenje za dostop do obse-
žnega arhiva s kakšnimi 52.000 
videoposnetki pogovorov s tisti-
mi, ki so preživeli holokavst. Gre 
za prvi takšen dogovor, dosežen 
zunaj Združenih držav Amerike, 

^sr. -m 
T -

na podlagi katerega bodo študen-
ti in profesorji berlinske Svobo-
dne univerze (Freie Universitaet) 
lahko preučevali pričevanja po-
sameznikov iz 56 držav in v 32 
jezikih. Spielbergova fundacija 
Shoah je leto zatem, ko je njegov 
večkrat nagrajeni film Schindler-
jev seznam iz leta 1993 novim 
generacijam razkril strahote na-
cističnega preganjanja Judov, za-
čel zbirati pričevanja in spomine 
preživelih v holokavstu. Nastala je 
zbirka pogovorov, ki so jih opravi-
li s preživelimi žrtvami. V holoka-
vstu je nacistični režim umoril več 
kot šest milijonov Judov. Spiel-
bergov arhiv je največja tovrstna 
zbirka pričevanj na svetu. 

Naravne ujme V južnem Vietna-
mu so pred tajfunom Durian, 

potem ko je opustošil Filipine, 
evakuirali okoli 90.000 ljudi. Na 
Filipinih so zaradi posledic neur-
ja razglasili stanje naravne kata-
strofe; umrlo je več kot tisoč lju-

di, naplavine in blato pa so uničili 
tudi toliko hiš. V številnih popla-
vah in viharjih v Vietnamu vsako 
leto umre več sto ljudi. Durian 
je bil tako četrti večji vihar, ki je 
prizadel Filipine v zadnjih štirih 
mesecih. Tropska nevihta Du-
rian, ki je pred tem na Filipinih 
divjala z močjo tajfuna, je potem 

Nevihta se je nato počasi pomi-
kala naprej proti severovzhodu 
države. V mestu St. Louis so od-
prli več zavetišč, v katera se lahko 
ljudje zatečejo pred nizkimi tem-
peraturami. Guverner Missouri-
ja Mat Blunt je razglasil izredne 
razmere za vso zvezno državo, 
drugi guvernerji pa so storili po-
dobno za dele svojih držav. 

Kipci in papirusi Ekipa egip-
tovskih in poljskih arheologov je 
v templju egiptovske kraljice Ha-

T U J I T I S K 
The New York Times 

Naftna kopel 
®K Sfto J]ork Eimci ! 

• mM 

Naftni spa centri v Naftanalu v 
osrednjem delu Azerbajdžana so 
malo znani, vendar nekdaj zelo pri-
ljubljeni dopustniški kraji v nekda-
nji Sovjetski zvezi. Zdaj doživljajo 
preporod v državi, ki se tako kopa 
v nafti, da ljudje v njej celo plavajo. 

32 

V Naftanalu se lahko ljudje enkrat 
na dan okopajo v domači surovi 
nafti. Tako pacienti kot zdravniki 
so prepričani, da takšna kopel laj-
ša bolečine v sklepih, zdravi luska-
vico, umirja živce in lepša kožo. 
Ni pomembno, da po besedah 
zahodnih strokovnjakov naftna 
kopel lahko povzroči raka. V krat-
kem bodo v Naftanalu odprli kar 
štiri centre za razvajanje v naftnih 
kopelih, ki bodo poleg same nafte 
polnili blagajne Azerbajdžana. V 
času svojega razcveta je Naftanal 
obiskalo 75.000 obiskovalcev na 
leto, reka turistov pa je presahni-
la, ko se je leta 1988 začel spopad 
med Azebajdžanom in Armenci v 
Gorskem Karabahu in je Sovjetska 
zveza nehala pošiljati svoje ljudi 
brezplačno v zdravilišča. 

The Times 

Naselje na Luni 
2 0 

m mm 

Po ambicioznih načrtih graditve 
oporišča na Luni naj bi se ljudje 
spet podali na ta Zemljin satelit 
čez 15 let in tedaj na njem ostali 
dlje časa. Najprej bodo ekipe na 
Luni ostajale po teden dni, potem 
pa bodo večje misije postopoma 
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začele ostajati na Luni dlje časa, 
da bodo na njej gradile bivalne 
module in elektropostaje. Njihov 
cilj bo omogočiti nenehno člo-
veško navzočnost od leta 2024 
naprej, ko bodo astronavti na Lu-
nini bazi začeli preživljati po pol 
leta. Lunina baza bo najprej imela 
značaj znanstvenega laboratorija 
za priprave pilotiranega poleta na 
Mars in bo postala vmesna postaja 
za polete na rdeči planet. Pri tem 
mednarodnem projektu, ki bo 
nedvomno zelo drag in bo v za-
četni fazi stal več kot sto milijard 
dolarjev, bo sodelovalo štirinajst 
držav. Optimalen kraj za graditev 
raziskovalne baze je Lunin južni 
pol, saj so temperature tam naj-
bolj umirjene, sončne svetlobe pa 
je več kot na ekvatorju. 
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čepsut v Deir el Bahariju našla šte-
vilne koščke keramike, papiruse in 
kipce. Arheologi so našli papiruse z 
besedili v koptskem jeziku in kipce, 
ki so jih umrlim prilagali v grobni-
ce, pa tudi del naglavnega okrasja 
kralja Tutmozisa III. Predmete 
so našli med restavratorskimi in 
dokumentarnimi deli v templju. 
Kraljica Hačepsut je bila edina 
egiptovska ženska vladarica na 
faraonskem prestolu (od 1473 do 
1458 pr. Kr.). Sodobna arheologija 
še vedno ni razkrila vseh skrivno-
sti, povezanih z njenim življenjem, 
saj je bilo njeno ime izbrisano s se-
znama vladarjev in se je obdobje 
njene vladavine dolgo pripisovalo 
njenemu pastorku Tutmozisu III. 
Njeno ime je odkril Champollion, 
utemeljitelj egiptologije, ki je deši-
friral hieroglife v Hačepsutinem 
templju v Deir el Bahariju. 

Nov umor Direktor ruskega naf-
tnega podjetja ITERA-Samara 
in podružnice ruskega avtomo-
bilskega proizvajalca AvtoVAZ 
Aleksander Samojlenko je bil 
umorjen v središču ruskega me-

grado na področju znanosti, je 
opozoril, da mora človeštvo zapu-
stiti Zemljo, če želi preživeti. Pre-
pričan je, da je dolgoročno pre-
živetje človeške vrste ogroženo, 
dokler bo omejena samo na en 
planet. Prej ali slej bi nas zbrisa-
le katastrofe, kot je na primer trk 
asteroida ali jedrska vojna. »Ko se 
bomo nekoč razširili po vesolju 
in ustanovili neodvisne kolonije, 
bo naša prihodnost varna. V na-
šem Sončevem sistemu ni nikjer 

tako kot na Zemlji, zato moramo 
iti na drugo zvezdo,« je prepri-
čan 64-letni profesor. Hawking, 
ki je zaradi bolezni prikovan na 
invalidski voziček, je tudi razkril, 
da namerava iti v vesolje. 

sta Samara. Po navedbah ruskih 
oblasti kaže, da je šlo za umor po 
naročilu. Ruske oblasti so zaradi 
več umorov pomembnih poslov-
nežev in kritikov ruskega režima 
pod drobnogledom mednaro-
dne javnosti. Veliko pozornost je 
pritegnil oktobrski umor kritične 
novinarke Ane Politkovske, ki se 
je zgodil le tri tedne po umoru 
podpredsednika ruske centralne 
banke Andreja Kozlova. Odme-

va tudi smrt nekdanjega ruskega 
vohuna Aleksandra Litvinenka, 
ki je bil v Londonu konec no-
vembra zastrupljen z radioaktiv-
nim polonijem 210. 

Na drug p l a n e t Ugledni britan-
ski znanstvenik Stephen Hawking, 
ki je prejel najvišjo britansko na-

Denarnice 
Predstavništvo evropske komisije v Sloveniji je Zvezi društev 
slepih in slabovidnih Slovenije izročilo 3.100 denarnic za evr-
ske kovance, opremljenih z Braillovo pisavo. Denarnico bodo 
med drugim prejeli učenci Zavoda za slepo in slabovidno 
mladino. Na predstavništvu evropske komisije so se namreč 
odločili, da poskušajo tem ljudem prehod na evro čimbolj 
olajšati, zato so jim podarili denarnice za evrske kovance, s 
katerimi bodo laže ravnali in plačevali z novo valuto. 

T U J I T I S K 
The Guardian 

Posledice 

Minilo je že nekaj tednov, toda 
še vedno ni nihče niti korak bliže 
temu, da bi izvedel, kdo je kriv za 
smrt nekdanjega ruskega vohuna 
Aleksandra Litvinenka. Uporaba 
polonija 210 kot strupa lahko pelje 
v popolnoma nasprotujoče si sme-

ri. Umor je lahko naročila ruska 
tajna služba v opozorilo vsem, ki bi 
lahko postali izdajalci. Lahko pa se 
tudi razume kot poskus bogatih in 
mogočnih Putinovih sovražnikov, 
da bi na mednarodni ravni diskre-
ditirali rusko vlado. Ne glede na to, 
kaj je res, je zgodba hitro razpihala 
protirusko kampanjo. Zagotovo 
obstajajo razlogi za kritiko ruske 
vlade - Putin je uvedel enotno 
davčno stopnjo, kar je zelo ugodno 
za bogate, in načrtuje delno komer-
cializacijo izobraževalnega sistema 
ter zdravstva. Čeprav je nekatere 
oligarhe pozval k odgovornosti, 
nekateri izmed njih v državi, Iger 
prepad med bogatimi in revnimi 
postaja čedalje globlji, lahko svo-
bodno upravljajo z bogastvom, ki 
so si ga pridobili na sumljiv način. 

The Nature 

Okus in zdravila 

Po podatkih nove raziskave lahko 
dejstvo, da ste dobre ali slabe volje, 
spremeni okus vašega kosila ter 
ublaži grenak in slan okus. Odkritje 
povezav med ravnovesjem kemič-
nih snovi v možganih in okusom bo 
nekoč pomagalo zdravnikom zdra-

DEMOKRACUA • 50/XI • 14. december 2006 

viti paciente, ki trpijo zaradi de-
presije. Danes ni hitrih testov, ki bi 
pomagali opredeliti, kakšna zdra-
vila so najprimernejša za človeka, 
ki trpi za eno ali drugo boleznijo, 
test, ki bi ga izvajali s pomočjo 
okusa, pa bi pomagal zdravnikom 
določiti pravi recept za zdravila. 
Najprej se bodo lotili takšnega do-
ločanja zdravil pri ljudeh z depresi-
jo - že dolgo je namreč znano, da 
imajo bolniki z depresijo znižano 
raven serotonina ali noradrenali-
na v možganih ali pa celo obojega. 
Nekateri izgubijo tudi občutek za 
okus - verjetno prav zaradi ke-
mičnih sprememb v možganih. 
Poleg tega je že znano, da zdravilo, 
ki povišuje raven serotonina v mo-
žganih hkrati poveča tudi pacien-
tov okus za sladko in grenko. 
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Janez Janša ni kateri koli 
predsednik vlade 

Denis Vengust, foto: Bor Slana 

/

gor Bavčar, predsednik uprave Istrabenza, d. d., 
je prav gotovo najbolj znan kot eden ključnih 
akterjev slovenskega osamosvajanja. Kot mi-

nister za notranje zadeve in kot minister za evrop-
ske zadeve je bil član štirih vlad. Predsednik upra-
ve družbe Istrabenz je postal pred dobrimi štirimi 
leti. Pred nedavnim mu je nadzorni svet družbe 
podelil nov šestletni mandat. 

Kakšno je zdajšnje stanje v holdinški družbi 
Istrabenz? Lahko, prosim, na kratko povza-
mete tudi bistvo prihodnje strategije družbe, 
ki ste jo predstavili pred nedavnim? 

Težko je na kratko povzeti stanje v močno 
razvejenem podjetju in obsežno strategijo, ki 
jo je več naših zaposlenih v sodelovanju z zu-
nanjimi svetovalci pripravljalo kar nekaj časa. 
Toda vseeno bom poskusil na kratko predsta-
viti najpomembnejše poudarke. 

Istrabenz je v izjemno dinamičnem obdo-
bju, ki se končuje z letom 2006, dosegel na-
črtovane cilje. Stanje sicer ni povsem enako v 
vseh naložbenih divizijah. Prehrambena divi-
zija posluje uspešno, pri čemer moram posebej 
omeniti uspešno konsolidacijo v lanskem letu 
združene Droge Kolinske in uspešno vključitev 
dveh pomembnih prevzetih srbskih družb -
Grand Proma in Soko Starka. Energetska divizi-
ja celo presega večino zastavljenih ciljev. Podob-
no je pri finančnih naložbah. Za cilji nekoliko 
zaostaja turistična divizija. Ampak v povprečju 
smo v celotnem holdingu v preteklem obdobju 
dosegli 13-odstotni donos na kapital in presegli 
druge zastavljene cilje. Za Istrabenzom je torej 
zelo zanimivo in uspešno obdobje. 

V prihodnosti ostajamo družba, katere glav-
na dejavnost je upravljanje naložb. Naložbe 
bodo še naprej razpršene, s čimer zagotavljamo 
varnost in stabilnost celotne holdinške skupi-
ne. Cilj je maksimiranje vrednosti naložb. 

Dejavnosti, v katere investirate, bodo nače-
loma ostale enake? 

V strateškem poslovnem načrtu smo izpo-
stavili nekatera načela, po katerih bomo spre-
mljali svoje naložbe in se odločali o morebitni 
prodaji. Posebej nismo izpostavili nobene, ki 
bi jo želeli prodati. Vendar to ne pomeni, da ne 
bomo ničesar odprodali. 

Ali že imate konkretne načrte za odprodajo 
katere izmed pomembnejših naložb? 

Ne. V vseh svojih naložbenih divizijah ima-
mo še zelo ambiciozne načrte. Pri vseh je pred 
nami še veliko dela, preden bomo dosegli toč-
ko, ko bo optimalno razmišljati o odprodaji 
katere od njih, jih pa spremljamo glede na vlo-
žena sredstva, tekoče poslovanje in potenciale. 

Naj vprašam drugače - ali obstaja veliko 
potencialnih kupcev, ki so zainteresirani za 
vaše naložbe? 

Veliko sredstev išče dobre naložbe. Obi-
čajno denar ni problem. Teže je najti dobre 
projekte, dobre produkte in dobre blagovne 
znamke, predvsem pa ljudi, ki znajo vse to 
povezati. Vsega tega je na razpolago manj kot 
denarja za investicije. Interes za naša naložbe-
na področja je velik. V vseh dejavnostih, kjer 
smo navzoči, je opazen trend konsolidacije 
in globalizacije. Še posebej to velja za naši pre-
hrambeno in energetsko divizijo. Turistična 
divizija je zanimiva tudi z nepremičninskega 
vidika, in to še toliko bolj, ker gre za nepre-
mičnine v jadranski regiji. V informacijski de-
javnosti, kjer želimo z Actualom ambiciozno 
naprej v obliki ponujanja t. i. outsorcinga, pa 
je prav tako več podjetij, ki imajo podobne 
interese kot mi. Za vse naše naložbe torej ob-
staja interes in jih je mogoče prodati. 

Kakšno je zadnje stanje glede morebitnega 
menedžerskega odkupa Istrabenza, za kate-
rega se zdi, daje vse bliže? 

Odločitve glede tega še ni. Ko bo, jo bomo ko-
mentirali. V preteklem obdobju smo bili okupi-
rani s sprejetjem strateškega poslovnega načrta 
in podaljšanjem mandata upravi. V naslednjem 
obdobju bo aktualno tudi to vprašanje. Kajti kot 
veste, je država lastniški delež v Istrabenzu uvr-
stila med naložbe, ki so naprodaj. 

Kako nameravate financirati menedžerski 
odkup, kolikor pride do njega? Ali lahko 
pride do izčrpavanja podjetja? 

Pri odločitvi o menedžerskem odkupu je to 
eno bistvenih vprašanj. Financiranje tovrstnih 
odkupov je zelo zahtevno. Zanje se odločajo 
menedžerji, ki so investitorje sposobni prepri-
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čati o smotrnosti podpore odkupu. Tehnik fi-
nanciranja je več. Moje stališče je, da moramo 
to storiti na način, ki ne bo škodil prihodnosti 
ter vrednosti Istrabenza in njegovih naložb. 
Nikakor ni naš namen, da bi prišlo do izčrpa-
vanja vrednosti podjetja. 

Kako to, da razmišljate o menedžerskem od-
kupu, četudi ste bili doslej razmeroma precej 
majhen delničar podjetja, ki ga vodite? Kako 
da niste deleža bolj povečali že v preteklosti? 

Nagrado za vodenje sem prejemal v Istra-
benzovih delnicah, del sem jih dokupil tudi 
z denarjem. Vendar je to vprašanje povezano 
s prejšnjim. 

Ali lahko, prosim, konkretneje, kot so predsta-
vljeni v prihodnji strategiji Istrabenza, predsta-
vite še neobjavljene bistvene poslovne načrte? 

Težko je biti ekskluziven v izjavah. Pov-
sod kjer poslujemo, so navzoči konkurenti, 
zato vseh svojih poslovnih načrtov ne želimo 
javno razkrivati. To bi namreč lahko škodilo 
njihovemu izpolnjevanju. Lahko pa približno 
orišem logiko, ki ji bomo načeloma sledili. 

Kakšni so načrti na področju energetike? 
Želimo postati eden najpomembnejših 

igralcev ne samo v Sloveniji, temveč v celotni 
jugovzhodni Evropi. In to na trgih električne 
energije, utekočinjenega naftnega plina, teh-
ničnih plinov, zemeljskega plina in biomase. 
Tukaj vidimo še veliko prostora za rast. Na 
teh trgih lahko po naši oceni nastopimo še 
precej bolj ambiciozno, ker sedaj razpolaga-
mo z vsem potrebnim znanjem. 

Zakaj šele sedaj razpolagate s potrebnim 
znanjem? 

Potrebno je bilo določeno obdobje zorenja, 
še posebej kar se tiče trgovanja z električno 
energijo in dejavnosti z biomaso. V teh de-
javnostih smo namreč navzoči kratek čas. Še 
zlasti trgovanje z električno energijo je zelo 
zapleteno in podjetje izpostavlja mnogim 
tveganjem, ki jih je treba obvladovati. Veliko 
smo se naučili z nakupom podjetja v Avstriji. 
Ta nakup je bil v veliki meri motiviran prav z 
možnostjo dostopa do znanj, ki jih do takrat • 
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Denar običajno ni problem. Teže je najti dobre projekte, 
dobre produkte in dobre blagovne znamke, predvsem 
pa ljudi, ki znajo vse to povezati. 

• nismo imeli. Ta znanja so nam omogočila do-
ločena partnerstva z državo oziroma GEN 
Energijo, saj prinašajo učinke, kijih želi dru-
gi energetski steber. 

Ali skupaj z GEN Energijo načrtujete tudi 
graditev drugega bloka v Jedrski elektrarni 
Krško? 

S tem se ta čas ne ukvarjamo. Tudi sicer pri 
našem sodelovanju z GEN Energijo ne gre 
za kapitalsko povezavo, temveč za poslovno 
sodelovanje. Vendar je v Sloveniji vsekakor 
nekaj energetskih projektov, katerih realiza-
cijo je mogoče načrtovati za prihodnost. Pri 
njihovem uresničevanju bi želeli sodelovati 
- ne kot izključni investitor, temveč kot eden 
izmed partnerjev. Po podobnem načelu rav-
namo tudi v Bosni in Hercegovini, kjer prav 
tako vidimo možnost sodelovanja z več raz-
ličnimi partnerji. 

Ob sedanji plinski infrastrukturi je v Slo-
veniji nekaj lokacij, kjer je mogoče razmi-
šljati o postavitvi plinskih elektrarn. Začenja 
se projekt graditve novih blokov v Termo-
elektrarni Šoštanj. Mogoče je pregledati 
lokacijo v Trbovljah, že dlje časa je odprto 
vprašanje postavitve plinske elektrarne v Ki-
dričevem, tu so še prihodnji razvojni načrti 
TE-TOL Ljubljana. V Sloveniji obstaja tudi 
nekaj potencialno zanimivih hidroenerget-
skih projektov. Vendar nismo sprejeli še no-
bene odločitve glede konkretnih naložbenih 
projektov v proizvodne zmogljivosti. Bistvo 
je, da želimo oblikovati lastno energetsko bi-
lančno skupino - s svojimi viri, trgovalnimi 
sposobnostmi in s svojimi odjemalci. Zaradi 

3 6 

tega želimo priti do pomembnega lastniške-
ga vpliva na določene proizvodne vire. Tudi 
v Sloveniji, kolikor bo to mogoče. V Sloveni-
ji vidimo kar nekaj potencialnih partnerjev 
za skupne energetske naložbe. 

Ali morebiti načrtujete vstop v lastniško 
strukturo Holdinga slovenskih elektrarn ob 
privatizaciji HSE? 

Upoštevaje, da sodelujemo z GEN Energijo, 
ki predstavlja drugi energetski steber, to za zdaj 
ni aktualno. 

Kaj pa morebitno povečanje lastniškega de-
leža v Petrolu? 

V Petrolu smo že četrti največji delničar. Pe-
trolove delnice imamo za eno od perspektiv-
nejših finančnih naložb. 

Pojavljali so se namigi, da je poskušal Istra-
benz strateško povezovanje Petrola zapeljati 
v drugo smer... 

Ne, nikakor. Res je Lukoil nekatere pogovore 
opravil tudi z nami. Zanimajo ga namreč naftne 
Instalacije na Serminu pri Kopru, katerih sola-
stnika sta Petrol in Istrabenz. S Petrolom pa ob-
staja možnost sodelovanja pri različnih energet-
skih projektih ne glede na njegovo povezovanje 
z Lukoilom v maloprodaji derivatov. 

Ali se pri graditvi energetskih zmogljivosti v ju-
govzhodni Evropi osredinjate le na Bosno in Her-
cegovino ali so aktualne tudi druge države? 

Preučevali smo kar nekaj možnosti. S kon-
kretnimi pogovori smo najdlje prišli v Bosni in 
Hercegovini. Pogajamo se že o elementih kon-
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Igor Bavčar 

cesijske pogodbe za graditev hidroelektrarn na 
zgornjem toku reke Neretve. V jugovzhodni 
Evropi je še več lokacij, kjer so možnosti za 
postavitev novih proizvodnih zmogljivosti. 
Recimo tudi v srbskem delu BiH - v Repu-
bliki srbski, v Makedoniji in na Kosovu ... 
Vendar razvoj teh projektov ni odvisen od 
našega poslovnega interesa, temveč od dru-
gih poslovnih in političnih okoliščin. 

Opaziti je tudi izjemno močno mednarodno 
konkurenco pri potegovanju za lokacije novih 
energetskih objektov v jugovzhodni Evropi... 

To drži. Vendar premoremo nekatere pred-
nosti in dobro poznamo lokalna okolja, kar nas 
dela za pomembne potencialne partnerje. Kot 
sem že dejal, se nam negovanje partnerstva na 
energetskem področju zdi zelo pomembno. 

Kakšni so vaši načrti v turistični diviziji? 
Posvetili se bomo konsolidaciji poslovanja 

na obstoječih lokacijah. Pred nami je ureditev 
portoroške lokacije, kjer ne gre le za obnovo sta-
rega hotela Palače, temveč tudi za ureditev cele 
vrste vprašanj, ki jih v preteklosti nismo mogli 
urediti. Med devetimi predlaganimi ureditveni-
mi načrti v Portorožu je bil sprejet le ta za stari 
Palače, in še to po velikih težavah in naporih. 
Pred lokalno skupnostjo in nami je tako uredi-
tev ceste in celotnega prometa v Portorožu kot 
ureditev plaže in območja pred hoteli. 

Pred nami je nadaljevanje investicije ozi-
roma reševanje projekta Golf. Golf je zelo 
pomemben del celostne turistične ponudbe. 
Projekt graditve igrišča za golf pri Sečovljah je 
padel zaradi formalne napake v občinski pro-
ceduri, saj ni bila razgrnjena variantna rešitev. 
Čakamo na postavitev nove občinske oblasti 
in dialog želimo nadaljevati v razmeroma 
kratkem času. Ta čas imamo konkretne na-
črte za graditev igrišča za golf le v Sečovljah. 
Pregledovali smo tudi druge lokacije. Recimo 
lokacije v izolski občini, kjer smo za morebi-
tno graditev imeli podporo nekdanjega izol-
skega občinskega vodstva. Razmišljali smo 
tudi o čezmejnih lokacijah, saj je Hrvaška 
Istra sprejela zelo ambiciozne načrte o gradi-
tvi dvaindvajsetih igrišč za golf. Vendar razen 
Sečovelj nismo delali konkretnih načrtov za 
izvedbo. Sicer niti ni nujno, da smo povsod 
investitorji prav mi. Podpiramo tudi načrte 
drugih. Z vidika te vrste turistične ponudbe je 
pomembno, da je v bližini na voljo več igrišč, 
da lahko igralci izbirajo med njimi in se zaradi 
bogate izbire sploh odločijo za prihod. 

Kakšno je vaše poslovanje na Hrvaškem, kjer 
ste lastnik Grand hotela Adriatic v Opatiji? 

Z močno investicijo smo v razmeroma 
kratkem času sanirali poslovanje in usposo-
bili hotel. Sedaj iščemo rešitve za igralniško 
dejavnost - predvsem v pogovorih o morebi-
tnem sodelovanju s Hitom. Pripravljamo tudi 
dokumentacijo za morebitno dograditev ho-
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telskih zmogljivosti, saj za to še obstaja pro-
stor na lokaciji pa tudi urbanistično so stvari 
dovolj daleč. Vendar tudi tukaj konkretnih 
izvedbenih načrtov še ni. 

Načrtujete še kakšne nakupe oziroma pre-
vzeme v turistični dejavnosti? Se boste širili 
na nove lokacije? 

Ne načrtujemo. 

Ali se ima sploh smisel ukvarjati s turizmom 
glede na to, da je donos na kapital tu precej 
nižji kot v nekaterih drugih dejavnostih Is-
trabenza? 

Naložbe se v turizmu vračajo v bistveno 
daljšem obdobju in jih ni mogoče primerjati 
z nekimi lukrativnimi finančnimi naložbami. 
Vendar imajo turistične naložbe svojo vre-
dnost in denarni tok, ki ga ustvarjajo, je za-
dovoljiv. S skrbnim obvladovanjem stroškov 
na eni strani in z dvigovanjem ravni ponudbe 
na drugi je to lahko donosna dejavnost. Kar 
se tega tiče, v Istrabenzovi turistični dejav-
nosti resda zaostajamo za načrti. Razlogov 
je več. Eden od njih je počasnost pri urejanju 
naših destinacij, še posebej najpomembnejše 
- Portoroža. Potem je tu počasnost pri spre-
minjanju strukture gostov - pri poseganju v 
segment zahtevnejših gostov, ki so za storitve 
pripravljeni plačati več. Kakovost naših stori-
tev je dobra in tudi njihov nabor je vse bolj ra-
znolik. Z obnovo starega Palacea in s celostnim 
urejanjem destinacije pričakujem, da se bodo 
razsvetlili tudi časi portoroškega turizma. 

Če upoštevate vse dosedanje zaplete in ne-
soglasja, ali menite, da je celostna ureditev 
Portoroža sploh mogoča? 

Menim, da je mogoča. Tudi mi smo se na-
mreč marsikaj naučili iz dialoga, ki smo ga 
vodih v preteklih letih glede obnove starega 
Palacea. Dialog nameravamo začeti dovolj 
zgodaj. Kot sem razumel med volilno kam-
panjo, so tudi novi piranski župan gospod 
Gantar in stranke, ki sestavljajo piransko vla-
dajočo koalicijo, naklonjeni realizaciji tega 
projekta. Sicer je bila tudi prejšnja piranska 
občinska oblast naklonjena projektu, vendar 
se je zalomilo pri realizaciji. Sem optimist in 
menim, da bo v novi sestavi morda šlo laže. 
Vendar si ne delam iluzij, da bo šlo brez za-
pletov, saj gre za velike posege v prostor, ki 
zadevajo najrazličnejše interese. Mi jih bomo 
poskusili uskladiti v največji mogoči meri. 

Kakšni so rezultati v diviziji prehrambene 
industrije? 

Divizija prehrane je v letošnjem letu napre-
dovala. Dosegli bomo praktično vse ključne 
cilje, zastavljene v načrtu za letos. Zelo po-
membno se mi zdi, da smo uspešno končali 
konsolidacijo divizije po turbulentnem obdo-
bju združitve Droge Kolinske in že omenje-
nih pomembnih prevzemih v tujini. Veliko 

časa namenjamo marketinškim aktivnostim 
in blagovnim znamkam. Z osredinjanjem na 
ključne trge smo zasedli štartne pozicije, ki 
nam v prihodnosti lahko prinesejo bistveno 
boljše poslovne rezultate. Droga Kolinska je 
sedaj postala uspešna družba, ki sledi zasta-
vljenim ciljem. V letu 2006 želimo njeno po-
zicijo samo še okrepiti. 

Ali nameravate prehrambeno industrijo seli-
ti iz Slovenije v države nekdanje Jugoslavije, 
nepremičnine pa prodati? 

Ne. Tovarna paštet Argeta, ki smo jo nedav-
no odprli v bosenskih Hadžičih, je namenjena 
podvojitvi naših proizvodnih zmogljivosti in 
ne zapiranju obstoječih slovenskih. Vsekakor 
pa konsolidacija na prehrambene dejavnosti 
prinaša določene izzive. Racionalizirati želimo 
število naših prehrambenih blagovnih znamk 
in izdelkov. Želimo se osrediniti na manjše 
število ključnih blagovnih znamk in izdelkov. 
Sedaj jih imamo namreč bistveno preveč. Za 
ilustracijo naj povem, da se naši izdelki proda-
jajo kar v 2.500 različnih embalažah. 

Kako resni so konflikti z nekaterimi močni-
mi poslovnimi akterji na Hrvaškem in v Sr-
biji? V kolikšni meri ustavljajo prodajo vaših 
živilskih izdelkov na teh trgih? 

Za ciljne jugovzhodne trge je značilno, da 
so lastniki močnih trgovskih verig hkrati tudi 
lastniki živilske industrije. To ustvarja razme-

re, ki niso najbolj ugodne za vstopanje na te 
trge. Droga Kolinska ima težave še posebej na 
Hrvaškem v največji trgovski verigi Konzum. 
Bistveno manjši obseg težav, pa vendarle, je še 
vedno na srbskem trgu. V Srbiji imamo teža-
ve s plasmajem cockte. Za ovire pri prodaji ni 
nobenih racionalnih razlogov. Gre za odloči-
tev vodstva Delte, ki ga poskušamo v dialogu 
prepričati v drugačno poslovno logiko. 

V preteklosti smo bili z več strani večkrat 
deležni groženj o umikanju naših izdelkov s tr-
govskih polic. Pametni ljudje seveda hitro ugoto-
vijo, da ima vsaka palica dva konca. Umikanje 
izdelkov blagovnih znamk, ki so pomembne 
za potrošnike, ne škodi le proizvajalcem, tem-
več tudi trgovcem. Pričakujem, da se bodo te 
zadeve postopoma umirile. Posebej me veseli, 
da Mercator ne ravna na takšen način. Upam, 
da bodo te poslovne navade počasi veljale tudi 
za vse druge države jugovzhodne Evrope. 

S tega vidika bi pozdravil tudi vstopanje ome-
njenih akterjev na slovenski trg tako v prehram-
beni industriji kot v trgovini. Pri prehrambeni 
industriji se to že začenja v primera Ljubljanskih 
mlekarn. Pričakujem, da bosta Delta in Agrokor 
vstopila v Slovenijo tudi kot trgovca. 

Ali kdaj v prihodnosti načrtujete vrnitev v 
politiko? 

Nadzorni svet Istrabenza mi je podelil nov 
mandat za vodenje uprave. Mandat bo trajal šest 
let in v tem obdobju o tem ne bom razmišljal. 

Kaj pa po šestih letih? Takrat bodo spet par-
lamentarne volitve... 

Če ne bodo že kakšne predčasne volitve 
vmes (smeh). 

Ne, resno lahko rečem, da o tem sedaj ne 
razmišljam. Po koncu mandata bom razmišljal 
kako naprej. Da bi razmišljal tudi o vnovični 
vrnitvi v politiko? Prej ne kot ja. 

Kakšni so vaši odnosi s predsednikom vlade 
Janezom Janšo? 

Najini odnosi so korektni tako kot z vsemi 
dosedanjimi predsedniki vlade. Vendarle Janez 
Janša ni kateri koli predsednik vlade. Povezuje 
naju pomemben del skupne zgodovine. 

Kako pogosti so vajini stiki? Se srečujeta me-
sečno ali pogosteje? O katerih temah se pogo-
varjata? Poslovnih, političnih... 

Najini stiki so razmeroma redki. Najpogo-
steje se srečava na javnih dogodkih in prire-
ditvah. Če me že sprašujete o dinamiki na-
jinih srečanj, mislim, da se vidiva manj kot 
enkrat na mesec. Zasebno še mnogo redkeje. 
Kakšnih posebnih tem, o katerih bi se pogo-
varjala, niti nimava. E 

Po koncu mandata bom razmišljal kako naprej. Da bi 

razmišljal o vnovični vrnitvi v politiko? Prej ne kot j a. 
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Kremenovi kristali iz Crngroba 

Mineralna bogastva Slovenije 
V. M., foto Miha Jeršek 

Prirodoslovni muzej Slovenije je izdal monografijo Mineralna bogastva Slovenije, ki na 545 straneh z enciklopedičnimi 
besedili in s 693 barvnimi fotografijami predstavlja vsa glavna nahajališča mineralov v Sloveniji. 

Vi 20 prispevkih, pri katerih 
je sodelovalo 52 avtorjev, 
je predstavljenih več kot 

150 nahajališč mineralov v Slove-
niji. Za vsako nahajališče je podan 
kratek geografski opis, geologija 
terena ter najdbe in opis kristalov 
oziroma mineralov. 

Javne in zasebne zbirke Mono-
grafija Mineralna bogastva Slove-
nije predstavlja do zdaj najpopol-
nejši pregled nahajališč mineralov 
v Sloveniji. Prvo poglavje zajema 
rudnike, drugo kakitonosno Slo-
venijo s kristali kalcita, ki so nastali 
v karbonatnih kamninah, in neka-
tere spremljajoče minerale; tretje, 
najobsežnejše poglavje opisuje t. 
i. površinske najdbe v opuščenih 
kamnolomih, v razkritih kamni-
nah ob graditvi cest in najdbe, ki so 
kljub dobremu poznavanju geolo-
gije in zakonitosti nahajališč krista-
lov bolj ali manj naključne; četrto 

3 8 

poglavje predstavlja javno dosto-
pne zbirke. Predstavljeni so mi-
nerali iz desetih javnih zbirk in iz 
sedemintridesetih zasebnih zbirk. 
Monografija je izšla kot poseb-
na številka (Supplement 3) revije 
Prirodoslovnega muzeja Slovenije 
Scopolia. Izdala sta jo Prirodoslov-
ni muzej Slovenije in Zavod Repu-
blike Slovenije za varstvo narave. 
Uredil jo je dr. Miha Jeršek. 

Rudišča Prvo poglavje Rudišča 
se začne z idrijskim rudnikom, 
ki je obratoval več kot 500 let in 
je bil vir kristalov cinabarita ter 
metacinabarita. Sledita mu manj 
znani šentanski rudnik cinabarita 
pa rudnik svinca in cinka Mežica, 
v katerem so našli veliko kristalizi-
ranega wulfenita, ki je zaradi veli-
kosti in značilnih oblik sestavni del 
vseh pomembnih institucionalnih 
zbirk. Zelo iskan je tudi med zbir-
laci. Podrobno so opisani še ceru-

sit, anglesit, hemimorfit in smi-
thsonit, s posebno pozornostjo 
pa kalcit in nekatere redke oblike 
mineralov iz tega rudišča. Pri Litiji 
je nadvse zanimivo rudišče Sitarje-
vec, v katerem so našli svinec v zelo 
redki obliki žičnatih kristalov in 
kjer še vedno rastejo veliki limoni-
tni kapniki. Knapovže, 14 km seve-
rozahodno od Ljubljane, so še eno 
rudišče, v katerem so našli samoro-
dno živo srebro in kristale cinabari-
ta. Antimonit, ki so ga nekoč kopali 
med Trojanami in Znojilami ter pri 

Lepi Njivi, je v makroskopskih kri-
stalih v Sloveniji razmeroma redek 
V novejšem času so pri Znojilah 
pod Trojanami odkrili kristale kre-
mena in velike kristale arzenopirita 
z oprhi skorodita. Največje rudišče 
sideritove železove rude v apnen-
cih na Slovenskem so Savske jame 
pri Jesenicah, kjer najdemo tudi 
realgar in arzenolit. 

Dragotine iz podzemlja Rem-
šniški rudnik sodi med redke ru-
dnike v Sloveniji, ki imajo svojo 
monografijo s poudarkom na 
opisu mineralov, poleg barita in 
rosasita še nekaterih redkih, na 
primer beaverita in brianyoungi-
ta. V polimetalnem rudišču Oko-
ška gora na Pohorju so majhni, a 
zanimivi skupki sfalerita, pirita, 
halkopirita in kremena. Največji 
kristali pirita v Sloveniji so iz opu-
ščenega pohorskega rudnika v Ja-
nezovem grabnu. Rudnik urana 
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Žirovski Vrh ima bogato urano-
vo paragenezo. Predstavljeni so 
okremenjen in oruden les s kri-
stali torbernita, kremen čadavec 
in drugi minerali. Zgodovinsko 
in genetsko je pomembno bakro-
vo rudišče Škofje pri Cerknem, v 
katerem so, redko sicer, drobni kri-
stali bakrovih mineralov. Podobno 
je z bakrovimi in baritovimi orude-
nji na Počivalniku, v Dolžanovi so-
teski in v pasu polimetalnih rudnih 
pojavov pod Stegovnikom, Rušem, 
Fevčem in Virnikovim Grintav-
cem. Manganovi mineralivmakro-
skopsko razvitih kristalih so redki, 
zato so manganove rude in rudniki 
predstavljeni v enem prispevku. 
Med manganovimi posebnostmi 
omenjamo dendrite in mangano-
vo-železove skorjaste konkrecije ter 
jurski apnenec z amoniti, kije zani-
miv zaradi impregnacije z manga-
novimi oksidi. Pri kopanju predora 
pod Karavankami so našli rožnato 
sadro, v rudniku kaolina Črna pri 
Kamniku so kopali illitno glino. 
Pri Podčetrtku, nedaleč od meje 
s Hrvaško, so bih nekoč številni 
manjši rudniki železove rude. 
Danes so del Kozjanskega parka 
z geološko učno potjo; tamkaj-
šnja mineraloška posebnost so 
kristali aragonita. Poglavje skle-
ne melit, ki je redkost iz rudnika 
premoga v Trbovljah. 

Kalcitonosna Slovenija Drugo 
poglavje z naslovom Kalcitono-
sna Slovenija predstavlja različne 
tipe kristalov kalcita iz delujočih 
in opuščenih kamnolomov, saj 
Slovenijo v veliki meri prekrivajo 
karbonatne sedimentne kamnine. 
Najznačilnejši so skalenoedrski 
in romboedrski kristali različnih 
oblik, med katerimi je vrsta preho-
dov. Posebna pozornost je posve-
čena kristalom kalcita, ki so rasti 
v več generacijah. Opisi najdišč so 
razvrščeni po nahajališčih od zaho-
da proti vzhodu in od severa proti 
jugu, kar je drugače kot običajno, 
ko je v posameznem geografskem 
prostoru najprej opisano osrednje 
oziroma najpomembnejše najdi-
šče, sledijo pa mu opisi preostalih 
najdišč v okolici. Na Gorenjskem 
je pomembno najdišče kristalov 
kalcita v bližini Krope. Slovi po 
raznolikih kristalih kalcita in po 
njihovem največjem skupku, ki je 
razstavljen v Prirodoslovnem mu-
zeju Slovenije. Na bližnji Jelovici 

so največji kristali kalcita v Slove-
niji, saj dosežejo velikost dobrega 
pol metra. Nekoliko severneje, pri 
Bledu, je najdišče skalenoedrskih 
kristalov kalcita. V Hotovljah v 
Poljanski dolini so v občasno delu-
jočem kamnolomu ob kalcitu tudi 
sedlasto razviti kristali dolomita. V 
kamnolomu Hrastenice, ki je bolj 
znan po fosilnih amonitih, je z veli-
ko truda moč najti kristale kalcita. 
Na primeru kalcita iz opuščenega 
kamnoloma Povodje je razložena 
odvisnost različnih tipov kristalov 
od posameznih tektonskih faz. 

Minerali kraškega podzemlja 
Med Ljubljano in Mariborom je 
več kamnolomov, najzanimivejši 
je pri Veliki Pirešici z veliko lepo 
razvitimi skalenoedrskimi kristali 
kalcita in redkimi cikličnimi dvoj č-
ki markazita. Nedaleč od Velike 
Pirešice je Železno s kristali kalci-
ta, prevlečenimi z limonitiziranim 
piritom. Med Celjem in Štorami 
je opuščen kamnolom Pečovnik 
s kroglastimi skupki markazita in 
za ta kamnolom značilnimi kalciti 
z razvitimi osnovnimi romboedri. 
Drugače pa je v kamnolomu Libo-
je, kjer prevladuje na kristalih kal-
cita negativni položni romboeder. 
Kalcit in markazit sta tudi v opu-
ščenem kamnolomu pri Šentjurju. 
Tudi manjša najdišča kalcitov, ki so 
bila odkrita naključno ob urejanju 
cestnih usekov, nam lahko razkri-
jejo kakšno zanimivost, na primer 
v Tremerjah, kjer so našli kalcite 
dveh generacij. Pri Slovenskih Ko-
njicah je kamnolom z raznovrstni-
mi fosili in minerali kalcitom, sa-
dro, dolomitom in piritom. Sploh 
v kamnolomih pogosto najdemo 
pirit, markazit in železovo bobovo 
rudo oziroma bobovec. 

Kalcit je glavni mineral kraške-
ga podzemlja, zato so podrobneje 
opisane njegove raznovrstne obli-
ke. Nekateri kamnolomi na Pri-
morskem razkrivajo kristale kalcita 
iz kraškega podzemlja. Opisani so 
kristali kalcita iz kamnolomov Čr-
notiče in pa Malega Medvedjaka, 
kjer so posebnost lateralni dvojčki 
kalcita, enaki tistim ob vhodu v 
kraško jamo pod Stegovnikom. V 
nekaterih krašldh jamah so kristali 
aragonita, predstavljeni so primer-
ki iz Ravenske in Kamniške. Red-
kost v kraških jamah so kristali 
sadre, razložen j e nj ihov nastanek v 
jami južno od Velenja in v Bohinju. 

Skupki kremena izZagradišiu 

Na koncu poglavja je še prispevek 
o kalcitu v obliki lehnjaka. 

Površinske najdbe Tretje po-
glavje Površinske najdbe je najob-
širnejše. Začne se piritom iz Dol-
žanove soteske v bližini Tržiča, ki 
je zibelka zbirateljstva mineralov 
in fosilov v Sloveniji. Nadaljuje ga 
vrsta prispevkov z opisi mineralov 

na Koroškem, Kobanskem in na 
Pohorju. Priljubljeno nahajališče 
je na Strojni, severno od Raven na 
Koroškem, kjer so v pegmatitih 
šorlit, granati, sljude in tudi krista-
li berila. Nedaleč stran, pri Dobro-
vi, je locus typicus dravita. Pohorje 
skriva marsikatero mineraloško 
posebnost. V zadnjem času po-
globljeno raziskujejo minerale 
eklogitov: omfacit, kianit, zoisit, 
korund in minerale granatove 
skupine. V okolici Tinjske gore na 
južnem Pohorju in v Bistriškem 
vintgarju so poleg izdankov eklo-
gita še najdišča opalov, kalcedona 
in magnezita. Magnetitna rada je 
na Kopah, kjer so tudi andradit, 
grosular in melanit. V karbonatnih 
žilah pri Puščavi na Pohorju je moč 
najti kalcit, ki rdeče fluorescira, in 
kristale barita. V alpskih razpo-
kah na severnem Pohorju in na 
Kobanskem so značilne združbe 
mineralov kremen, klorit, titanit, 
adular, pirit in epidot. Najbolj so 
takšne razpoke razkrite v dveh de-
lujočih kamnolomih pri Cezlaku. 
Poleg omenjenih mineralov naj-
demo tam še čadavce, skolecit in 
habazit. Posebnost iz kamnoloma • 

Kristal barita iz Gornjega Štrihovca 

i Ladislav Bevc 
I SPOMINI 

Poštnino po veljavnem ceniku Pošle Slovenije plača naslovnik ob prevzemu. Vse cene 
vsebujejo 8.5% IJDV. Informativne cene v evrih m preračunane iz tolarskih cen po 

centralnem paritetnem tečaju 1 LUK je 239,M SIT. 
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Zanimiva spominska pripoved gradbenega inženirja Ladislava 
Bevca, ki je bil že pred drugo svetovno vojno zelo dejaven na 
različnih področjih in v slovenski javnosti dobro znan. 

Med drugo svetovno vojno je bil član Sokolskega vojnega sveta, ki 
je organiziral odpor proti italijanski in nemški okupaciji, ter član 
vodstva Demokratske stranke v Ljubljani. Leta 1944 je bil izvoljen 
v slovenski narodni odbor, katerega član je bil do smrti. Kot član 
Narodnega odbora je zapustil domovino, preden so jo okupirali 
komunisti. Iz Evrope ga je življenjska pot vodila v ZDA. 
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• Zeleni pruh so modrikasti kristali 
berila, apatit in kremen z vključki 
aktinolita. V kamnolomu škrilja v 
Koritnem nad Oplotnico so pr-
vič našli ametist v lepih kristalih. 
Na Pohorju pri Frajhajmu je ve-
liko nahajališče epidota. Največji 
kristali aktinolita in hrizotila v 
Sloveniji so v Donikovem kamno-
lomu, ki je postal znan predvsem 
zaradi najdb čadavcev in berila. V 
Bistriškem jarku in Vudovem po-
toku so še ohranjeni stari rudarski 
rovi. Na Košenjaku je nahajališče 
lojevca. Značilen mineral v me-
tamorfnih kamninah je stavrolit, 
v kristalih in celo dvojčkih so ga 
našli pri Lešah. 

Od Gorenjske do Prekmurja 
Med Škofjo Loko, Zirmi in Polho-
vim Gradcem je po zaslugi zbiral-
cev bogata bera mineralov. Opisa-
ni so kremeni s Črnega Vrha pri 
Polhovem Gradcu, čadavci z Žiro-
vskega Vrha in kristali igličastega 
kremena iz Zadobja, iz Sovodnja 
pa karbonatne konkrecije s krista-
li pirita. Najzanimivejše najdišče 
mineralov v tem delu Slovenije 
je Osojnik pod Blegošem, kjer so 

poleg fluorita tudi kremen, anti-
monit, valentinit in barit. Ti mi-
nerali so morfološko podrobno 
raziskani in v prispevku je opisa-
no zaporedje njihove kristaliza-
cije. V Račevi pri Zireh je poleg 
kalcita, fluorita, dolomita in sadre 
še samorodno žveplo. Kalcitovi 
dvojčki iz Selc izraščajo iz podla-
ge, kjer so poleg kristalov kalcita 
še markazit, fluorit in barit. Kalcit 
iz okolice Gorenjih Jazen v ultra-
vijolični svetlobi močno rumeno 
fluorescira. Tudi v Kurji dolini v 
Kamniški Bistrici in na Raduhi 
so kristali kalcita, na Hrastniku 
pri Škofji Loki pa veliki kristali in 
skupki kristalov kremena, ki so, 
tako kakor albit, morfološko po-
drobno opisani. Manjši nahajališči 
kremena z rožnato conarno rastjo 
sta v Zakladniku pri Bitnjah in pri 
Zireh, večje nahajališče kristalov 
kremena pa je v okolici Crngroba 
pri Škofji Loki. Opisane so morfo-
loške značilnosti kristalov in para-
geneza. Kremen in dolomit najde-
mo tudi med Škofjo Loko in Soro. 

Ahat, laumontit in prehnit so za-
gnani zbiralci našli na Smrekovcu, 
sledovi vulkanizma z olivinovimi 

Kristali z Osojnika pod Blegošem 

nodulami in kristali phillipsita pa 
so tudi v okolici Gradu na Gorič-
kem; v Sotini lahko najdemo kri-
stale kremena, kalcita in ankerita. 

Pri gradnji avtoceste med Pe-
snico in Šentiljem so pri Zgor-
njem Štrihovcu odkrili septarij-
ske konkrecije. Poleg barita dveh 
generacij in kalcita so največja 
posebnost kristali fluorescirajoče-
ga ferrierita in heulandita. Barit in 
njegovo nitenje sta podrobno opi-
sana. Danes poznamo še več naj-
dišč septarij v tem delu Slovenije. 
Opisane so lokacije Štrihovec, Po-
lički Vrh, Polička vas, Vajgen, Jare-
ninski Vrh, Hlapje, Bori pri Ptuju 
in Vransko. Konkrecije s kristali 
pirita so v Tunjiškem gričevju. 

Tudi delčki zlata Na trasi avtoce-
ste med Trojanami in Blagovico so 
odkrili igličaste kristale pirita, pri 
Domžalah pa na Boštajevemu hri-
bu še morfološko zanimive kristale 
kalcita. Pri Krašnji so že leta 1995 
odkrili kremene z vključki rutila, 
najdba zadnjih let pa je presegla 
vsa pričakovanja. Blizu Ljubljane, 
pri Zagradišču, so kristali kreme-
na v kremenovih konglomeratih, 
v okolici Cerknice in med Grosu-
pljem ter Raščico na Dolenjskem 
pa so v karbonatnih kamninah kri-
stali kremena z zanimivo pentljasto 
obliko. V Halozah so presenetijiva 
najdišča kremena: prvo je bilo pri 
Kuzmincih, najbolj obsežno pa je 
na Dobrini. Na Meljskem hribu 
pri Mariboru je manjše nahajali-
šče kremena in kalcita. 

Mineralna bogastva Slovenije 

Morfološko raziskane in opi-
sane so konkrecije kristalov pi-
rita iz Lemberga in pa markazita 
z Debelega vrha, pri katerih so 
opisani tudi dvojčki, orientirano 
preraščanje markazita in pirita pa 
je razloženo na primerkih izpod 
Prisojnika. Raznolikost oblik piri-
ta dopolnjujejo še primerki pirita 
z Matajurja. 

V razpokah obalnih flišnih ka-
mnin so kristali barita, v strunjan-
skih in sečoveljskih solinah rastejo 
kristali halita. Iz avstrijskih Visokih 
tur plavita Drava in Mura k nam 
zlato, ki ga lahko izpiramo v obre-
žnih peskih. Prispevki govorijo 
tudi o organskih snoveh: jantarju 
in bitumnu, kristalih vivianita na 
premogu iz Kočevja in v kosteh se-
salcev z Ljubljanskega barja. Zani-
mivo je samorodno žveplo v polžih 
iz Račeve pri Zireh in piritizirani 
fosili iz Tunjiškega gričevja. Mine-
ralogi bi radi odkrili meteorit, ki je 
domnevno padel na naše ozemlje, 
a jim do danes to še ni uspelo. 

Zbirke v četrtem poglavju Zbir-
ke so predstavljene tiste, ki so 
dostopne javnosti. Prva in v kul-
turnozgodovinskem pomenu naj-
pomembnejša je Zoisova zbirka 
mineralov, ki jo hrani Prirodo-
slovni muzej Slovenije. Študijska 
geološka zbirka Rudnika živega 
srebra Idrija nam razkriva več kot 
800 različnih primerkov kamnin, 
rud in mineralov iz njihovega 
rudnika. V turističnem rudniku 
Mežica so razstavljeni značilni 
minerali svinčevo-cinkovih ru-
dišč. Oddelek za geologijo Na-
ravoslovno-tehniške fakultete 
Univerze v Ljubljani ima največjo 
študijsko zbirko kamnin v Slove-
niji. Zavod za kulturo v Slovenski 
Bistrici hrani minerale, fosile in 
kamnine, ki jih je za njih zbral 
Franc Pajtler, predvsem iz pohor-
skega okoliša. Seidlova zbirka mi-
neralov, kamnin in fosilov je zgo-
dovinska zbirka, ki sta jo Renato 
Vidrih in Vasja Mikuž strokovno 
postavila v Gimnaziji Novo me-
sto. Franc Braniselj, ki hrani naj-
večjo sistematsko zbirko minera-
lov v Sloveniji, jo je del poklonil 
Loškemu muzeju, kjer načrtujejo 
osrednjo zbirko radioaktivnih 
mineralov na Slovenskem. Rena-
to Vidrih pa je v domači hiši ure-
dil muzej in razstavil svojo zbirko 
v Studenem pri Postojni. 13 
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P r e k m u r c i , 
N A S S L I Š I T E ? 

Sv. Miklavž nam je 
prinesel novi 
oddajnik v Murski Soboti! 
Ujemite nas na 

91,8 MHz! 
R A D I O O G N J I Š Č E 

Kristali ametista iz kamnoloma Leva 
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ZGODOVINA 

Meje in misije 
V. M. 

Meja s Hrvaško v Istri že dolgo razdvaja tako Slovence kot Hrvate. Že od osamosvojitve naprej smo priče mnogim 
incidentom, ki se dogajajo zaradi nedoločene mejne črte. Zdaj smo o zgodovini spora dobili obsežno in zanimivo knjigo. 

Dr. Samo Kristen je razisko-
valec na Inštitutu za naro-
dnostna vprašanja v Lju-

bljani. Eno izmed težišč njegovega 
raziskovalnega dela je vprašanje 
slovenske zahodne meje oziroma 
diplomatska zgodovina tržaškega 
vprašanja. Pred kratkim je Društvo 
2000 izdalo njegovo obsežno stro-
kovno raziskavo z naslovom Meje 
in misije, v kateri obravnava vpra-
šanje določanja razmejitvene črte 
med Slovenijo in Hrvaško v Istri. 
Pravzaprav je to že druga Kriste-
nova knjiga s to temo, saj je že leta 
2002 izdal njeno predhodnico Istr-
sko vprašanje. Raziskave je v nasle-
dnjih letih nadaljeval in zdaj je pred 

Klana-Umag«. Vendar je Kristen 
v knjigi prikazal zlasti medvojno 
dogajanje o tej temi veliko širše. 
Podrobno obravnava predvojni 
primorsko-istrski protifašizem, ki 
je bil močno povezan s prozaho-
dno obveščevalno dejavnostjo, prav 
tako obširno piše o kabinetni in 
tudi praktično vojaški dejavnosti 
slovenske in druge jugoslovanske 
emigracije med drugo svetovno 

Zemljevid cerkvene razmejitve po 
dekanijah in župnijah iz leta 1847 

Dileme s 
razmejitve v Istri v voja 

političnem, dip 
in obveščevalnem metezu 

H. svetovne vojne 

nami skoraj štiristo strani obsežno 
delo, ki bo zanesljivo pomagalo 
pomembno razjasnjevati zgodo-
vinsko dogajanje okoli slovensko-
hrvaške meje v Istri, predvsem pa 
bo v veliko pomoč državi, ki se bo 
morala s Hrvati še naprej pogajati o 
določitvi mejne črte v Istri. 

Jadransko vprašanje izhodišče 
Kristenove raziskave je elaborat 
hrvaškega strokovnjaka za meje dr. 
Dragovana Šepiča iz pomladi 1943 
z naslovom Jadransko vprašanje 
- Kristen ga je odkril v arhivu - , v 
katerem Šepič zapiše, da Hrvaška 
in Slovenija (takrat je govoril še o 
Italiji) v Istri mejita »po grobi črti 

vojno, o zavezniških padalskih 
misijah k četniški Jugoslovanski 
vojski v domovini in h komunistič-
nim partizanom, prikaže razlike 
in nasprotovanja znotraj slednjih 
ter usodno zapostavljanje »osvo-
bodilnih ciljev« na račun partij-
sko-revolucionarnih. Med sloven-
skimi »osvobodilnimi cilji« je bilo 
tudi začrtanje novih »pravičnih« 
državnih meja, skladnih z naro-
dnostnimi, kar je bilo dve desetletji 
temeljni cilj slovensko-hrvaškega 
»Jugoslovanskega odbora iz Italije« 
in njegovih neposrednih prednikov, 
o čemer tudi veliko izvemo iz Kri-
stenove knjige. Vnovičnemu od-
krivanju akterjev omenjenega slo-
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vensko-hrvaškega kroga, njihovi 
medvojni dejavnosti ter večinoma 
zelo žalostni povojni usodi knjiga 
posveča osrednjo pozornost. 

Izzakulisja Že naslovi poglavij, če 
omenimo samo nekatere, nakažejo 
zelo zanimivo vsebino: Med Mirno 
in Dragonjo. Pogledi v skrita zaku-
lisja slovensko-hrvaške razmejitve 
v Istri v letih 1943-1945; V iskanju 
»Čokove organizacije«. Rudolfovi 
padalci med četniki, partizani in 
Kominterno; »Otroci luči« in »otroci 
teme«. Britanski obveščevalci med 
Mihailovičem in Titom; »Organi-
zacija« z zaupnimi osebami v Beo-
gradu, Benetkah, Padovi, Milanu, 
Firencah, Rimu in Neaplju. Misija 
EQUINOX in neuspešni začetki 
»tekme za Trst« v letu 1943; »Lon-
donski Kuhar piše«. Dr. Engelbert 
Besednjak in beograjsko srečanje v 
senci prihoda »odposlancev«; »Dos-
je Istra«. »Trst«, »Istra«, »Gorica«, 
»Reka«; »The First to Resist«: mi-
nule zasluge, neizpolnjene obljube, 
Šepičevo »Jadransko vprašanje« in 
ozemeljski program odbora iz Itali-
je; London 19. marca 1943: hrvaški 
ban v avdienci pri jugoslovanskem 
kralju in hkratni prvi hrvaški po-
skus definiranja slovensko-hrvaške 
meje v Istri na liniji Umag-Klana; 
London 2. junija 1943: strateška in-
korporacija savudrijskega rta kot 
bistveni del Krnjevičeve rešitve ja-
dranskega vprašanja; »Overlord« 
namesto »Pastirja« /zavezniško iz-
krcanje v Normandiji namesto na 
Jadranu/; Albert Rejec, Dragovan 
Šepič, Ivan Šubašič, I. M. Čok in 
druge »dramatis personae« zno-
va v Beogradu. Tisti, ki vsaj malo 
poznajo zakulisno dogajanje med 
vojno v zvezi z zavezniki, bodo iz 
omenjenega hitro razbrali, da gre 
za zanimive teme. Vse je dr. Samu 
Kristenu s pomočjo dosedanje lite-
rature in ugotovitev s preučevanjem 
arhivskih virov uspelo prikazati 
poglobljeno in zanimivo. IS 
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NASI KRAJI 

Zbirka afriške umetnosti 
Františka in Irene Foita 

Petra Janša, foto: G. Završnik, STO/D. Mladenovič 

Velenje (390 m) je z več kot trideset tisoč 
prebivalci središče Šaleške doline. Moder-
no mesto je nastalo v desetletjih po drugi 

svetovni vojni v bližini starega mestnega jedra pod 
Velenjskim gradom. A mesto ni samo na zunaj 
moderno, moderni so tudi njegovi prebivalci, ki s 
svojo različnostjo priseljencev dajejo čudoviti naravi 
svojevrsten utrip in ustvarjajo razmere za udobno, 
ustvarjalno in sproščeno počutje. Premogovnik in 
svetovno znana tovarna Gorenje sta razpoznavna 
znaka tega mesta. Značilno podobo pa mu dajejo 
tudi smučarske skakalnice, na katerih športniki tre-
nirajo in tekmujejo predvsem v poletnih mesecih. 

Utrdba »Vest Welen« Velenje se kot trg omenja že 
leta 1264 in je izpričan z »meščani« Gebhardom, 
Reyncherom in Hermanom von Welnom. Leta 
1270 nastopa Gundachero de Welen kot porok za 
Gundacherja Kunšperškega, ki so ga zajeli ljudje kr-
škega škofa Gundacher je tako prvi izpričani gradnik 
na velenjskem gradu, katerega pravi lastniki so bih 
gospodje s Kunšperka, sorodniki gospodov Ptujskih. 
Leta 1322 sta Friderik Kunšperški in njegova sopro-
ga Neža prodala utrdbi Stopnik in Velenje Herdegnu 
Ptujskemu. Leta 1362 je Friderik Ptujski izročil utrd-
bo Velenje - vest Welen - kot očetovo dediščino voj-
vodi Rudolfu in jo prejel od njega v zakup, vendar je 
po Rudolfovi smrti spet postala ptujska last. 

Velenjski trg spada tako med najstarejše sre-
dnjeveške trge na Slovenskem. Zaradi kasnejšega 
zelo počasnega razvoja je ostala tlorisna zasnova 
prvotnega trga nespremenjena do danes. Tloris 
Starega Velenja determinira lega ob stičišču dveh 
cest: Celje-Šoštanj in Polzela-Velenje. Trški tloris 
končuje na eni strani vila Bianca, na drugi pa veli-
ka stavba nekdanjega hotela. Poleg teh dveh stavb 
je v starem trgu, ki so ga nekateri povojni posegi, 
npr. graditev pekarne, precej spremenili, še nekaj 
stavb, ki izstopajo zaradi svojega kubusa oziroma 
vloge v videzu trga. Glavna vrednost trga pa ni v 
njegovih posameznih stavbah, temveč v celoti, ki je 
vse do danes ohranila srednjeveški značaj. 

Velenjski grad Če bi zaprli oči in si v mislih po-
skušali pričarati pravljični grad, podoba, ki bi na-
stala za vekami, prav gotovo ne bi bila daleč od 
podobe velenjskega gradu. Tako bel, tako poln no-
stalgije, tako nepogrešljiv je na griču nad Velenjem. 
Prvotni grad je imel obliko iregularnega kastela z 
manjšim stolpičem v severozahodnem vogalu in 
verjetno že kmalu nato, če ne celo hkrati, pozida-
nim ozkim palasom ob južnem delu zasnove. Grad 
so v tej oblilti pozidali sredi 1 3 . stoletja, naslednja 
obdobja pa označuje postopna pozidava razpolo-

žljivih površin znotraj obzidanega • P i , -J . 
prostora. Pomembnejši poseg iz H^'* 
tega časa pomeni pozidava močne-
ga okroglega obrambnega stolpa na • 3 ' i 
jugozahodnem vogalu zasnove, ki ga .. - -
datiramo v poznogotsko dobo. Šele < 
na začetku 16. stoletja so novi pose-
gi občutneje spremenili dano stavbno V ^ H R r ^ J L i i J 
tkivo. Na vzhodni strani so h kastelu ^ ^ >-
z zunanje strani prislonili nov trakt, l ^ ^ k T L — .' 
s katerim so zaobjeli tudi severni del l f l ' ' ^ V ^ N B F H f i f i U ^ t 
prvotne zasnove; pri tem so podrli del ^ ^ ^ ^ ^ ^ H B M 
severnega kastelnega obzidja in z novim p 
traktom ustvarili stopniščni zamik, do- ^ ^ B H H k . v-..'-
stop v notranjost gradu. V času zrele re-
nesanse, ki ga okvirno opredeljuje letnica 1 5 5 8 na vhodnem portalu, je grad 
v temeljnih potezah dobil današnjo podobo. V grajskem jedru so obokali 
kletna prostora v zahodnem traktu, dvorišče so opremili z arkadami, pozno-
gotsko zunanje obzidje pa utrdili z dvema stolpičema in mogočnim ronde-
lom. Poznejše prezidave so se večidel omejile na prilagajanje arhitekturnih 
posamičnosti, predvsem oken in vrat, vsakokratnemu okusu. 

Bogata grajska ponudba Danes je velenjski grad popolnoma obnovljen. V 
njem je muzej z desetimi stalnimi muzejskimi in galerijskimi zbirkami ter obča-
snimi razstavami. Med znamenitosti že od odprtja muzeja leta 1973 naprej spada 
zbirka afriške umetnosti Františka in Irene Foita. V zbirki so izredno zanimivi 
umetniški in uporabni izdelki prebivalcev črne celine, med katerimi so prav goto-



NASI KRAJI 

Velenjski grad, eden najlepše ohranjenih gradov v Sloveniji 

Razstava jaslic 
v gradu 

vo najpomemb-
nejše maske in 
lutke. Zbirka, ki 
jo je mestu Ve-
lenje poklonil če-
ški akademski kipar 
František Foit, obsega 
več kot 1.400 kosov, 

od katerih jih je razstavljenih okrog 1.000. 
Leta 1998 je bila zbirka prenovljena in je edi-
na tovrstna zbirka na Slovenskem. 

Muzej Velenje je pripravil stalno razstavo 
Šaleška dolina med 10. in 17 . stoletjem, 
poleg tega so na ogled še galerija z deli sli-
karja Lojzeta Perka in galerija slovenskega 
slikarstva XX. stoletja. V prostorih nekda-
nje konjušnice hranijo ostanke mastodon-
ta, najdene v neposredni bližini Velenja, v 
grajski kapeli pa zbirko baročne umetnosti 
iz porušene cerkve sv. Jurija v Skalah. Ena 
od sob je namenjena priložnostnim razsta-
vam. Za obiskovalce sta gotovo najbolj za-
nimivi rekonstrukciji trgovine in gostilne 
iz 30. let prejšnjega stoletja. Ker v trgovinici 
prodajajo tudi vstopnice za ogled muzeja, je 
tu precej živahno, v gostilnici pa lahko go-
stje kaj popijejo. Muzej je odprt od torka do 
nedelje od 9. do 17. ure in po dogovoru. 

V prazničnem decembru ne bo manjka-
lo prireditev. V teh dneh so odprle svoja vra-
ta razstava jaslic, razstava Toplina mojega 
doma in razstava vezenin, ki so nastale v 

Župnijska cerkev sv. Martina 

sodelovanju s krožkom Vezenje pri Univerzi 
za III. življenjsko obdobje Velenje. 

Župnijska cerkev sv. Martina Je ena najsta-
rejših cerkva v Šaleški dolini in ima zelo bo-
gato notranjo opremo. Prvič je omenjena leta 
1226, v današnji obliki pa je nastala že v 14. sto-
letju; iz tega časa so ladja, prezbiterij in zvonik. 
V 18. stoletju so ladjo in prezbiterij baročno 
obokali. V zvoniti so bile gotske freske iz 15. 
stoletja, ki so danes prebeljene ah celo uničene. 
Med cerkveno opremo velja omeniti predvsem 
prižnico, ki je lepo baročno delo iz 18. stoletja. 

Srečno, knapi! Premogovnik Velenje, ka-
terega prva vrtanja segajo v leto 1875, prvo 

Nakladanje premoga na 
jamske vozičke ali hunte 

Plastiko mastodonta v naravni velikosti je iz 
poliestrska izdelala kiparka Dora Novšak. 

Jamska pisarna ali 
puda z nadzornikom 
Jaroslavom Špičko 

Vir: www.slovenia.info (Slovenska turistična organizacija), www.velenje-tourism.si 

Smučarske skakalnice 

jamsko odpiranje pa v leto 1887, je z letno 
proizvodnjo okoli 4 milijone ton premoga 
najsodobnejši in največji premogovnik v 
Sloveniji, zato ni presenetljivo, da je Muzej 
premogovništva Slovenije nastal na podlagi 
dela številnih generacij slovenskih rudarjev 
in predstavlja zelo zanimiv način sodelova-
nja med delujočim Premogovnikom Vele-
nje, ki muzej upravlja, Mestno občino Ve-
lenje in Muzejem Velenje. Ambicija muzeja 
je zgodbo o slovenskem premogovništvu 
približati čim večjemu številu obiskovalcev 
ne glede na starostne, gibalne, jezikovne ali 
druge omejitve. Je eden najboljših sodobnih 
tehniških muzejev v Evropi. 

Ogled muzeja je razdeljen na dva dela. Na 
vodenem ogledu podzemnega dela, do kate-
rega se v nekaj sekundah spustimo z dviga-
lom, obiskovalci s pomočjo vodnika in mul-
timedijske predstavitve spoznajo nastanek, 
odkritje in pridobivanje premoga nekoč in 
danes. Vsi obiskovalci dobijo rudarsko ma-
lico in se popeljejo s prevoznim trakom ter 
podzemno železnico. 

Drugi del omogoča ogled stalne razsta-
ve o razvoju slovenskega premogovništva. 
Predstavljeni so vsi slovenski premogovniki, 
posebna pozornost pa je namenjena bivanj-
ski kulturi rudarjev pred letom 1930. S po-
močjo filmske zgodbe obiskovalci spoznajo 
nastanek kolonij in življenje v njih. Zelo po-
membna je tudi multimedijska predstavitev 
stare rudarske tradicije - skoka čez kožo. 19 
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900letŠmartnega 
Občina Slovenj Gradec 

Šmartno pri Slovenj Gradcu je bilo prvič 
omenjeno v pisnih virih leta 1106, zato letos 
praznuje 900-letnico. V ta namen so mestna 
občina Slovenj Gradec in vaške skupnosti 
Šmartno, Legen in Turiška vas izdali knjigo, 
v kateri so objavljeni različni prispevki o zgo-
dovini kraja. Franc Rataj obširno predstavi 
zgodovino župnije Šmartno, Jože Curk topo-
grafski oris pražupnije sv. Martina, Franček 
Lasbaher (urednik knjige) osnovno šolo v 
Šmartnem in podružnico v Turiški vasi, vr-
tec pa Ivanka Mlačnik. O znamenitih ljudeh 
pišejo Pavla Radšel Pele, Franček Lasbaher 
in Jože Potočnik, Ivan Gams o šmarški vre-
menski postaji, Eva Konečnik Kotnik o spre-
membah prebivalstva Šmartnega po drugi 
svetovni vojni, o arhitekturni krajini Lidija 
Smolar, o razvoju kulturnega življenja Liza 
Krpač, o razvoju kraja Jože Potočnik, o občini 
Šmartno pred drugo svetovno vojno Marjan 
Kos, o Šmartnem z okolico v času nacistič-
ne okupacije Marjan Linasi, o arheoloških 
sledovih Mira Strmčnik Gulič, ki piše tudi 
o znamenitih odkritjih v cerkvi na Legnu, o 
gozdovih piše Zdravko Krajnc, o kmetijstvu 
in zadružništvu Ivan Uršič, o šmarskem tu-
rizmu Marija Rotovnik, o bližnjem letališču 
Hubert Dolinšek, na koncu je še zapis o gasil-
cih. Knjiga je bogato opremljena s fotografija-
mi Toma Jeseničnika in drugih. 

Mohorjev koledar 2007 
Celjska Mohorjeva družba 

Mohorjev koledar 2007 tako kot vedno pri-
naša bogato vsebino v obliki krajših člankov. 
France M. Dolinar piše o treh novih škofijah, 
Jože Maček o vračanju zaplenjenega premo-
ženja, Rajko Pavlovec o fosilih, Klemen Jerina 
o medvedih, Mojca Kambič Budkovič o vzgoji 
za zdravo življenje, Andrej Meglic o 150-letni-
ci Ignacija Žitnika, Lojze Kovačič o Gabrijelu 
Gruberju, Tone Vrabl o športnem vzgojitelju 
Dragu Ulagi, Gojko Zupan o Zoranu Mušiču, 
o jezerih v Triglavskem narodnem parku Mar-
tin Šolar, če omenimo samo nekatere. Obja-
vljen je daljši odlomek iz ameriškega dnevnika 
Kajetana Gantarja, preveden pa je tudi prispe-
vek Edith Stein o oblikovanju življenja v duhu 
sv. Elizabete. Letošnji Mohorjev koledar krasi 
okoli petdeset posnetkov Ljubljane, ki jih je 
naredil fotografski mojster Mirko Kambič. 

Ovčja vas z 
Založba ZRC 

V knjigi (izšla je v sozaložništvu Založbe ZRC 
in Slovenskega kulturnega središča Planika iz 

4 4 

7. 2. 

Kanalske doline) Ovčja vas in njena slovenska 
govorica so predstavljeni izsledki nekajletnega 
raziskovanja Ovčje vasi in jezikovne pisanosti 
Kanalske doline, znotraj katere najdemo tudi 
narečno različico slovenskega jezika, kakršno 
govorijo v tej vasi žal le še redki posamezniki. 
Objavljenih je šest prispevkov: Ovčja vas sko-
zi čas (Nataša Komac), Hišna imena v Ovčji 
vasi (Matej Šekli), Fonetični opis govora Ovčje 
vasi (Peter Jurgec), Fonološki opis govora Ov-
čje vasi in Narečna besedila iz Ovčje vasi (Kar-
men Kenda-Jež) ter Ustno izročilo Ovčje vasi, 
zbrano v Reziji (Roberto Dapit). Raziskovalce 
in sodelavce (vključno z otroki in informator-
ji, udeleženci raziskovalnega tabora v Kanal-
ski dolini poleti 2003) je vodilo prizadevanje 
po spoznavanju stvarnosti, kulturne in izvirne 
slovenske govorice vasi sredi Kanalske doline. 
Besedila so objavljena tudi v italijanščini. 

Nega ženskega obraza 
Založba Modrijan 

Ovid je že pred dvema tisočletjema svetoval 
ženskam v svoji kratki, komaj sto verzov obse-
gajoči pesnitvi o lepotilih za ženski obraz Zdra-
vilni čarovni pripravki za ženski obraz. V njej 
pripoveduje, kako so se ličile in negovale ime-
nitne Rimljanke: najpogosteje so uporabljale 
med, žitarice, znoj in umazanijo z ovčje volne, 
medvedjo mast, celo mozeg košute, saje, kredo, 
žafran, razne rastlinske izvlečke ter najraznovr-
stnejše dišave iz cvetnih in drugih eteričnih olj. 
Knjižica poleg petdesetih elegičnih distihov v 
latinščini in slovenščini vsebuje priročen kole-
dar za leto 2007 in beležnico, uporabljati pa se 
lahko naučimo tudi rimski in večni koledar. 

Skrivnost kominterne 3. 
Mohorjeva založba Celovec 

V knjigi Skrivnost kominterne Silvin Eiletz 
predstavlja najnovejšo dokumentacijo iz mo-
skovskih arhivov o zakulisju kominterne. Ti 
dokumenti razjasnijo najbolj temno obdobje, 
najmanj znano zgodovino komunističnih 
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partij in Internacionale. Obravnavana tema 
je ključnega pomena za razumevanje komin-
terne, komunističnih partij - tudi avstrijske 
in slovenske partije - ter stalinizma. Stran 
za stranjo te pretresljive knjige nam odstira 
usodo revolucionarjev, ki so vse žrtvovali za 
komunistični režim ter pošiljali v smrt tudi 
svoje najboljše prijatelje, nazadnje pa so ti 
krvniki tudi sami postali žrtve. 

Stol za enega 
Cankarjeva založba 

Naslov Stol za enega zveni precej samsko. In 
tudi je; zbirka kratkih zgodb Iztoka Geistra 
govori iz samske umaknjenosti. Pa ne da bi 
bila obrnjena vase. Erotična zvedavost je na-
mreč stalno na preži. Iz srečanja v srečanje, 
iz ene vsakdanje situacije v drugo se pletejo 
in razvezujejo tenki vzgibi in snujejo zgod-
bo. Skriti samec v pripovedovalcu ne bo ni-
koli prosil za nadaljevanje. Umaknil se bo v 
svojo luknjo kot rakec v polžjo hišico, vedoč, 
da ga bo prva ženska pojava, ki jo prinese 
mimo, potegnila spet ven. 

Ecov roman 4. 
Založba Mladinska knjiga 

Najnovejši roman Umberta Eca Skrivnostni 
plamen kraljice Loane se poigrava z izgubo 
in vnovičnim obujanjem spomina: kako 
se spopasti z življenjem, če izgubiš spomin 
nase, saj so se ti po možganski kapi izbrisala 
vsa dotedanja doživetja. Šestdesetletni Yam-
bo, osrednja oseba romana, se odpravi v vas 
svojega otroštva in s pomočjo šolskih zvez-
kov in knjig, stripov in pogrošnih romanov 
pa ob glasbi svoje mladosti priklicuje spomi-
ne na nekdanje čase. Tako se skupaj z njim 
sprehodimo skozi odraščanje generacije, 
ki so jo v Italiji zaznamovali fašizem, vojne 
strahote, povojna beda pa tudi miška Miki, 
Sandokan, Flash Gordon. Ko je Yambo že na 
dobri poti k ozdravljenju, pride ob vnovične 
kapi do presenetljivega obrata ... 
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OPOMBE: Akcija velja samo za knjige izdane pri založbi Nova obzorja d.o.o.. Akcija velja do 31.12.2006 oziroma do razprodaje zalog. 

Mati Slovenija 
Pesmi pesnika slovenske pomladi, tradicije, 
vrednot. Avtor: Tone Kuntner. 
Obseg: 72 strani. Format: 13,5x22,5 cm. 
Trda vezava. 
Cena: 2.200,00 SIT/9,18 EUR 

Med svobodo in rdečo zvezdo 
Pripoved iz časa druge svetovne vojne in po 
njej. Dodan seznam sodelavcev Udbe. Avtor: 
Dušan S. Lajovic. Obseg: 347 strani. Format: 
17x24,5 cm. Trda vezava. 
Cena: 6.200,00 SIT/25,87 EUR 

100 let socialdemokracije 
Prikaz klasičnega obdobja slovenske 
socialdemokracije in njene vnovične oživitve 
konec prejšnjega stoletja. Avtor: Milan Zver. 
Obseg: 125 strani. Format: 15x21 cm. Brošura. 
Cena: 2.200,00 SIT/9,18 EUR 

Od osvobodilnega boja do banditizma 
Nekdanji Mačkov pomočnik opisuje svojo 
razburljivo življenjsko pot. Slikovito predstavlja 
delovanje Ozne. Avtor: Albert Svetina. 

Obseg: 367 strani. Format: 17x24,5 cm. 
Trda vezava. 

Cena: 6.700,00 SIT/27,95 EUR 

Okopi 
Politični razvoj slovenske države od leta 1994. 
Prodana je bila že v več kot 17.000 izvodih! 
Avtor: Janez Janša. Obseg: 309 strani. 
Format: 16,5x24,5 cm. Trda vezava. 
Cena: 2.200,00 SIT/9,18 EUR 
Premiki 
Nastajanje in obramba slovenske države 
1988-1992. Prodana v več kot 61.000 izvodih! 
Avtor: Janez Janša. Obseg: 363 strani. Format: 
15,5x23,5 cm. Trda vezava. 
Cena: 2.200,00 SIT/9,18 EUR 

Ustava Združenih držav Amerike s pojasnili 
Ustava Združenih držav Amerike je najstarejša 
veljavna pisana ustava v svetu, pa tudi 
najpomembnejše, najvplivnejše in najbolj 
študirano pravno besedilo, kar jih je bilo 
napisanih. Po več kot dveh stoletjih se še danes 
uporablja v domala nespremenjeni obliki. 

Neizmeren je tudi njen vpliv na ustavni razvoj 
v Evropi in drugod po svetu. Avtorja: mag. 
Klemen Jaklič in mag. Jurij Toplak. Obseg: 144 
strani. Format: 11x16 cm. Trda vezava. 
Cena: 4.990,00 SIT/20,82 EUR 

Državna ureditev Republike Slovenije 
Knjiga prinaša aktualen pregled zakonodaje s 
področja države in ustavne ureditve Republike 
Slovenije. Uredniki: prof. dr. Rafael Cijan, 
mag. Jurij Toplak, Tadej Dubrovnik. 
Obseg: 376 strani. Format: 17x24,5 cm. 
Trda vezava. 

Cena: 8.500,00 SIT/35,46 EUR 

Pričevanja 
Avtor se spominja mladosti za časa fašističnega 
terorja na Primorskem, bojev v 2. svetovni vojni 
v italijanski in jugoslovanski kraljevi vojski ter 
sanj, ugaslih v udbovsem zaporu, o pravičnejši 
družbeni ureditvi v Titovi Jugoslaviji. 
Avtor: Viktor Miklavčič 
Obseg: 320 strani. Format: 17x24,5 cm. 
Trda vezava. 
Cena: 4.900,00 SIT/20,44 EUR 

.. 
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Oktet Kres na vajah v Gerbičevi hiši v Cerknici 

V Cerknici pojejo mladi možje 
Lucija Horvat, foto: arhiv Demokracije 

Okteti so v Sloveniji »v modi« od tedaj, ko je začel delovati Slovenski oktet. Z leti se je pri nas oblikovalo še več takšnih 
zborov, navdušenemu poslušalstvu iz Cerknice in njene okolice pa že sedmo sezono lepša trenutke oktet Kres. 

sezono so se Kresovi pevci sogla-
sno odločili za t. i. pivske pesmi. 

Pohvala je moč za naprej ug 0 
dno kritiko je oktet Kres požel na 
območni reviji odraslih pevskih 
zborov in malih pevskih skupin v 
Sodražici maja letos, ko so izvedli 
tri skladbe: Vse najlepše rožice 
Emila Adamiča, skladbo Slutnja 
Frana Gerbiča, objavljeno v Glas-
beni zori leta 1899, in tehnično 
zahtevno La Cucaracho Manue-
la M. Ponzzonija. »Skupina goji 
kultiviran ton in zveni prijetno 
temno. Intonančno nima večjih 
zadreg,« je ob tej priložnosti za-
pisal strokovni spremljevalec 
Mitja Gobec in oktetu zaželel še 
naprej tako izviren repertoar in 
velik zagon pri prepevanju. Tega 
bodo zagotovo pokazali na sa-
mostojnem koncertu domovin-
skih pesmi 22. decembra ob 13. 
uri v vojašnici v Vipavi. (H 

Cerkniški oktet Kres je 
pravzaprav nastal zelo 
spontano, predvsem iz 

čiste ljubezni do petja, zato vsi 
pevci, kolikor jim le dopušča 
čas, pojejo tudi pri cerkniškem 
moškem pevskem zboru Ta-
bor. S tem veliko pripomorejo 
k ohranjanju slovenske tradici-
je moškega zborovskega petja. 
Lepo petje zahteva veliko vaje 
in resnega dela, zato se na vajah 
srečujejo vsak teden v Gerbi-
čevi hiši v Cerknici, vendar po 
poprejšnjem dogovoru. »Moja 
služba ima zelo spremenljiv ur-
nik, zato je voditi oktet precej 
enostavneje, saj se glede vaj ve-
liko laže prilagajamo drug dru-
gemu, ker nas je manj,« pravi 
pevovodja Jože Oblak. »Prav 
zaradi nenehnega prilaganja ve-
čjega zbora ne bi mogli imeti,« 
še dodaja Oblak, diplomirani 
operni pevec, ki si je izkušnje 

nabiral tudi kot član mnogih 
pevskih zborov. Med drugim je 
bil član Slovenskega komornega 
zbora, Zbora Srečka Kosovela iz 
Ajdovščine, kjer je pri Rajku Ko-
ritniku študiral petje. 

Naj živi slovenska pesem ok 
tet Kres vsako leto priredi samo-
stojni letni koncert, in sicer junija 
na kresno soboto. Do sedaj se je 
oktet udeležil tudi revij pevskih 
zborov v Ivančni Gorici, Novi 
vasi, Sodražici in Cerknici. Kjer 
je le mogoče, oktet Kres nastopi 
kot gost na prireditvah in jubile-
jih, ne brani pa se niti nastopov 
na porokah. Kresov repertoar 
postaja z leti čedalje zahtev-
nejši, pojejo veliko priredb slo-
venskih ljudskih pesmi, pesmi 
slovenskih skladateljev pa tudi 
tujejezične zahtevne pesni. Na 
vsakem letnem koncertu pojejo 
pesmi na izbrano temo. Tako so 
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bile pesmi prvega letnega kon-
certa obarvane domovinsko, 
nato so izbrali pesmi slovenskih 
skladateljev Frana Gerbiča in 
Davorina Jenka, naslednje leto 
pa še Vinka Vodopivca. Za nji-
mi sta prišla na vrsto sakralna 
glasba in gregorijanski koral, v 
sezoni 2004/2005 skladatelji iz 
Notranjske, v sezoni 2005/2006 
pa je oktet Kres izbral pesmi, ki 
pojejo o zvonovih. Za letošnjo 

Pogled na Cerknico 
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KULTURA 

Nagrade za arheologijo 
Slovensko arheološko društvo 
(SAD) je letos nagrado za življenj-
sko delo podelilo Miri Strmčnik 
Gulič, priznanje SAD pa so prejeli 
Aleksandra Nestorovič in Janka Is-
tenič za razstavo V dragulje vbru-
šene podobe sveta. Rimske geme v 
Sloveniji ter Jože Štukl za razstavo 
Arheološke raziskave srednjeveške 
Škofje Loke; častno članstvo SAD 
so podelili Vidi Pohar, zaslužno 
članstvo SAD pa Petru Scher-
rerju. Nagrade so podelili v Na-
rodnem muzeju Slovenije. Mira 
Strmčnik Gulič iz mariborske 
območne enote Zavoda za var-
stvo kulturne dediščine Slovenije 
je, kot je zapisano v utemeljitvi 
nagrade, začela in oblikovala ar-
heološko spomeniškovarstveno 
dejavnost na mariborskem ob-
močju, s predstavitvami svojih 
raziskav na strokovnih srečanjih 
doma in v tujini ter z občasnimi 

Loški muzej dobro obiskan 
Muzej v Škofji Loki je v prvih 1 1 
mesecih tega leta obiskalo 52.000 
ljudi, kar muzej, ki upravlja tudi z 
dvema galerijama, uvršča v sam vrh 
slovenskih muzejev. Še pred kon-
cem leta je realiziral vse začrtane 
vsebinske in finančne načrte. Vse 
bolj pa se uveljavlja tudi na med-
narodnem področju, saj gosti tuje 
umetnike, hkrati pa svoje zbirke 
razstavlja v tujini. V primerjavi z is-

Bogata bera Loškega muzeja 

tim lanskim obdobjem se je število 
obiskovalcev v njem povečalo kar 
za 31 odstotkov. Od 52.000 obisko-
valcev je bilo v prvih 1 1 mesecih 
70 odstotkov domačih gostov, med 
katerimi prevladujejo zlasti šolarji, 
in 30 odstotkov tujcev. K visokemu 
številu obiskovalcev je pripomo-
gla tudi odprtost med prazniki in 
v poletnem času. Muzej bo odprt 
tudi za silvestrovo in prvi dan no-

Napovednik dogodkov 

Mira Strmčnik Gulič (levo) 

razstavami pa skrbela za populari-
ziranje stroke in uveljavljanje slo-
venske arheologije v svetu. Vodila 
jevečletno izkopavanje poznorim-
ske višinske postojanke na Ančni-
kovem gradišču nad Jurišno vasjo, 
raziskovala staroslovanske grobo-
ve v Radvanju, odkrivala sledove 
zgodnje slovanske poselitve južno 
od Maribora ter srednjeveško ar-
hitekturo na Legnu in v Mariboru. 
Kot konservatorka se je Strmčnik 
Guličeva posvečala predstaviti ar-
heoloških spomenikov. L. H. 

vega leta. Osrednji muzejski pro-
jekt letošnjega leta je bila interdisci-
plinarna razstava Škofja Loka Čas 
pasijona, pri kateri so sodelovali vsi 
strokovni delavci Loškega muzeja. 
Razstava bo zaradi velikega zani-
manja odprta še nekaj časa. Zbirko 
Loško gospostvo so dopolnili z be-
sedili o podelitvi loškega ozemlja 
freisinški škofiji, kolonizaciji loške-
ga ozemlja, trgovskih povezavah 
s Primorjem in Freisingom ter z 
Brižinskimi spomeniki. Na novo 
pa so postavili zbirko živali in 
umetnostnozgodovinsko zbirko, 
kjer so namenili posebno pozor-
nost štirim izvirnim zgodnjim 
delom slovenskega impresionista 
Ivana Groharja. Muzej se je začel 
uveljavljati tudi v mednarodnem 
prostoru. V galeriji Ivana Grohar-
ja je odprl razstavo znanega ame-
riškega umetnika Johna D. Antona 
in češke slikarke Dagmar Janove. Za 
prihodnje leto načrtujejo praznova-
nje stoletnice planinstva na Loškem 
in stote obletnice rojstva Franceta 
Miheliča ter razstavo o življenju Er-
nesta Hemingwaya. Muzej je lani 
ustvaril 15 milijonov tolarjev lastnih 
dohodkov, kar je izjema med slo-
venskimi muzeji. L. H. 

ČETRTEK, 1 4 - i z . 2006 

19.30 Gospodarsko razstavišče: Giuseppe 
Verdi: Nabucco - opera. Libreto opere sloni 
na Danielovi knjigi Stare zaveze, v kateri 
je zapisano poročilo o Nabukadnezarju in 
njegovi osvoboditvi Jeruzalema. 

7 9.30 Cankarjev dom: Orkester 
Slovenske filharmonije - klasična glasba 

19.30 SNG Drama: Matjaž Zupančič: 
Razred 

20.00 MGL: Kurt Weill, Bertolt Brecht: 
Hrepenenja 

20.00 SNG Drama: S. Delaney: 
Okus po medu 

PETEK, 1 5 . 1 2 . 2 0 0 6 

NEDELJA, 17-12 .2006 

17.00 Slovenska kinoteka: Zgodovina 
norveškega animiranega filma 

/9J0Cankarjev dom: Orkester 
Slovenske filharmonije - klasična glasba 

7 9.30 SNG Drama: 
Matjaž Zupančič: Razred 

20.00 SNG Drama: S. Delaney: 
Okus po medu 

SOBOTA, 1 6 . 1 2 . 2 0 0 6 

71.00 Hiša otrok in umetnosti: Lutkovna 
skupina Sirova luknjica: Mišje zgodbe 

7 9.30 SNG Drama: 
Matjaž Zupančič: Razred 

20.00 SNG Drama: S. Delaney: 
Okus po medu 

13.00 Mini teater Ljubljana: Rdeča 
kapica - lutkovna predstava 

78.00Cankaijev dom: Božični koncert 
Simfonični orkester RTV Slovenija (Slovenija), 
Oto Pestner (Slovenija) inThe New York Voices 
(ZDA)—gospeli, džez 

PONEDELJEK, 1 8 . 1 2 . 2 0 0 6 

20.00 Slovenska filharmonija: Komorni 
zbor Ave - klasična glasba. Program: D. 
Scarlatti, J. Händel, W. A. Mozart, A. Vivaldi, 
J. S. Bach, slovenske božične pesmi 

2 7 . 0 0 Cankarjev dom: Robert Walser: 
Schneewittchen (Sneguljčica) after party 
- gledališka predstava. Predstava je 
narejena po literarni predlogi švicarskega 
pisatelja Roberta Walserja. 

TOREK, 1 9 . 1 2 . 2 0 0 6 

19.30 Narodna galerija: Komorni godalni 
orkester Slovenske filharmonije: Ob koncu 
Mozartovega leta - klasična glasba 

19.30 MGL: Mihail A. Bulgakov, Miha 
Javornik: Mojster in Margareta 

SREDA, 2 0 . 1 2 . 2 0 0 6 

7 9.30 Slovenska filharmonija: Orkester 
Mandolina Ljubljana: V 80 minutah okoli 
sveta - ljudska, klasična, popglasba 

7 9.30 MGL: Mihail A. Bulgakov, Miha 
lavornik: Mojster in Margareta 

R A D l d T 
ZELENI VAL 
3 3 . 1 s . 9 7 . 0 M h z 

ALPE ADRIA "ZELENI VAL" d.0.0., Spodnja Slivnica 16, 1290 Grosuplje 
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FILM 

+ Potovanje odrešitve 
M o n i k a M a l j e v i č 

Režiserka Catherine Hardwicke nam tokrat prinaša zgodbo o potovanju med Nazaretom 
in Betlehemom, ki je za vedno spremenilo zgodovino človeštva. 

D E M O K R A C I J A • 50 / x i • 14. DECEMBER 2006 

Velike stvari se rodijo iz 
skromnih začetkov in 
tako je bilo tudi v pri-

meru Marije in Jožefa, ko sta 
se podala na dramatično pot, 
ki je na koncu postala pot no-
vega upanja, vere in odrešenja. 
Filmsko potovanje v srce najve-
ličastnejše zgodbe v zgodovini 
človeštva, zgodbe o Kristuso-
vem rojstvu, še nikoli ni bilo 
zastavljeno tako velikopotezno. 

Zgodba o Kristusovem rojstvu 
pripoveduje o napornem popo-
tovanju Marije in Jožefa, čude-
žnem spočetju in rojstvu Jezusa. 
Dramatičen in pretresljiv film 
prikazuje tvegano pot mladega 
para, ki mora zaradi ljudskega 
štetja, ki ga je odredil kralj He-
rod, romati iz Nazareta v Betle-
hem, dom Jožefovih prednikov. 
Popotovanje, dolgo sto šestdeset 
kilometrov, dodatno otežuje Ma-
rijina visoka nosečnost. 

Film se začne s kraljem He-
rodom, upraviteljem Judeje pod 
rimskim cesarjem Avgustom. 
Boji se Mesije, ki ga prerokuje 
Stara zaveza. Iz bojazni za svoj 
prestol ukaže neslavni poboj vseh 
betlehemskih dečkov, mlajših od 
dveh let. Nato nas popelje v leto 
pred tem, v jeruzalemski tempelj, 
kjer ima Zaharija, bogaboječi du-
hovnik, videnje, v katerem mu 
Bog sporoči, da mu bo žena ro-
dila sina preroka, ki bo pripravil 
pot Gospodu. A njegova žena ni 
več v rodnih letih, zato Zahari-
ja podvomi o božjih besedah in 
Bog mu odvzame dar govora. 

V Nazaretu, ki ga ožemajo He-
rodovi izterjevalci davkov, Ma-
rija, ki je v najstniških letih, od 
staršev izve, da se mora poročiti 
z Jožefom. Vsa iz sebe, ker so jo 
obljubili moškemu, ki ga komaj 
pozna in ga ne ljubi, se zateče v 
starodaven oljčni nasad. Tam jo 
obišče angel Gabriel in ji pove, da 
bo rodila božjega sina Jezusa, ki 

The Nativity Story 
Režija: C a t h e r i n e H a r d w i c k e 
Scenarij: M i k e R i c h 
Produkcija: C h a t e r i n e H a r d w i c k e , M i c h a e l R i c h , T i m V a n R e l l i m 
Igrajo: K e i s h a C a s t l e - H u g h e s , O s c a r I saac , H i a m A b b a s , S h o h r e h 
A g h d a s h l o o , E r iq E b o u a n e y , C i a r á n H i n d s , G a b r i e l e S c h a r n i t z k y 
Premiera: 1 4 . 1 2 . 2 0 0 6 
Distribucija: L j u b l j a n s k i k i n e m a t o g r a f i 

bo odrešil svoje ljudstvo. Marija 
sprejme angelovo oznanilo, a je v 
veliki zadregi, ker ne ve, kako naj 
to razloži staršem. 

V Jeruzalemu se kralj Herod 
počuti čedalje bolj ogroženega, 
kajti širijo se govorice o prerokbi, 
ki napoveduje prihod novega 
kralja. Herod svojim četam uka-
že, naj ubijejo človeka, ki je ta 
mogočni človek, Mesija. 

V Perziji prerokbo s precej 
večjim navdušenjem kot Herod 
preučujejo trije možje. Trije mo-
dri, Miha - učenjak, Gašper -
skeptični prevajalec in Boltežar 
- etiopski astronom, preučujejo 
starodavne zapise in pridejo do 
ugotovitve, da se bliža nebesni 
dogodek, ki bo naznanil rojstvo 
Mesije. Miha prepriča tovariša, 
da se odpravijo za »zvezdo«, na 
dolgo pot v Judejo. 

Marij a, ki poskuša razumeti, kaj 
se ji dogaja, se odpravi na obisk k 
sorodnici Elizabeti, staršem pa 
zagotovi, da se bo vrnila do že-
tve. Z olajšanjem ugotovi, da so 

Gabrielove besede resnične: Eli-
zabeta je svojim letom navkljub 
noseča. Mariji vliva pogum in 
se veseli z njo. Po rojstvu Jane-
za Krstnika, ko se Zahariji spet 
vrne dar govora, je Marija pri-
pravljena na vrnitev v Nazaret. 
Njena vrnitev ni vesel dogodek. 
Ko sredi Nazareta stopi z voza, 
se ji razpre ogrinjalo in vsem je 
jasno, da je noseča. 

Marija in Jožef prispeta v Be-
tlehem, ko pride čas poroda, a 
nikjer ne najdeta prenočišča. Na 
koncu se ju usmili pastir, jima 
odstopi prostor v hlevu in Jezus 
se rodi v skromni skalni votlini. 

Globoko ganjeni modreci se 
zavedo, da Heroda ne smejo ob-
vestiti o rojstvu novega kralja. 
Jezen, ker se modri niso vrnili, 
Herod ukaže pomor otrok. Ko 
Herodova vojska z morilskimi na-
meni odrine v Betlehem, Gabriel 
opozori Jožefa: »Vstani, Jožef ... 
vzemi otroka.« Marija, Jožef in 
Jezus še pravi čas zbežijo v Egipt 
in prerokba je izpolnjena. (B 



Izkoristite ugodnosti 
ob naročilu prenovljene revije Naš dom 
V reviji Naš dom odslej: • v e č novosti o opremi interierja • v e č uporabnih idej • v e č o dizajnu in dekorju 

V s i nov i n a r o č n i k i , ki b o s t e letno n a r o č n i n o n a revi jo N a š d o m 
p l a č a l i d o 2 6 . f e b r u a r j a 2 0 0 7 , boste : 
• d e l e ž n i 2 5 % p o p u s t a , s k a t e r i m j e c e l o l e t n a n a r o č n i n a n a 

revi jo N a š d o m z a leto 2 0 0 7 le 1 6 , 9 0 E U R / 4 0 5 0 S I T 
• s o d e l o v a l i v ž r e b a n j u z a n a g r a d o L C D - t e l e v i z o r G o r e n j e 

gorenje moj. tvoj. dom. 

N a š d o m , p r i z n a n o revi jo z a kulturo b i v a n j a , l a h k o n a r o č i t e z 
n a r o č i l n i c o , p o te le fonu 0 2 2 3 5 3 321 ali 0 2 2 3 5 3 5 0 0 , f a k s u 
0 2 2 3 5 3 3 7 2 ali e - m a i l u n a r o c n i n a @ v e c e r . c o m . 

- X -

Naročilnica za nove naročnike revije Naš dom 
N a š d o m , ki i z h a j a v s a k a d v a m e s e c a , n a r o č a m z a n a j m a n j e n o leto: 

• o d f e b r u a r j a 2 0 0 7 ( letna n a r o č n i n a s 2 5 % p o p u s t o m j e 1 6 , 9 0 E U R / 4 0 5 0 S I T ) 

• v k l j u č n o z d e c e m b r o m 2 0 0 6 ( d o p l a č i l o 2 , 8 2 E U R / 6 7 5 S I T ) 

I m e in pr i imek 

N a s l o v (ulica, hišna št., poštna št., kraj) 

Te lefon D a t u m rojstva 

P o d p i s 

I z p o l n j e n o n a r o č i l n i c o pošl j i te n a j k a s n e j e d o 2 0 . j a n u a r j a 2 0 0 7 v kuvert i n a n a s l o v 
Č Z P V e č e r , d.d. , 2 5 0 4 Maribor. V s a k novi n a r o č n i k , ki b o p l a č a l letno n a r o č n i n o 
po prejeti p o l o ž n i c i d o 2 6 . f e b r u a r j a , b o s o d e l o v a l v ž r e b a n j u z a L C D - t e l e v i z o r § 
G o r e n j e . I m e n a g r a j e n c a b o o b j a v l j e n o o d 15. m a r c a 2 0 0 7 n a s p l e t n i s t ran i 
w w w . n a s d o m . n e t . § 

Q 
N a r o č n i n a n a N a š d o m v e l j a d o p i s n e g a prek l i ca . N a r o č n i k s p o d p i s o m dovo l ju je , 
d a Č Z P V e č e r , d .d . , n j e g o v e p o d a t k e u p o r a b l j a v s k l a d u z z a k o n o m o v a r s t v u 
o s e b n i h p o d a t k o v . 

LCD-televizor 27S10 Gorenje 
( d i a g o n a l a z a s l o n a 6 8 c m , ločl j ivost W X G A 1 2 8 0 x 7 6 8 ) 

mailto:narocnina@vecer.com
http://www.nasdom.net


AVTOMOBILIZEM 

Poskočna rdečica 
T e k s t in f o t o : P a v e l F u r l a n , S A G A I n s t i t u t e 

Opel astra TwinTop 1,9 CDTI cosmo 

Ne gre za barvo avtomo-
bila, četudi je lakiran v 
rdečem odtenku. Ne gre 

niti za nerodnost, ker o tem ni na 
prvi pogled ne duha ne sluha. Gre 
samo za avtomobil, ki že desetle-
tje in pol kroji dogajanje v nižjem 
srednjem razredu. Opel astra. Z 
dodatkom TwinTop. Odličen na-
domestek za kupe in kabriolet. 

Prvič kupe-kabriolet Prva 
različica astre v svoji ponudbi 
ni imela kupeja, samo kabriolet. 
Druga že. Prijeten kupe Pinin-
farinovih potez, ki si ga je bilo 
mogoče omisliti tudi s platneno 
streho. V tretji generaciji pa sta 
oba združena v eno. TwinTop. 
Trdostrešni kupe elegantnih linij, 
ki se lahko v 25 sekundah prele-
vi v pravi štirisedežni kabriolet 
Osnova je dobro nastavljena; 
astra, ki v zadnji izpeljanki s svo-
jo oblikovno in tehnološko izpo-
polnjenostjo na veliko privablja 
svoje kupce. Oblikovno je izje-

mno prepričljiva. V vseh detajlih 
ponuja inovacije in sveže ideje, ki 
so podkrepljene s praktičnostjo. 
Oplovsko prepoznavnost ponuja 
tako navzven kot navznoter, kot že 
nekoč, z ostrim vrhom sredinske 
linije avtomobila, ki deli njegovo 

silhueto na dve simetrični polo-
vici. V nasprotju z običajnim zad-
kom astre je pri tej Karmannovi 
različici le-ta zavoljo potrebnega 
prostora za hrambo podrte stre-
he limuzinsko podaljšan in zaradi 
čudaško prevelikih luči optično 

T E H N I Č N E K A R A K T E R I S T I K E 

T E H N I Č N I P O D A T K I O P E L A S T R A T W I N T O P 1,9 C D T I 

vrsta motor ja turbodize lsk i , štirivaljni, 

vrstni, 4 venti l i na valj 

prostorn ina v c c m 1910 

m o č v kW (KM) pri vrt./min 110 (150) pri 4000 

največj i navor v N m pri vrt ./min 320 pri 2000-2750 

menja ln ik ročni, šeststopenjsk i 

p o g o n na sprednj i kolesi 

mere (dolž ina x širina x višina) v m m 4 4 7 6 x 1831 x 1414 

m e d o s n a razdalja v m m 2614 m e d o s n a razdalja v m m 2614 

prt l jažnik v litrih 440 

m a s a p r a z n e g a vozi la (nosi lnost) v kg 1 5 1 5 ( 3 5 0 ) i ' A 
največja hitrost v k m / h 213 

' — ~ M 
p o s p e š e k 0-100 k m / h v s 10,2 

p o r a b a (po n o r m a h EU) v 1/100 k m 7,7/5,2/6,1 I T 
p o r a b a na testu v l/ l 00 k m 7,9 

c e n a voz i la v SIT 6,491.848 • i 

napihnjen; zdi se kot prenatrpan 
nahrbtnik, tako da se prav nič ne 
ujema z drugimi všečnimi pote-
zami bokov in športno ošiljenega 
nosu. Prav slednji pripada v osnovi 
različici GTC. Temeljitejše izbrane 
linije, poudarjen kanček agresiv-
nosti in krom za kanček luksuza 
znajo privabljati poglede. Velika 
kolesa in eleganten lok strehe nare-
dijo to astro še masivnejšo, večjo 
in bolj simpatično. Tudi takrat, ko 
je streha pospravljena v prtljažnik 
in je notranjost razgaljena očem. 

Notranjosti še manjka Notra-
njost astre pa na žalost ni tako 
zelo privlačna kot zunanjost, 
čeprav je povsem samosvoja in 
tipično hišna, z nekaj odlično re-
šenimi detajli stikal, pomagal in 
prezračeval ter po drugi strani do-
bro zasnovanega, a katastrofalno 
postavljenega upravljanja prezra-
čevalno-klimatskega sistema. Zla-
torumena osvetlitev, Oplova hišna 
značilnost, bode v oči s svojimi 
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AVTOMOBILIZEM 

Novici 

žarki ob kakršni koli jakostni na-
stavitvi iz merilnikov, sredinskega 
prikazovalnika in najhuje, intimni 
stropni osvetlitvi, ki odseva v bru-
šenem aluminiju pregosto, da bi 
mogli opaziti oznake okrog gum-
bov in stikal Intuitivnost je tu za-
želena. Nasprotni od tega so sedeži. 
Obljubljajo malo, ponujajo veliko. 
Tako spredaj kot zadaj. Oprijem in 
prostor. Isto velja za opremo. Dosti 
je je, a je skrita. Trda streha je po-
mična električno, zato je brenčanje 
med zlaganjem in postavljanjem 
neizbežno. Ampak vsem čudnim 
zvokom bomo kaj hitro oprostili, 
saj je astra TvvinTop edina med tek-
meci, ki je opremljena s sistemom 
za pomoč pri nalaganju prtljage ob 
pospravljeni strehi. Ta deluje tako, 
da se ob stisku gumba, pospra-
vljenega v rob prtljažnika, streha 
odmakne od prtljažnika in s tem 
olajša dostop do stvari, ki so tam 
spravljene. Po drugi strani pa, vsaj 
pri testnem avtomobilu, vliva ne-
zaupanje v mehanizem pokrova 
prtljažnika precejšnje prečno ni-
hanje odprtega pokrova pa tudi 
trda roka ob zapiranju le-tega. In 
prav nič optimistična ni, spet pri 
testnem vozilu, voda, ki je v de-
ževnih dneh tekla v prtljažnik in 
se sproti vpijala v tapiserijo dna. 

Dobre vozne lastnosti ves op-
timizem pokaže astra na cesti. 
Čvrstost karoserije je prepričljiva. 
Dobra vodljivost in nič posedanja 
ah vibracij v ovinkih pri pospra-
vljeni strehi je znak, da so inže-
nirji odlično opravili svoje delo, 
ob postavljeni pa se ta očitnost iz-
raža na še toliko višji ravni. Dobre 
lege na cesti ne skvarijo niti zim-
ske pnevmatike, ki v boju z moč-
nim agregatom rade dopuščajo 

par centimetrov podkrmarjenja. 
Moč agregata ni plod Oplovih 
puščic, pač pa odličen izdelek iz 
Alfine 'fabbrice' v Torinu. Pre-
izkušeni turbodizel prostornine 
1,9 litra, opremljen z variabilno 
turbino in tehnologijo vbrizga 
goriva prek skupnega voda 'mul-
tijet', nosi pri Oplu oznako, sesta-
vljeno iz črnega CD in rdečega TI 
in zmore iztisniti iz sebe 1 10 kW 
(150 KM) ter 320 Nm navora od 
2000 vrt./min dalje. Na žalost 
pri teh agregatih še vedno osta-
ja šibki člen precej nizek navor 
v območju pod danimi vrtljaji, 
na katerega se je treba navaditi. 
Temu pa kljubuje dober šeststo-
penjski menjalnik, ki s pravilno 
izbranimi prestavnimi razmer-
ji dela avtomobil precej živ in 
zelo poskočen. Zmogljivosti 
so temu primerne, 213 km/h 
ter 10,2 sekunde do 100 km/h. 
In zelo smo lahko zadovoljni 
s porabo, ki niti ob živahnejših 
kilometrih ne preseže 8 litrov 
na 100 prevoženih km. 

Razlog za rdečico je pravza-
prav Opel. Kljub vsem muham, 
ki jih imenitna dvojnost prina-
ša s seboj, in prikupnost, ki zva-
blja rdečico na lica mimoidoče 
gospodične, bo seveda astra 
nase privezala še marsikoga 
drugega, ki mu je razred kupe-
kabrioletov prefin. Morda ne s 
ceno, ampak s slogom. BI 

SEAT ALTEA XL P o p r i č e v a n j i h k u p -
c e v j e S e a t u n a j b o l j m a n j k a l o 
d r u ž i n s k o e n o p r o s t o r s k o v o z i l o , 
č e s a r z a o b i č a j n o a l t e o n i s o m o -
g l i reči , ker j e z a n j i h o v e p o t r e -
b e p o n u j a l a p r e m a l o p r o s t o r a . 
V n o v i i z v e d b i X L z a t o t a k š n i h p o m i s l e k o v n e b o v e č , h k r a t i p a j e 
p o n u d b a d o v o l j b o g a t a z a v s a k o k u s . D r u ž i n e b o d o l a h k o s p r i d o m 
i z k o r i s t i l e u p o r a b n o s t in p r o s t o r n o s t z n e k a j š p o r t n o s t i , k i t u d i z a -
z n a m u j e z n a m k o S e a t . S e d a j s e l a h k o u m e š č a t u d i m e d n o v e , u s p e -
š n e ter m a l c e v e č j e k o n k u r e n t e in p o s e ž e š e v k a k š e n s e g m e n t , k jer 
p r e j ni b i l o u s p e h a . N a v o l j o b o p e t b e n c i n s k i h m o t o r j e v in tr i je 
t u r b o d i z l i . N o v i b e n c i n s k i š t i r i va l jn i 1 ,8- l i t rsk i T F S I s 1 1 8 k W ( 1 6 0 
K M ) p r i d e v p o n u d b o e n k r a t f e b r u a r j a , j u n i j a p a š e T F S I z 1,4 l i tra 
d e l o v n e p r o s t o r n i n e in 9 2 k W ( 1 2 5 KM). D r u g e j e m o g o č e k u p i t i ž e 
s e d a j . O b u g o d n i h o s n o v n i h c e n a h v s t o p n i h m o d e l o v - b e n c i n s k i 
3 , 8 3 1 . 9 4 0 SIT, d i z e l s k i 4 , 4 9 3 . 3 8 9 S IT - pri S e a t u p r i č a k u j e j o , d a b o v 
d o m a č e g a r a ž e z a p e l j a l o o k o l i 1 7 0 n o v i h s e a t o v a l t e a X L in 1 2 5 ž e 
o d p r e j z n a n i h , ki i m a j o s e d a j m a l c e b o l j š o o p r e m o . 

GARMIN P o d j e t j e G e o s e t , s l o v e n s k i u v o z n i k z a i z d e l k e G a r m i n , j e 
l e t o š n j e leto k o n č a l z v e l i k i m u s p e h o m , sa j j i m j e u s p e l o p r o d a t i 
k a r z a št ir ikrat v e č i z d e l k o v kot leto popre j . S a m o n a p r a v e n i i v i 3 5 0 , 
c e s t n i n a v i g a t o r , j e k u p i l o v e č kot 4 . 0 0 0 d o m a č i h k u p c e v , p o d o b n o 
u s o d o p a n a p o v e d u j e j o t u d i n a j n o v e j š e m u p r o d a j n e m u hitu n i iv i 
6 6 0 . V svetu j e b i lo lani p r o d a n i h 3 mi l i jone m o d u l o v G P S , letos p a ž e 
kar 10 mi l i jonov, kar pr iča o i z j e m n i širitvi t r g a naprav. G a r m i n p o s e b -
n o p o z o r n o s t p o s v e č a m a j h n i m t r g o m , z a t o so izdelk i o p r e m l j e n i z 
d o m a č i m j e z i k o m , kot prv i s o n a p r i m e r v S loveni j i p o n u d i l i t u d i A d r i a 
Route, karto, ki n a v i g a c i j s k i naprav i o m o g o č a v o d e n j e t u d i v naš i dr-

žavi . L e t o š n j a p r e n o v a o b s e g a š e p a l e t o n a -
p r a v z a n a v t i k o , p o h o d n i š t v o in f i tnes ; p r e d -

v s e m s l e d n j e s o z e l o p r i l j u b l j e n e 
n a kra jš ih in d a l j š i h p o h o d i h , 
G e o s e t p a j e h k r a t i p r e d s t a v i l š e 
n o v o t o p o g r a f s k o k a r t o S l o v e -
ni je , k i j e p r v a v e k t o r s k a k a r t a v 
S l o v e n i j i in p o n u j a o d l i č n e m o -
ž n o s t i v n a p r e j š n j e g a in i z j e m n o 

n a t a n č n e g a n a č r t o v a n j a p o t i . 

AVTOPRALNICA 
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ZNANOST IN TEHNIKA 

Majhna steklenička, močan strup 
A l e š K o c j a n , f o t o : a r h i v D e m o k r a c i j e 

V zadnjih tednih se v zgodbi o smrti nekdanjega ruskega vohuna Aleksandra Litvinenka velikokrat omenja polonij 210, 
ki naj bi bil po dozdajšnjih ugotovitvah preiskovalcev glavni krivec za njegovo smrt. 

R a d i a r k a 
106.6 M H3 

Grafični prikaz polonijeve strukture 

Ime dobil po Poljski Element, 
ki se najpogosteje pridobiva iz 
uranove rude ali v posebnih je-
drskih reaktorjih, sta leta 1898 
odkrila Marie in Paul Curie in ga 
poimenovala po svoji domovini Polonij je tudi v cigaretnem dimu. 

Poljski (latinsko: Polo-
nia). Poljska je bila v 

tistem času pod Rusi-
jo, Prusijo in Avstrijo in 

še ni bila samostojna 
država, zato je Marie 
upala, da bo poimeno-

vanje elementa po njeni 
rojstni državi pripomo-

glo k njeni osamosvo-
jitvi. Slednje se je leta 
1918 (ni znano, ali tudi 

po zaslugi polonija) zares zgodi-
lo. V štiridesetih letih preteklega 
stoletja je postal polonij pomem-
ben dejavnik pri ustvarjanju prve 
atomske bombe predvsem zato, 
ker se je izkazal za zelo radioak-
tivnega (njegova radioaktivnost 
je namreč kar 400-krat večja od 
obeh preostalih radioaktivnih 
elementov). V petdesetih letih 
so nato predvsem polonij 210 
začeli uporabljati v ZDA, in sicer 
najprej pri pretvarjanju jedrske 
energije v električno, nato pa še 
za satelitske radijske oddajnike. 
V času hladne vojne se je njego-
va raba precej razširila, tako da 
ga danes najdemo že na veliko 
krajih (to tudi demantira trditve 
pri preiskavi Litvinenkove smrti, 
da ima potrebna sredstva za smr-
tonosni odmerek tega elementa 
le Kremelj). Najznačilnejša je 
njegova navzočnost v cigaretah. 
Kljub zelo majhnim količinam 
v njih so nekateri znanstveniki 

Za ta element velja rek, 
da se najmočnejši strup 
skriva v majhnih ste-

kleničkah. Polonij je kemijski 
element, ki ga v periodičnem 
sistemu najdemo pod oznako 
Po in ima atomsko število 84. 
Gre za redek in zelo radioakti-
ven element, ki je po žlahtnosti 

zelo podoben srebru, po sesta-
vi pa bizmutu in telurju. V in-
dustriji se najpogosteje upora-
blja njegov izotop polonij 210, 
ki je najbolj obstojen in ima 
tudi nadvse ugodno razpolovno 
dobo, to je 138,39 dneva, kar je 
najmanj med vsemi radioaktiv-
nimi elementi. Element, ki se 

največ uporablja v jedrski ener-
giji, je priljubljen zaradi svojih 
lastnosti, saj denimo miligram 
polonija 210 ustreza petim gra-
mom radija. Energija, ki jo spro-
sti razpad polonija 210, je deni-
mo tako velika, da kapsula s pol 
grama izotopa doseže tempera-
turo prek 500 stopinj Celzija. 
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ZNANOST IN TEHNIKA 

prepričani, da je glavni krivec za 
nastanek raka na pljučih. Prav 
tako ga najdemo v antistatičnih 
čopičih, končno pa ga je mogoče 
kupiti tudi v prosti prodaji. Na 
internetni strani, ki jo bomo na-
menoma zamolčali, se da smrto-
nosni odmerek polonija kupiti za 
komaj 69 dolarjev. 

Seveda pa je treba vedeti, da 
je količina polonija, ki ga najde-
mo v nekaterih izdelkih in tudi 
v naravi, izredno majhna in da 
razen v cigaretah (če držijo tr-
ditve znanstvenikov) praktično 
ni nevaren. Za telo je škodljiv le, 
če pride neposredno vanj - če ga 
zaužijemo, vdihnemo ali vbri-
zgamo pod kožo. 

Le osem gramov na mesec 
Kot rečeno, je polonij zelo redek 
element, to pa predvsem zato, 
ker je njegovo pridobivanje zelo 
drago in težavno. Zanj je deni-
mo potreben poseben jedrski 
reaktor, kakršnih je na svetu le 
kakšnih 50. Temu primerna je 
tudi količina elementa, ki ga 
proizvedejo. Rusija, ki je uradno 

Najpogosteje ga uporabljajo v jedrski tehnologiji. 

največja proizvajalka tega ele-
menta, mesečno v komercialne 
namene izdela vsega osem gra-
mov polonija 210, proda pa ga 
preverjenemu kupcu v ZDA. V 
zadnjem času naj bi večje količi-
ne polonija 210 proizvedla tudi 
Iran in Severna Koreja (slednja 
predvsem za svoje jedrske po-
skuse), vendar so to za zdaj ne-
potrjene domneve. 

Prav zaradi redkosti in tudi 
majhnih količin, ki so potrebne 

Pridobivajo ga le v 

za to, da ubijejo človeka, je bil 
polonij idealno sredstvo za umor 
nekdanjega ruskega vohuna Li-
tvinenka. Ker je za usmrtitev člo-
veka potrebna izredno majhna 
količina tega elementa, je bil v 
bolnišnici, v katero so sprejeli Li-
tvinenka, praktično neviden. Za-
radi relativne neprepoznavnosti 
elementa in njegovih učinkov, ki 
jih ima na telo, nekaj časa sploh 
nihče ni posumil, da bi lahko šlo 
za polonij, dokler seveda ni bilo 

izbranih jedrskih reaktorjih. 

prepozno. Poleg tega Litvinen-
kov morilec ni imel težav, ko mu 
je polonij 210 podtaknil v hrano. 
Edino, kar bi ga lahko izdalo, je 
radioaktivno sevanje (zaznali 
so ga celo v letalih, s katerimi je 
letel Litvinenko). 

Kakor koli se že razpleta ta 
zgodba, ki več kot očitno dobiva 
razsežnosti vohunske kriminalke, 
je jasno, da zaradi primera Litvi-
nenko do zdaj malo znani polonij 
buri domišljijo javnosti. E 



ŠPORT 

Je najbogatejši tudi najsposobnejši? 
L o v r o K a s t e l i c , f o t o : a r h i v D e m o k r a c i j e 

Ob koncu vsakega leta se izdelajo zaključni računi. Ti vselej pokažejo, kdo je 
bil najsposobnejši. Kdo pa je bil najbogatejši športnik v letu 2006? 

Pri Forbes.com že tradicio-
nalno spremljajo in sporo-
čajo tovrstne podatke, saj 

se je tudi šport že zdavnaj zavih-
tel med najpomembnejše gospo-
darske panoge in pomeni danes 
kar 250 milijard dolarjev vredno 
industrijo. Pri nas, kjer v naspro-
tju s tujino prevladuje povsem 
drugačna miselnost o (pridoblje-
nem) bogastvu, pa lestvic najbo-
gatejših ne zasledimo. 

Kolikor imaš, toliko veljaš 
Pri nas namreč še vedno prevla-
duje miselnost, da so bogataši 
navadni lumpi. Zelo veliko ljudi 
ima ob besedi bogastvo mešane 
(zavistne) občutke. Domneva-
jo, da si ljudje bogastva ne za-
služijo, da je biti bogat grešno 
in da se to ne sklada z njihovim 
pogledom na svet. In ne samo 
to - prepričani so, da si tudi Bog 
želi, da bi bili ljudje vse življenje 
revni, odvisni in skrajno poni-
žni. Povsem drugačna miselnost 
je drugod, kjer velja rek: Kolikor 
imaš, toliko veljaš. Takšno misel-
nost je zanetil predvsem Wallace 
D. Wattles (1860-1911) , pripa-
dnik gibanja Nova misel, ki je 
v knjigi The Science of Getting 
Rich predstavil monistično te-
orijo materialnega. 

Medtem ko se v Sloveniji bo-
gataši še vedno skrivajo in se je 
Jankovič pred nedavnim celo raz-
buril, češ da ni korektno od novi-
narjev, da ljudi sprašujejo o njiho-
vem premoženju, saj nima smisla 
s temi podatki razburjati javnosti, 
pa so v Forbesu tudi za letos raz-
krili najbogatejše športnike. 

TiqerWoods 

Komaj 30-letni Woods si je v 
svoji karieri samo s turnirskimi 
zmagami priigral že 58 milijo-
nov dolarjev. Če k temu prišteje 
še več kot donosne pogodbe z 
znamkami, kot so Nike, Accen-
ture, General Motors in Ameri-
can Express, je njegov letni pri-
hodek neverjetnih 90 milijonov. 
Zato ni prav nič presenetljivo, 
da si je omislil 155 čevljev dolgo 
jahto in nekaj več kot 4.000 hek-
tarjev veliko eksluzivno zemljišče 
ob floridski obali (Jupiter Island). 
Izjemno bistri in dejavni Woods 
zanesljivo ni eden tistih športni-
kov, ki bi bil suženj lastne sreče in 
nadarjenosti. Svoj dobiček vseskozi 
plemeniti - pred dnevi je denimo 
odprl 25 milijonov dolarjev vre-
den učni center »Tiger Woods« v 
Anaheimu, ki bo namenjen mla-
dim golfistom. 

Michael Schumacher 

Schumacher se je letos dokonč-
no poslovil, ostal pa bo zapisan 
kot daleč najbolje plačani voznik v 
formuli 1, s skoraj 40 milijoni do-
larjev letne plače pri Ferrariju. 

Muhammad Ali 

Boksarska legenda je letos za 
50 milijonov dolarjev prodala vse 
pravice za trženje imena in podo-
be vodilnemu tovrstnemu kon-
cesionarju Robertu Sillermanu 
(lastniku CKX), ki ima med dru-
gim v zakupu Presleyjevo ime. Za 
trženje Alijevega imena je usta-

novil posebno podjetje G.O.A.T. 
(Greatest of All Time); boksar-
skemu šampionu je preostal 20-
odstotni delež v tem podjetju. V 
zadnjih petih letih je Alijevo ime, 
še posebej prek Adidasa in Elec-
tronic Artsa, navrglo med štiri in 
sedem milijonov dolarjev. 

Phil Mickelson 

Še en golfist je med najbogatejši-
mi. Z zmago na mastersu je aprila 
le še potrdil primat, ki si ga izme-
njujeta z Woodsom. V zadnjem 
letu si je Mickelson s turnirskimi 
nagradami prislužil 5 milijonov 
dolarjev, večina letošnjega zaslužka 

Wv 
J 

DNEVNIK TV PRIMORKA 
Od ponedeljka do petka ob 20.00 
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pa je plod odličnih pokroviteljskih 
pogodb s Fordom, Exxon Mobi-
lom in Bearing Pointom. Njegova 
najboljša kupčija pa je desedetno 
sodelovanje z izdelovalcem palic 
za golf Calloway, ki je vredna več 
kot 10 milijonov dolarjev. V pri-
hodnjem letu mu napovedujejo 
dvig na Forbesovi lestvici. 

Michael Jordan 

Michael Jordan je bil že v času 
svojega igranja znan po izjavi: 
»Igral bom toliko časa, dokler tudi 
mojim pravnukom ne bo treba 
delati.« Želja se mu je sicer že zdav-
naj izpolnila, vendar pa MJ (nav-
kljub čedalje hujši zasvojennosti z 
igrami na srečo) še kar naprej polni 
svoj bančni račun. Kljub Gatora-
deu, Sari Lee in Upper Dečku mu 
največji dobiček še vedno prinaša 
njegov Swoosh (znamenit Nikejev 
emblem). Večletna poroka med 
Jordanom in obutveno znamko je 
namreč vredna kar 500 milijonov 
dolarjev. Tudi letos je Jordan s svojo 
znamko Nikeju pridelal precejšen 
dobiček, z njo pa je še bolj uveljavil 
mlajše promotorje Raya Aliéna, 
Carmela Anthonya in Dereka 

Košarkar Rašo Nesterovič 

Jeterja. Jordanova zadnja knjiga 
Driven from Within je bila proda-
na v nakladi 111.000 izvodov. 

Kobe Bryant 

Končno seje Kobe rešil svojih ne-
premišljenih dejanj iz preteklosti 
in se popolnoma posvetil športu. 
Njegovih 81 točk, ki jih je januarja 
nasul Torontu, je pomenilo drugi 
največji točkovni dosežek v zgo-
dovini NBA. Bryant je limitirano 
ekipo Lakers kasneje popeljal tudi 
v končnico. Nike pa je k pogodbi 
dodal še nekaj milijončkov. 

Shaq je s svojim moštvom iz 
Miamija podpisal novo petletno 
pogodbo, ki je vredna 100 mili-
jonov dolarjev. Tudi on je lastnik 
svoje obutvene linije pri Nikeju. 
Letos so prodali kar 1 1 milijonov 
primerkov; v prihodnjem letu 
pričakujejo še izdatnejšo proda-
jo, saj bodo začeli s prodajanjem 
teh copat tudi na Kitajskem. 

Valentino Rossi 

Le kdo je verjel, da bo tudi 
motociklizem tako donosen ... 
Rossijevo peto zaporedno zma-
goslavje z Yamaho je zanimanje 
le še povečalo, poleg tega pa 
bodo v naslednjih sezonah mo-
tociklistično javnost in posledič-
no tudi pokrovitelje intrigirali 
Rossijevi čedalje pogostejši izleti 
v svet relija in formule 1. 

Alex Rodriquez 

25 milijonom dolarjev letne 
plače je »Yankee« dodal še mi-
lijonček za naslov najkoristnej-
šega bejzbolista MLB. Z 29 leti 
je postal tudi najmlajši bejzbo-
list v zgodovini, ki je dosegel že 
štiristoti »home run«. A-Rod je 
znan tudi po tem, da je pod-
pisal najbogatejšo pogodbo v 
zgodovini športa - za deset let 
igranj a bo namreč prej el kar 252 
milijonov dolarjev. Nike, Pepsi-
Co in Topps pa so pristavili še 
svoj lonček dolarjev k Rodrigu-
ezovi odličnosti. 

Tom Bradv 

Zlati deček ameriškega nogome-
ta je lani s Patrioti podpisal novo 
pogodbo, vredno 26,5 milijona 
dolarjev. Še pred dopolnjenim 28 
letom je postal prvi »quarterback« 
v zgodovini NFL, ki je osvojil tri 
»superbowle«. Nike, Sirius in Visa 
so v njem prepoznali eno izmed 
sedanjih športnih ikon. 

Naj omenimo, da najboga-
tejšo športnico najdemo (takoj 
za Ronaldinhom) na 16. mestu. 
Teniška igralka Maria Šarapova 
si je letos prislužila 19 milijonov 
dolarjev. Najbogatejši Slovenec 
je z naskokom Rašo Nesterovič 
s približno 7 milijoni dolarjev le-
tnega prihodka. Q 

Čudne 
napake 
E s a d B a b a č i č 

Rokomet je izjemno zanimiva igra, ki je skorajda ni 
mogoče spremljati neprizadeto. Sploh kadar igra 
moštvo, do katerega gojimo posebne simpatije. 

Pravzaprav šele takrat dojamemo, za kako privlačno igro z 
žogo v resnici gre. Žal pa ima rokomet tudi slabe strani; te 
opazimo predvsem takrat, kadar naši izgubljajo. Toliko ču-

dnih sodniških odločitev in nepojasnjenih okoliščin, zaradi kate-
rih neko moštvo ostane brez žoge ali je kako drugače kaznovano 
za svoj pristop k tekmi, res ne premore noben drug šport z žogo. 
Toliko odstopanj od enotnega sodniškega kriterija ne zaznamo v 
nobeni od kolektivnih iger. Zaradi pretirane liberalnosti tistih, ki 
držijo vajeti igre v svojih rokah, je eno ali drugo moštvo pogosto 
privilegirano. Zaradi zmede, ki posledično nastane, so v prednosti 
tisti, ki ostanejo zbrani in osredinjeni na bistvo. Rokomet je igra 
tehnike, predvsem pa živcev, ki jih je treba znati brzdati. Rekel bi, 
da je vse to najbolj opazno pri ženskem rokometu, ki je še bolj na-
gnjen k napakam in pomanjkanju koncentracije v odločilnih tre-
nutkih. Kako naj si drugače razlagam toliko poceni izgubljenih 
žog, kot so jih sposobne oddati naše rokometašice. Če vemo, da 
gre večinoma za prekaljene borke z nemajhnimi mednarodnimi 
izkušnjami, potem si vsega skupaj ne moremo razlagati drugače. 
Naše igralke preprosto ne zmorejo nositi bremena velikega tek-
movanja, na katerem je vsaka tekma na neki način odločilna. Res 
neverjetno je, kakšne napake se jim dogajajo v trenutkih, ko je 
treba doseči zelo pomemben zadetek. Dramaturgija porazov je 
vedno enaka: v prvem polčasu se popolnoma izgubijo, zaostanejo 
za nekaj pik, in ko se že zdi, da so potolčene do tal, se začnejo 
vračati v igro, kot da bi šele ob dejstvu, da bodo izgubile, dojele, 
kako je treba igrati. Zadnjih dvajset minut lovijo nasprotnice, a 
naredijo napako vsakokrat, ko pridejo do tiste meje, ki še omo-
goča napeto končnico. V takšnih trenutkih je res težko biti navi-
jač ženske rokometne reprezentance. Morda pa je trener tisti, ki 
bi moral videti, kaj se plete v glavah njegovih varovank in zakaj 
postanejo v določenem delu srečanja tako melanholične. Gotovo 
gre za vprašanje psihe, saj po znanju ne zaostajajo za drugimi. Tu 
pa smo že pri motivacijskem vidiku, ki je pri rokometu morda še 
bolj pomemben kot pri nogometu in košarki. Nekdo jim bo moral 
na pravi način povedati, kako se tem zadevam streže in kje je meja 
med dovoljeno in nedovoljeno agresijo v napadu. 
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KRONIKA 

Koprski župan trdi, da je za njegov pripor kriva udbomafija. Nekdanja generalna tožilka zanika politične pritiske na svoje delo. 

Popovič obtožuje udbomafijo 
B o g d a n S a j o v i c , fo to : a r h i v D e m o k r a c i j e 

Koprski župan Boris Popovič pred preiskovalno komisijo zatrjuje, da je bil njegov pripor odrejen na podlagi političnih 
pritiskov. Nekdanja generalna državna tožilka Zdenka Cerar njegove trditve odločno zavrača. 

Pred t. i. Kovačičevo prei-
skovalno parlamentarno 
komisijo je prejšnji teden 

pričal koprski župan Boris Po-
povič, ki trdi, da so bile v ozadju 
njegovega priprtja leta 2003 na 
delu nasprotne politične sile, ki so 
imele močne zveze v policiji in na 
tožilstvih ter so tak način izbrale 
zato, da mu preprečijo politično 
delovanje. Popovič zatrjuje, da ni 
imel nikoli opravka s kriminalom 
in da je bil v vseh postopkih, ki so 
tekli proti njemu, oproščen. 

Popovič trdi, da je gonja pro-
ti njemu stekla tedaj, ko se je s 
predstavniki tedanje opozicije 
sešel z namenom, da končajo 
dolgoletno politično vladavino 
socialnih demokratov na Obali, 
predvsem v Kopru. Tedaj naj bi 
bila po Popovičevem mnenju 
Koper obvladovala »gospodar-
ska mafija«, ki je imela močno 
zaledje v lokalni politiki. Zma-

5 6 

ga nasprotne politične opcije bi 
tako pomenila konec njenih po-
slov, zato so se zatekli na pomoč 
h »Kučanovi udbomafiji«, kot to 
imenuje Popovič. 

Na volitvah za župana je Po-
povič za nekatere precej prese-
netljivo zmagal. Sam trdi, da so 
zato nekdanji predsednik Milan 
Kučan in njegovi svetovalci dali 
nalog tedanji generalni državni 
tožilki Zdenki Cerar, da sproži 
postopke. Tako so šli najprej na 
delo koprski kriminalisti in Po-
poviču odvzeli prostost. Popovič 
trdi, da je več teh kriminalistov 
zdaj zaprtih ali priprtih, njihov 
vodja pa dela v uradu za pre-
prečevanje korupcije. Trdi tudi, 
da je vodja tega urada Drago 
Kos sodeloval v politično moti-
virani gonji proti njemu. Poleg 
Cerarjeve naj bi se bilo v gonjo 
vmešalo še več ljudi s koprskega 
tožilstva, posledica tega pa je bil 

Popovičev pripor. Dokaz za poli-
tično gonjo vidi tudi v tem, da je 
tedanja generalna tožilka ves čas 
zagotavljala, da s politiko nima 
nobene zveze in deluje samo v 
okviru zakona. Popovič pa je 
opozoril na dejstvo, da je kma-
lu potem Cerarjeva odstopila z 
mesta generalne državne tožilke, 
vstopila v stranko liberalnih de-
mokratov in postala celo mini-
strica v njihovi tedanji vladi, kjer 
je pokrivala resor pravosodja. 

Cerarjeva zanika Na Popovi-
čeve trditve se je že odzvala nek-
danja generalna tožilka in mini-
strica, ki je še vedno v politiki 
kot podpredsednica liberalnih 
demokratov. Cerarjeva trdi, da 
gre za popolne izmišljije kopr-
skega župana in da v primeru 
Borisa Popoviča ni bilo nikakr-
šnih političnih pritiskov ne na-
njo in ne na tožilstvo kot tako. 

Parlamentarna preiskovalna komisija 

Delo komisije se tako nadaljuje, 
medtem pa se bodo člani pozani-
mali, kaj je s plačo koprskega žu-
pana. Le-ta je namreč že od leta 
2003 zamrznjena in vprašanje 
je, ali za to sploh obstaja pravna 
podlaga. Predsednik komisije 
Dimitrij Kovačič, poslanec SDS, 
je že pred meseci dejal, da je do-
sedanje delo komisije pokazalo, 
da je tožilstvo v obravnavanem 
obdobju naredilo več »nerazu-
mljivih napak« in da je prihajalo 
tudi do nekaterih političnih priti-
skov na delo tožilstva. E 
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Kar sedem mrtvih 
Na slovenskih cestah je v dvanajstih urah v dveh 
prometnih nesrečah ugasnilo kar sedem življenj. 

V soboto zvečer je po štajerski 
avtocesti drvel renault megane, 
v katerem so sedeli štirje mladi 
fantje. Vozilo je upravljal sedem -
indvajetletnik, poleg njega pa je 
sedel deset let mlajši sopotnik. 
Na zadnjih sedežih sta bila še dva 
mladeniča, stara enaindvajset in 
dvajset let; vsi štirje so bili doma 
iz okolice Maribora. Vozilo je z 
veliko hitrostjo drvelo iz Tepanja 
proti štajerski metropoli. Mlade-
niči so se najverjetneje vračali z 
zabave, ura je bila okoli pol enaj-
stih zvečer. Na Cigonci je me-
gane drvel po klancu navzdol s 
preveliko hitrostjo, po oceni celo 
blizu dvesto kilometrov na uro. 
Voznik je začel prehitevati več 
pred sabo vozečih avtomobilov. 
Ko se je hotel s prehitevalnega 
pasu vrniti na voznega, je vozilo 
zaradi prevelike hitrosti začelo 
zanašati. Malo je drselo po ogra-

ji, potem ga je dvignilo v zrak, 
da je preletelo kakšnih šestdeset 
metrov, ko pa je pristalo na tleh, 
ga je začelo prevračati. Iz vozila 
sta padla voznik in sovoznik, ki 
sta bila očitno neprivezana, so-
potnika pa sta ostala ukleščena v 
popolnoma zmečkanem vozilu. 
Vsi štirje so bili takoj mrtvi. 

V nedeljskem jutru pa je pri 
Jeprci na regionalni cesti od 
Kranja proti Ljubljani dvaindvaj-
setletnik iz Kranja vozil BMW, 
sovoznik je bil štiri leta mlajši. 
Vozilo je nenadoma zaneslo, po-
tem pa se je pravokotno postavilo 
čez cestišče. Proti Kranju je prav 
tedaj pravilno peljal štiriinštiri-
desetletnik v hyundaiu. V silo-
vitem trčenju je BMW prepo-
lovilo, od hyundaia pa je ostala 
le kepa zverižene pločevine. Žal 
vsem trem udeležencem nesreče 
ni bilo pomoči. B. S. 

OKLALA POLICISTA O č i t n o s t a b i l a 
p r a v p r e š e r n e v o l j e t r i d e s e t l e t n i 
L j u b l j a n č a n in n j e g o v a l e t o m l a j -
š a s o p o t n i c a , p a s o j u pr i t e m 
z m o t i l i po l i c i s t i , k i s o n a d z o r o -
v a l i p r o m e t . V o z n i k a s o p o v a b i l i 
n a p i h a n j e , a j e v o z n i k t o o d l o č n o 
o d k l o n i l . T o s e v e d a p o m e n i k a -
z e n in tra jn i o d v z e m izpita . D o -
d a t n o k a z e n si j e z a s l u ž i l s t e m , 
d a j e m o ž e m p o s t a v e p o v e d a l 
vse, kar j i m gre. S o p o t n i c a j e b i la 
š e bo l j ž i v a h n a , m e d p s o v a n j e m 
j e z b i l a p o l i c i s t u k a p o iz rok. K e r 
s e n i h o t e l a ident i f ic i rat i in t u d i 
n i n e h a l a j e z i k a t i , s o j o na lož i l i v 
v o z i l o , pr i t e m p a j e š e u g r i z n i l a 
p o l i c i s t a v roko. L j u b l j a n č a n a b o -
sta m o r a l a p l a č a t i k a k š n e g a p o l 
m i l i j o n a t o l a r j e v g l o b e . 

BOMBO RAZNESLO V ROKI Nesreče se 
d o g a j a j o tud i t ist im, ki naj bi znal i 
ravnati z o r o ž j e m o z i r o m a eksp lo -
z i v n i m i sredstvi , t o j e pol ic istom, 
v o j a k o m in d r u g i m i z v e d e n c e m . 
Pred d n e v i j e na pol ic i j skem v a d -
b e n e m p o l i g o n u v T a c n u poteka la 
va ja v okv i ru r e d n e g a usposab l ja -
nja. Vadil i s o pr ipadnik i p o s e b n e 
e n o t e policije, in sicer s s lep imi 
ročn imi b o m b a m i , se pravi, d a poči 
in se zabl iska, šrapnel i p a n e letijo 
naokol i . A tud i brez š rapne lov so 
ročne b o m b e nevarne. Na ža lost j e 
e n o o d nj ih raznes lo v roki pr ipadni -
k a p o s e b n e e n o t e policije. Policista 
s o s h u d o p o š k o d b o roke prepeljal i 
v K l in ični center, pove l jn ik pol ici je 
p a j e z a č a s n o odredi l p r e p o v e d 
u p o r a b e t e h ročnih b o m b . 

E L E K T R O P R O M d.o.o. 

Loke pri Zagorju 22 
1412 KISOVEC 

tel.: 03 56 57 150 
fax: 03 56 71 488 

www.elektroprom.si 

cm ELEKTROPROM 
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• elektroinstalacije 
» centralne kurjave, vodovod, plinske instalacije 
• projektiranje strojnih in elektro instalacij 

in geodetske storitve 
• kabelsko komunikaci jski sistemi 
• trgovina EVJ CENTER 
• lokalna televizija ETV 
• t iskana vezja 
• graf i tne ščetke 
• delovni stroji in nizke gradnje 
• bar SEDMICA 

ŠTAJERSKI VAL 

L 
"•«iBfi^' 

prijateljstvo bližino domišljija 

RADIO JE UHO,S KATERIM SLIŠIMO SVET! 
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vsak 
delavnik 

osrednja infomativna oddaja 
Tv p r o l a n RTS lahko spremljate preko odaajnKov 

S 9 (Maribor in cfcoUca). K 09 [Ptuj) K 35 (C^e r > o .ca; 
pretok -

al Odbija 
18 kanalih 
(Minska sobota) 

http://www.elektroprom.si


RUMENO 

Slab zgled... 

Britney Spears je letos zelo popular-
na. Ločitev od moža Kevina Feder-

linea, njene vragolije s Paris Hilton 
in še kaj je pripomoglo k temu, da je 

bilo njeno ime na internetnem iskalniku 
Yahoo najbolj iskano. To je že petič v zadnjih 
šestih letih. Hollywoodske zvezdnice so se 
na seznamu desetih najbolj iskanih pojavile 
še nekajkrat. Pevka Shakira je zasedla tretje 
mesto. Prehitela je Jessico Simpson in Paris 

Hilton, ki sta si prislužili spoštovanja vre-
dno četrto in peto mesto. Popularnost pa ni 

sinonim za vzor, saj Britney s svojim vedenjem 
ne vzbuja spoštovanja, ampak pri številnih 
povzroča skrb. Tako so pri losangeleški social-
ni službi izrazili zaskrbljenost zaradi njenega 
nenehnega zabavanja s Paris Hilton. Kar nekaj-
krat je Britney po naporni noči s svojo najbolj-
šo prijateljico Paris prespala v hotelu, namesto 
da bi se vrnila domov k svojima sinovoma, 
za katera medtem skrbi njuna babica Lynne. 

Socialna služba je zato že poklicala pevko 
in se poskušala z njo dogovoriti za obisk, 
da bi lahko preverila, kaj se dogaja z njeni-
ma sinovoma. Britney, zresni se! 

Božični duet 
Manca in Miran 
V začetku decembra smo na radijskih po-
stajah slišali božični duet: novo pevko 
Manco Špik in starega mačka Mirana Ru-
dana, ki se po daljšem glasbenem premoru 
vrača na glasbeno sceno. Skladba, ki jo v teh 
dneh žvrgolita Manca in Miran, nosi naslov 
Božič je za vse. Pesem je že požela veliko 
navdušenje na razprodanem dobrodelnem 
koncertu pred dobrim tednom dni v Festi-
valni dvorani na Bledu, kjer sta jo premier-
no predstavila v tej preobleki. Mnogi, ki so 
jo slišali, ne dvomijo, da bo čez čas postala 
nova zimzelena božična uspešnica, saj sta 
Manca in Miran že druga izvajalca, ki sta 
posnela omenjeno pesem. Prvič smo jo z 
naslovom Božič je lahko slišali pred dvema 
letoma kot del božičnega projekta skupine 
Bepop. Temu lahko pritrdimo, saj je Mira-
nov raskavo-božajoči glas po zimzeleni bo-
žični uspešnici Na božično noč praktično 
postal sinonim za božično pesem. 

Jernej tretjič očka 

Božično obarvani 
turboangelčki 

Skupina Turbo Angels, ki poslušalce v za-
dnjem mesecu osvaja s superhitom S tabo 
grem v gmajno, je za predbožični čas že 
pred časom napovedala posebno preseneče-
nje. In napovedi so se uresničile! Na radijske 
postaje so poslali dve turboposkočnici, ki 
sta kot nalašč za veseli december. Tako na 
radio po 16 letih prihaja zelo znana skladba 
Na božično noč v njihovi izvedbi. Od zdaj je 
pesem z naslovom Na božično noč 2006 na 
voljo tudi v moderni preobleki s harmoniko. 
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Poleg tega so Turbo Angels pri-
pravili še eno novost, to je božič-
no-novoletno različico uspešnice 
S tabo grem v gmajno. Skladbo 
so preoblekli v božično okrasje 
s kraguljčki, spremenjeno pa je 
tudi besedilo, ki ga je predelala 
Natalija Kolšek. Te dni skupina 
nastopa po vsej Sloveniji. Gotovo 
je ne boste zgrešili, če imate radi 
dobro zabavo in harmoniko. 
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Igralec in komik Jernej Kuntner je prejšnji 
teden postal očka hčerke, ki je dobila ime 
Sofija. Očetovstvo je proslavil s kolegi iz lju-
bljanske Drame, s katerimi je nazdravljal do 
zgodnjih jutranjih ur. Za 36-letnega igralca, 
ki smo si ga najbolj zapomnili kot Franca 
Merkatorija iz TV Dober dan, in njegovo 
ženo Moniko je to tretji otrok, saj že imata 

sina Roka in hčer 
Lino. Rojstvo male 
Sofije je najdlje pro-
slavljal Kuntnerjev 
igralski kolega Gre-
gor Bakovič, med 
gosti pa je bil tudi 
Bojan Emeršič. 

Skrbi za slovenski 
naraščaj. Čestitamo! 
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TV-KULOAR 

Janez proti Urošu 
M a g i č n a g l e d a l k a 

Četrtkova Trenja so bila popolno presenečenje. Še nikoli se ni zgodilo, da bi v 
njih Uroš Slak imel le enega gosta. Tokrat je bilo tako. 

Gost je bil premier Janez Janša, in to 
menda zato, ker je na polovici man-
data. Za POP TV sicer nenavadna ar-

gumentacija, a poglejmo njun dialog s špor-
tnimi očmi. Mož na moža je v bistvu tekma, 
v kateri lahko zmaga samo eden. Slak je začel 
z Romi. S čim pa naj bi? Nič posebnega ra-
zen Janševega odgovora, »da ena kolona še 
ni sistem«. 1:0 torej. Slakov prehod z Ro-
mov na mladoletne žrtve pred lokalom Lipa 
z vprašanjem: »Zakaj mora najprej priti do 
žrtev, šele potem vlada ukrepa?« je bila iz-
enačitev na 1:1. Kmalu Slak dobro povede z 
vprašanjem: »Bosta na tehtnici položaj Bar-
bare Brezigar in Jožeta Romška?« Glede na 

to pač, da pri nas nobena afera ni dočakala 
sodnega epiloga, in že je 1:2. Kadrovske me-
njave v gospodarski in politični eliti po voli-
tvah so že stokrat preigrana tema, za katero 
si Slak ne zasluži nobene točke, premier pa 
namesto z odgovorom z vprašanjem Slaku, 
»ali pozna poleg sestre gospoda Grimsa še 
kak drug očitajoč primer«, tudi ne. Prispevek 
s terena, narejen nekje na Dolenjskem, o tem, 
ali se gospod Bregar čuti zadovoljnega, ali 
laže živi, si gotovo zasluži točko, premierjev 
pošteni odgovor, da je v Sloveniji še vedno 10 
odstotkov ljudi, ki so revni, pa tudi. Torej 1:3 
za Slaka. Stanovanjska problematika, mlade 
družine. Po mojem mnenju strel v prazno. 
Potem pa kopica novinarjevih porazov. »Ali 
ste ministra Bručana silili v odstop?« Janša 
odgovori da ne. Slak nadaljuje s provokacijo, 
da se je premier s poraženim mariborskim 
županskim kandidatom Pivcem že dogovar-
jal za prevzem ministrstva za zdravje. Janša 
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O v e n 

21.3.-20.4. 

HOROSKOP 

Ne zapletajte bolj, kot je potrebno! Imeli 
boste veliko opravkov, tako da si boste 
morali dobro organizirati čas. Prepričani 
ste lahko, da vam bo uspelo vse narediti 
ne glede na okoliščine in nekaj tečnih 
ljudi, ki vas obkrožajo. 

spet zanika. Kaj torej? So informatorji slabi 
ali premier ni govoril resnice? Izid je spet 
izenačen. Potem pa vrsta klasičnih novinar-
skih napak. Slišale so se takole: »Pa vas bom 
vprašal, takole vas bom vprašal, pa vas bom 
vprašal drugače ...« Kakšne nejasne misli so 
se Slaku podile po glavi, da ga je sredi pogo-
vora zagrabila panika in je začel frazariti, ne 
vem, vem pa, da je v osrednjem delu oddaje 
pokazal vso svojo zmedenost, ki jo premore. 
No, rožice niso cvetele niti predsedniku, ki se 
je v ocenah ministrov kar malo zapletal. Za 
kmetijsko ministrico je dejal, da je le nespre-
tno nastopala, sicer pa ji zagotavlja popolno 
podporo, kar gotovo ni povsem na mestu. 
Tako kot ni bila povsem na mestu predse-
dnikova ocena sindikatov ter spet gospodar-
ske zbornice in njenega pogajalca gospoda 
Milica, saj ta ustanova ni bila sposobna re-
formirati niti sebe, kaj šele kaj drugega, od 
vsega ji je ostal le rastlinjak. Mislim, da bi 
predsednik čisto dobro ravnal, če bi ta mi-
niobračun z ljudmi iz gospodarske zbornice 
izpustil. Vmes je prišlo še do zanimivega Sla-
kovega napada: »Ali mi lahko odgovorite na 
to vprašanje?« in protinapada Janše: »Bom, če 
mi boste dovolili,« kar je pomenilo, da je no-
vinar predsedniku res preveč skakal v besedo. 
V oddaji, ki je trajala uro in pol, za to res ni 
bilo potrebe. Na koncu je sledil še t. i. veliki 
finale. Ženska ob strani Janeza Janše, njego-
va spremljevalka Urška Bačovnik. Janša je bil 
na vprašanja pripravljen. Duhovito je dejal, 
da to ne bi smelo biti presenečenje, saj je 
to povsem normalna zadeva, presenečeni bi 
lahko bili le, če bi imel spremljevalca. Drugi 
odgovor mu je verjetno prišel iz dna srca. Na 
vprašanje, ali je zdaj osebno kaj bolj srečen, je 
odgovoril, da bi bil še bolj, če bi imel več časa 
zase. Pravzaprav je bil to pravšnji podarek po-
govora, Slak pa v mejah disluretnosti, kar pri 
večini novinarjev ni ravno pogost pojav. 

Za to, da je ogromna večina ocenila delo 
vlade in predsednika z besedo »dobro«, je 
po moje rahlo zaslužen celo Uroš Slak, ki je 
s svojo ostrino dokazoval, da si upa, hkrati pa 
gledalce (verjetno nehote) potiskal na stran 
predsednika vlade, ki so se takoj postavili v 
njegov bran. Na Popu so verjetno računali na 
drugačen izid, pa so se ušteli. Uroš Slak je s po-
govorom nedvomno dokazal, da se ne glede na 
Trenja povsem enakovredno bliža novinarski 
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D v o j č k a 

22.5-21.6 

Rak 

22.6.-21.7 

Ne kaže, da bi ne vem kako razmišljali 
o situaciji, v kateri ste se tako nepred-
videno znašli. Morda se boste morali 
malo ustaviti in posvetiti samo eni stvari 
hkrati. Okusili boste mir, vendar bo imel 
nekoliko grenak priokus. 

Ta teden se boste počutili kot vulkan 
pred izbruhom.Tudi vsi okoli vas se bodo 
počutili zelo napeto in pod stresom. Pri-
čakujete pa lahko, da bo nekdo izbruhnil 
veliko prej kot vi, ker ne bo prenesel na-
petosti. Vendar ga boste pomirili. 

Imeli vas bodo za superjunaka. Slecite svo-
ja običajna oblačila in si nadenite kaj nove-
ga In lepega. Tako vas bodo upoštevali bolj 
kot navadno. Morda boste želeli določeno 
delo končati z dveh nasprotujočih si strani, 
vendar se vseeno ne boste prenaglili. 

Za vas bo sredina tedna zelo pomembna, 
saj boste rešili vprašanje svojega bivanja. 
Vaša intuicija vam bo sporočala, da imate 
zagotovo prav in da se lahko pripravite 
na veliko svetlejšo prihodnost, kot ste 
pričakovali. Bodite veseli In dobre volje. 

Vse bo pod vašim nadzorom, kar vam 
izjemno ustreza. Izkoristite možnost in 
naredite vse, da bi čim več pridobili zase 
in za svoje ljudi. V petek in soboto se bo 
toliko dogajalo, da boste komaj sledili. 
Pripravite se na to, da vam bodo zavidali. 

Vse težave so se zgostile okoli vas in 
vaše družine - imeli boste veliko opra-
viti, preden boste vse to uredili, kot je 
treba. Zaupajte se nekomu, ki vas še ni 
nikoli prinesel okoli. Časi se spreminjajo 
in vi seveda z njimi. Takšno je življenje. 

Pri vsej stvari gre za dimenzijo, s katero 
niste računali, zato morate narediti vse, 
da bi jo spoznali in ovrednotili. Samo 

- tako vam bo uspelo rešiti situacijo. Po-
Skorp i jon t e r n s e v a m b 0 C j 0 Z g 0 d i l a nadvse prije-
23.10.-21.11. tna presenečenja, ki vas bodo pomirila. 

Ne boste se mogli poglobiti v resničnost, 
saj boste preveč zaposleni z mislimi na pre-
teklost in daljne spomine. Pred očmi vam 
vstajajo vsi minuli lepi trenutki sreče z ne-
kom, ki je že daleč proč. Morda bi bilo bo-
lje, če bi se vendarle posvetili sedanjosti. 

D e v i c a 
22.8.-21.9. 

Tehtnica 
22.9.-22.10. 

Strelec 

22.11.-20.12 

Držite se poti, ki jih dobro poznate. Le 
tako boste kam prišli, sicer boste stali na 
mestu. Bodite prepričani, da ste zelo spo-
sobni in spoštovanja vredni, ker boste le 
tako kljubovali vsem muham svojih delo-
dajalcev. Osredinite se na kaj lepega. 

K o z o r o g 

21.12-19.1. 

Sledite svojim impulzom. Saj veste, da 
nikoli ne morete predvideti, kdaj boste 
srečali kakšno osebo, ki vas bo vesela in si 
bi venomer želela vaše družbe. Presrečni 
bodite, da imate cele popoldneve zase in 
za svoje dejavnosti. Sobota bo razburljiva. 

V o d n a r 

20.1.-18.2 

Včasih je tako, da čim več veste, manj 
ste sposobni reagirati. Gre za to, da se 
morate čim prej pomiriti in se potem 
spraviti k delovanju. Dober način, kako 
najti prijatelja, je prav takšna situacija. 
Tedaj izveste, kdo vas res ceni. 

Ribi 

19.2.-20.3 



KRIŽANKA 

Rešitev prejšnje kr i žanke 

GARANT, OTITIS, RENATE, 
EN, RE, NADAR, OJ, 

IKOR, SLADKANJE, ASIR, 
VALENTINO, NI, EMA, 

EOLIT, AJAS, TANK, RAKAR, 
ARA, IRBIS, VAS, AL, STA, 

EMIL, TELO, LITANIJE, 
KARIN, ANEMONA, PALICA, 

VESA, AR, SLOKAR 

Nagrajenci 48. števi lke 

1. nagrada: 

2.nagrada: 

GREGOR KLANČNIK 
Sp. Duplje 20,4203 Duplje 

GORAN JANŽEKOVIČ 
Pionirska 6, 2000 Maribor 

Dobitnikom čestitamo in jih hkrati prosimo, 
da nam pošljejo svojo davčno številko. 

1. nagrada: povratna letalska vozovnica na Adriini 
redni liniji Ljubljana-Munchen 

2. nagrada: povratna letalska vozovnica na Adriini 

redni liniji Ljubljana-Dunaj 

Pravila nagradne igre so objavljena na spletni strani www.demokracija.si. 

1 Nagradno križanko i/.nvile 
1 m najpozneje do 21. 12. 2006 
1 pošljite na naš naslov: 

Demokracija, p.p. 4315, j 
ióoj Ljubljana, 1 
s pripisom "Nagradna križanka".1 
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KRONIKA ČASA 

VČERAJ, DANES, JUTRI... 

> 11.12.1756 se je v Radovljici rodil slovenski 
pisatelj in dramatik Anton Tomaž Linhart. 
> 11.12.1843 se je rodil nemški zdravnik 
Robert Koch. Odkril je povzročitelja kolere 
in tuberkoloze. Leta 1905 je dobil Nobelo-
vo nagrado za medicino. 
> 11.12.1946 je bila ustanovljena mednaro-
dna organizacija za pomoč otrokom Unicef. 
> 12.12.1821 seje rodil francoski književ-
nik Gustave Flaubert (Gospa Bovaryjeva, 
Skušnjave svetega Antona, Vzgoja srca). 
> 12.12.1915 se je rodil ameriški pevec 
Frank Sinatra. Rekel je: »Ženske so slabše 
kot cestni razbojniki. Ti hočejo od človeka 
samo denar, ženske pa tudi življenje.« 
> 12.12.1918 V novi Kraljevini SHS je postal 
dinar nov državni denar. 
> 12.12.1921 so fašisti požgali slovenski 
Narodni dom v Barkovljah v Trstu. 
>12.12.1990je predsedstvo Jugoslavije uka-
zalo razpustitev vseh oboroženih formacij, ki 
niso v sestavi enotnih oboroženih sil, JLA pa 
je uvedla najvišjo stopnjo pripravljenosti. 
> 13.12.1797 se je rodil najvidnejši lirik 
nemške romantike, pesnik Heinrich Heine. 
> 13.12.1816 seje rodil nemški izumitelj in 
podjetnik Werner von Siemens, eden od 
utemeljiteljev elektrotehnike. 
> 13.12.2003 so Američani v podzemnem 
bunkerju našli iraškega diktatorja Sadama 
Huseina. 
> 14.12.1940je umrl najvidnejši slovenski po-
litik med obema vojnama dr. Anton Korošec. 
> 14.12.1941 so Nemci izdali »odredbo o 
pridobitvi državljanstva na osvobojenih 
območjih Spodnje Štajerske, Koroške in 
Kranjske.« Ljudi so razvrstili v tri kategorije. 
> 15.12.2000 so ustavili tretji, to je zadnji 
še delujoči reaktor jedrske elektrarne v 
Černobilu. 
> 16.12.1922 je avstrijski tekstilni koncem 
za svilo Bujatti z Dunaja v sodelovanju s 
Slavensko banko ustanovil delniško družbo 
Mariborska industrija svile. 
> 16.12.1941 je madžarski okupator Prek-
murje priključil Madžarski. 
> 16.12.1991 je nemški zunanji minister H. 
D. Genscher na srečanju zunanjih ministrov 
v Bruslju predstavil nemško-francoski pre-
dlog do jugoslovanske krize. 
> 16.12.1991 so v Sloveniji ustanovili šolo 
za častnike in podčastnike. S tem se je za-
čelo organizirano izobraževanje in usposa-
bljanje starešin Teritorialne obrambe. 
> 17.12.1945 je predsedstvo SNOS sprejelo 
zakon o agrarni reformi. 
> 17.12.1991 je ministrski svet Evropske 
skupnosti na predlog Nemčije sklenil, da 
bo priznal Slovenijo in Hrvaško, če bosta do 
23. decembra izpolnili določene pogoje. 
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Ludwig van Beethoven 
Eden največjih glasbenikov vseh časov, nem-
ški skladatelj Ludwig van Beethoven je bil 17 . 
decembra 1770 krščen v Bonnu. Dan rojstva 
ni znan. Ko je bil star 22 let, je odšel na Dunaj, 
kjer je živel kot svobodni umetnik. Bilje eden 
najplodovitejših skladateljev vseh časov. V 
obdobju polne ustvarjalnosti je bil že močno 
naglušen. Ko se je z njim spoznal Goethe, je 
zapisal: »Nikoli nisem videl umetnika tako 
kipeče moči in s toliko energije.« 

V Beethovnovem glasbenem opusu je te-
žišče na sonatno oblikovani inštrumentalni 
glasbi. V tem izstopajo tri skupine del: 32 kla-
virskih sonat, 16 godalnih kvartetov in 9 sim-
fonij. Za njegov slog je značilno aforistično 
kratko, plastično tematsko jedro, iz katerega 
raste vsa gradnja stavka. Najbolj značilna za 
to je njegova znamenita Peta simfonija. 

Beethovnovo delo je odprlo nova pota 
glasbenemu razvoju. Njegovemu slogu so 
sledili glasbeniki romantike od Schuberta 
prek Mendelsona, Schumanna in Berlioza 
do Brucknerja, Brahmsa in Wagnerja ter 
tudi Schonberga in Bartoka. 

Ponemčevanje Slovencev 
Nemški ministrski svet za državno obrambo 
je 14. decembra 1941 izdal »odredbo o prido-
bitvi državljanstva na osvobojenih območjih 
Spodnje Štajerske, Koroške in Kranjske«. 

Odredba je določila tri državljanske kategori-
je: 1. Nemci, ki so do 14. aprila 1941 imeli jugo-
slovansko državljanstvo in so prebivali na ome-
njenih območjih, dobijo nemško državljanstvo. 
2. Nekdanji jugoslovanski državljani »nemške 
ali tej sorodne krvi« ali takšni ljudje brez dr-
žavljanstva, ki so omenjenega dne prebivali 
na omenjenih območjih, dobijo nemško drža-
vljanstvo na preklic, če sodijo med domu zvesto 
prebivalstvo omenjenih območjih. 3. Vsi tisti, ki 
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so tega dne prebivali na omenjenih območjih in 
ne dobijo nemškega državljanstva, postanejo t. 
i. zaščitenci nemškega rajha, kar pomeni, da jim 
nemški rajh daje le nemško zaščito. Velika veči-
na Slovencev je dobila nemško državljanstvo na 
preklic. Podelitev državljanstva je bila pomemb-
na za uvedbo vojaške obveznosti. 

Začetek slovenske vojske 
V Kočevski Reki se je 17. decembra 1990 pr-
vič postrojila specialna brigada Moriš, kar je 
praktično pomenilo začetek slovenske vojske. 
Postroj je bil en teden pred plebiscitom o sa-
mostojnosti in neodvisnosti Slovenije. Pote-
kal je pred televizijskimi kamerami. Slovenski 
javnosti je pokazal, da odločitev, ki jo čaka na 
plebiscitu, le ni povsem brez vojaške zaščite. 

17. maja je prišlo do tajnega odvzema orožja 
slovenski Teritorialni obrambi. Kot odgovor na 
razorožitev je nastala Manevrska struktura na-
rodne zaščite, ki je vzpostavljala temelje novi 
slovenski vojski. Projekt je vodil Tone Krkovič. 
Tri mesece po razorožitvi je imela Slovenija že 
novo obrambno formacijo z 20.000 ljudmi. 

V slovenski TO je že od njene ustanovi-
tve leta 1968 delovala enota, namenjena za 
zaščito slovenskega vodstva. Tone Krkovič 
je zaščitno enoto preoblikoval v slovensko 
specialno enoto, brigado Moriš, ki je v vojni 
za Slovenijo med drugim zavarovala najpo-
membnejše institucije v državi in pospremi-
la zadnjega vojaka JLA iz Slovenije oktobra 
1991. Tone Krkovič je z mesta poveljnika 
odstopil marca 1994 na priporočilo novega 
obrambnega ministra Jelka Kacina ... 



ODZIVI IN MNENJA 

93. s m 

G • RENC 
Spoštovani bralci, 

uredništvo si pridržuje pravico 
do krajšanja pisem, ki presegajo 
dolžino 45 vrstic. Pisma bralcev 
objavljamo v skladu z načelom 
profesionalne novinarske etike, 
katere namen je služiti Intere-
som javnosti ne glede na poli-
tično, svetovnonazorsko ali ka-
kršno koli drugo prepričanje. 
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št. 48/63 

Nacionalni filmski program je 

ogledalo družbe (2) 
Gospa Irena Ostrouška se je od-
zvala na moj intervju v Demo-
kraciji. Kar sem kritičnega rekel 
o njenem vodenju Filmskega 
sklada RS, ni moje osamljeno 
mnenje, saj je bila odločitev o 
njeni razrešitvi v nadzornem 
svetu soglasna. 

Vseskozi smo pogrešali njeno 
pripravljenost za odprt, ustvar-
jalen dialog. Z zamudo ali pa 
celo šele iz medijev smo mar-
sikdaj izvedeli za mnoge njene 
poteze, ki niso bile usklajene niti 
s priporočili nadzornega sveta 
niti s programskimi izhodišči. 
Nezaupanje se je poglabljalo ob 
nekaterih ne dovolj premišlje-
nih in za zrelo podobo sklada 
škodljivih odločitvah. Nerada je 
prisluhnila mnogim pobudam 
samih ustvarjalcev, katerih servis 
bi pravzaprav slovenski filmski 
sklad moral biti. Čeprav v reper-
toarni stiski, je zavirala številne 
poskuse, da bi režiser Andrej 
Mlakar po več letih negotovosti 
dokončal svoj film Mokuš. Šele 
po intervenciji nadzornega sveta 
smo dobili nedavno ta film, film 
izjemne izpovedne moči, med-
tem ko se je direktorica že spo-
gledovala z napovedanimi filmi 
dvomljive moralne vrednosti. 
Gospa Ostrouška rada zavaja 
tudi nepoučene bralce. Strokov-
no-programska komisija (SPK) 
in uprava, beri direktorica, ima-
ta na razpolago vsak svoje točke 

za ocenjevanje projektov. Doku-
mentirano dejstvo je, da sta prav 
filma s pornografsko vsebino 
dobila direktoričino polno pod-
poro. Nekoliko nenavaden izbor 
za nacionalni program, ki ima 
v svoji zakladnici filme, kot so 
Ples v dežju, Balada o trobenti 
in oblaku, Idealist in drugi, pa 
tudi uspešne filme novih šolanih 
avtorjev Cvitkoviča, Lapajneta, 
Kozoleta, Burgerja, Weissove, 
Šterka, Pevca, Košaka ... Kaj je 
storila uprava FS da bi zagotovi-
la prepotrebno kontinuiteto dela 
avtorjem, ki so se že dokazali? 

Na izziv »ujemite tatu« bom 
poskušal odgovoriti na nekaj in-
sinuacij nekdanje direktorice. 

Res me je Žarko Petan že v času 
mojega svetniškega mandata na-
govarjal k režiji svojega scenarija 
Čez rob sveta. Zanimala me je 
zgodba, v marsičem usodno pove-
zana tudi z mojo družino, v vrtin-
cu revolucije. Nadzornemu svetu 
sem zato ponudil takojšen odstop, 
a je ta soglasno menil, da do od-
ločitve suverene SPK mojo pro-
šnjo samo deponira. Mimogrede, 
nadzorni svet daje le soglasje na že 
izbrane projekte. Direktorica, ki se 
zdaj močno spreneveda, tedaj ni 
imela nobenih zadržkov. Prej bi 
rekel, da me je celo spodbujala k 
morebitni vrnitvi za kamero. SPK 
je kot mnoge druge scenarije uve-
ljavljenih avtorjev zavrnila tudi 
Petanovega. Pravzaprav škoda za 
scenarij, ki bi bil lahko poučen 
tudi za današnji čas. 

Minulo delo tone v pozabo. 
Spletne strani na internetu omo-
gočajo, da tisti, ki jih zanima vče-
rajšnji dan slovenskega filma, pa 
tudi nekateri časnikarji bolj krat-
kega spomina lahko s ponosom 
spremljajo našo filmsko prete-
klost. Mislim, da sem po petdese-
tih letih življenja s filmom upra-
vičeno zaprosil Filmski sklad kot 
edini kompetentni finančni vir 
za pomoč pri izdaji svoje spletne 
strani. Ko gre za zgodovinske po-
datke, ti zagotovo nimajo nobene 
zveze z mojim zdajšnjim statu-
som člana nadzornega sveta. Pro-
šnja je bila zavržena. Mimogrede, 
Filmski sklad je izdal na kasetah 
večino slovenskih filmov, ni pa 
našel mesta za moje, na številnih 
festivalih nagrajene filme. 

Neukega me poučuje, da seje 
nadzornega sveta sklicuje njegov 

predsednik, res pa je tudi, da gra-
divo za sejo predstavi in po svoje 
interpretira direktorica sklada. 

Tudi med ustvarjalci, ki so 
zelo cenili delo direktoričine so-
delavke, odpuščena je bila sredi 
porodniškega dopusta, je nehu-
mana poteza močno odmevala. 
Zunajsodna poravnava sklada 
ni obremenjevala za dobra dva 
milijona, kot me gospa Ostrou-
ška popravlja, ampak za tri mi-
lijone sedemsto tisoč tolarjev in 
še dodatnih šeststo tisoč, ki so 
šli odvetniku. Ni treba biti ma-
tematik, da razumeš, kako je bil 
Filmski sklad po nepotrebnem 
ob več kot štiri milijone družbe-
nih sredstev. 

Ob koncu še o letošnjem fe-
stivalu slovenskega filma v Por-
torožu. V programu je bil napo-
vedan film, za katerega je Irena 
Ostrouška dobro vedela, da ne 
bo pravočasno končan. S poseb-
nim aneksom k pogodbi je pred 
tem producentu že podaljšala rok 
izdelave filma za čas po festiva-
lu. Dokument št. IA47/06 obre-
menjuje gospo Ostrouško in ne, 
kot trdi, direktorja portoroškega 
festivala. Naprtiti odgovornost 
drugim je pač njena moč navade. 
Slovenskemu filmu zagotovo niso 
potrebni škandali, preveč uspe-
šen je. Pustimo, da se v njegovo 
podobo v prihodnje bolj zarišejo 
ustvarjalci sami. 

Jože Pogačnik, Ljubljana 
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Izropani pokojninski sklad? (1) 

V svoji zadnji kolumni (23. 
11.) sem lahko navedel le zelo 
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približne podatke o tem, koliko 
smo pri nas plačevali za pokoj-
ninsko in invalidsko zavarova-
nje. Dan zatem, ko sem oddal 
svoj rokopis, sem od ZPIZ pre-
jel obsežnejše in natančne po-
datke, ki pa jih - razen krajše 
korekture po telefonu - ni bilo 
mogoče v celoti objaviti v kolu-
mni. Ker utegnejo biti za bralce 
zanimivi, jih navajam. Prispev-
ne stopnje so bile: 

Leta 1986 15,80 % (od 1.1. - 30. 
4.) 17,30 % (od 1. 5. - 31.12.), 

1987 19,90 %, 1988 19,90 % 
(od 1.1. - 20. 1.) 19,71 % (od 21. 
1. - 29. 2.) 20,01 % (od 1. 3 . - 3 1 . 
12), 1989 19,10 % (zavarovanci) 
2,86 % (delodajalci), 1990 19,10 
% (zavarovanci) 5,86 % (deloda-
jalci), 1991 14,40 % (zavarovanci) 
14,40 % (delodajalci), 1992,1993 
15,50 % (zavarovanci) 15,50 % 
(delodajalci), 1994, 1995, 1996 
15,50 % (zavarovanci) 12,85 % 
(delodajalci) (od 1. 2. - 30. 6.) 

Od 1. 7. 1996 do danes 15,50 % 
(zavarovanci), 8,85 % (delodajalci). 

Zaradi visoke inflacije med 
letoma 1988 in 1991 so se pri-
spevki pogostokrat povečeva-
li, tako da so leta 1993 dosegli 
skupno (zavarovanci in deloda-
jalci) kar 31 odstotkov. 

Dr. Peter Starič, Ljubljana 

Ambrus, Bled, Jesenice 

Dodati moramo še Kočevje, kjer 
je župan SD jasno pozval ljudi 
na barikade, ti pa so pregledo-
vali policijska vozila. Narobe 
svet. Morda se ti dogodki niso 
le naključno ujeli z Bledom, kjer 
so policijski sindikalisti pozivali 
k stavki. V Ambrusu se je upor 
proti Romom začel, ker je od-
povedala pravna država. Varuh 
človekovih pravic pa preskoči 
vzroke in obsodi oblast, ker je 
preselila Rome s prepovedane-
ga območja. Tudi streljanje na 
Jesenicah je grozljiva posledica • 
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• ponavljajočega se nasilja in izsi-
ljevanja. O navedenih dogodkih 
je bilo že veliko povedanega, zato 
ne bom ponavljal. Izpostavil pa 
bom neučinkovito sodstvo; pa 
ne zaradi sodnih zaostankov, 
ampak zaradi sklepov sodnega 
sveta, povezanih z etičnimi nor-
mami sodnikov. Dobili smo po-
litično motivirane, zato le delne 
in nejasne odgovore, a žal s tem 
tudi potrditev dvojnih meril. 

Sodni svet trdi, da je glede kan-
didiranja sodnika na politično 
funkcijo zakon jasen. Sodnik, ki 
kandidira, javno razkrije svojo 
pripadnost, ko pa ni izvoljen, je že 
»okužen«, morda še bolj kot pet 
sodnikov, ki so podprli Franceta 
Arharja. Še več, v našem kon-
kretnem primeru se je sodni svet 
v imenu vseh drugih sodnikov 
v nekaj dneh postavil na drugo 
stran. Če bi v samostojni Sloveniji 
izvedli vsaj minimalno lustracijo, 
potem bi laže razumel nasproto-
vanje javnemu izrekanju sodnikov 
o njihovi politični pripadnosti. 
Mislim, da ima stranka v sodnem 
postopku pravico vedeti, kakšne-
mu »neodvisnemu« sodniku je 
prepuščena. Seveda, ne gre vedno 
za zadeve, povezane s politiko ali 
ideologijo, pa vseeno je več kot 
očitno, da inercija iz prejšnjega 
sistema še vedno deluje. 

V zadevi svetovanja sodnika 
predsedniku države pri odloča-
nju o pomilostitvah pa je sodni 
svet menil, da ni v nasprotju s 
sodniško etiko. Ko je predsednik 
države pomilostil obsojenca na 
večletno zaporno kazen, je kot 
politik nasprotoval sodnikom. In 
eden od njih bi mu moral pri tem 
»protipravnem« delovanju poma-
gati. Pravno državo razumem tudi 
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tako, da sodniki čim bolj usklaje-
no tolmačijo zakone. Javno znana 
pripadnost pa bi sodnika še bolj 
obvezala, da bi deloval neodvisno. 

Ne verjamem, da so si sodni-
ki za jasne odgovore na odprta 
vprašanja vzeli le krajši čas. So-
dni mlini meljejo počasi, v Slo-
veniji pa še prav posebej. Hitri 
so očitno le, ko gre za eventualno 
odstopanje od pravne kontinu-
itete in ko gre za lastne interese 
(ustavno sodišče je ustavilo po-
stopek urejanja sodniških plač na 
podlagi učinkovitosti). 

Ernest Pušnik, Hrušica 

Kako rešiti spore z Romi? 

Pred nedavnim sem zapisal, da 
mediji pri nas nekako hujskajo 
avtohtone Slovence proti prise-
ljenim Romom. Deloma je tudi 
zdaj tako, vendar imajo na Do-
lenjskem domačini pač slabše 
izkušnje z Romi kot na primer 
v Pomurju. Zakaj je tako, vemo, 
vendar si nihče noče naliti čistega 
vina. Nekaj je to, da se na Dolenj-
skem Romi izogibajo dela in od-
govornosti za svojo prihodnost, 
sobivanje z ljudmi. So se pač 
navadili, da vse dobijo s strani 
občine, države in družbe. Drugi 
državljani smo si morali sami za-
gotoviti poklice, pokojnine, kupiti 

stanovanja ali biti v najemniškem 
razmerju ter plačevati stanarino. 
Romi, ne vsi, pa mislijo, da so ne-
kaj več kot mi in da jim moramo 
vse dati. Ko bodo spoznali, da je 
vsakdo sam svoje sreče kovač tako 
glede poklica in vsega, kar za ži-
vljenje potrebujemo, bodo uvideli, 
da ne more nekdo, četudi je Rom, 
zahtevati vsega od občine, davko-
plačevalcev in države, pa četudi je 
to Slovenija! Tam, od koder so ti 
naši dragi Romi prišli, je za ljudi 
zagotovo vse slabše. Do tega spo-
znanja mora prej ali slej priti vsak 
državljan Slovenije. Evropska uni-
ja ne more zahtevati, da delamo in 
plačujemo davke za tiste, ki sami 
ničesar ne storijo zase. Z izsilje-
vanjem, grožnjami in tožbami ter 
nasiljem se ta romska zadeva ne 
bo umirila. Če gre lahko Romom 
v Prekmurju bolje, bi jim moralo 
iti tudi drugod po državi. 

Jožef Žemljic, Škofja Loka 

Trubar danes in nekoč 

V nedeljskem dnevniku se je 19. 
1 1 . 2006 v rubriki Povečave izpod 
peresa Aleksandra Lucuja poja-
vil članek z mastnim naslovom 
»Kar je Trubar pričel, je Kardelj 
nadaljeval« in nato z nekoliko 
manj mastnim podnaslovom »Je 
bil povojni poboj domobrancev 

nekakšno povračilo za protirefor-
macijsko inkvizitorstvo RKC nad 
slovenskim življenjem in kulturo. 
Slednje naj bi bil izrekel dr. Tine 
Hribar. Ne glede na smešnost, 
celo tragikomičnost trditev je to 
vendarle lahko iztočnica za vno-
vično presojo vloge Trubarja za 
današnje čase. Trubar je s trdno 
vezavo slovenskega pravopisa na 
vsenemškega, posebej pa s pro-
testantizmom vezal Slovenijo za 
svojega naravnega zgodovinskega 
zaveznika Nemce. Nemci so imeli 
v svojih vrstah sicer Avstrijce, ki 
so se šopirili nad zelo obsežnim 
obdonavskim t. i. kondomini-
jem, ki so ga sestavljala predvsem 
nenemška ljudstva, in so, da so 
kljubovali v nemštvu številčno 
daleč močnejšim Nemcem, ostali 
katoličani. Strah, da bi se Sloven-
ci vendarle ne obrnili na Bavarce 
in s tem dovolili protestantskim 
Nemcem dostop do Trsta in Ja-
drana, je bil razlog za obsežno 
protireformacijo na Slovenskem, 
Id ga ni iz lastnih nagibov vodi-
la RKC sama, temveč v prvi vrsti 
habsburška krona v strahu, da ne 
bi izgubila pomembne province 
- najprej vero, potem pa še vse 
drugo. Ta protireformacija je 
imela kajpak neprijetne posledi-
ce za slovenske protestante same 
in tudi za slovenske protestant-
ske knjige. Prezrta pa je očitno 
POZITIVNA plat tega habsbur-
škega ukrepa - protestantstva na 
Hrvaškem ni bilo. Da bi dobila 
popoln nadzor nad nepredvidlji-
vim slovenskim ljudstvom, je po 
protireformaciji dunajska vlada 
ostro ločila Slovenijo od sosednje 
Hrvaške. Temu se lahko Slovenija 
zahvali, da od Trubarja in Hrena 
pa vse do konca prve svetovne 
vojne, čeprav je bila formalno pod 
isto krono kot ves južnoslovanski 
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Semenj ničevosti! 
Marija Vodišek 

Avtor tega satiričnega romana, napisanega leta 1847-48, Anglež 
William Makepeace Thackeray, se je s tem svojim delom norčeval 
iz hinavščine in omejenosti takratne angleške družbe. Bi današnjo 
družbo opisal kaj drugače? Podoba časa, ki ga opisuje, je popolno-
ma enaka podobi sedanjega časa, pa čeprav je od takrat preteklo 
160 let. Kdor je sledil zadnji interpelaciji in odstavljanju ministra 
v državnem zboru, se je lahko prepričal o ničevosti, ki je puhtela 
iz poslanskih klopi. Interpelacijo proti ministru za kulturo Vasku 
Simonitiju je vložila LDS s prvo podpisano Majdo Širca. Kolikokrat 
je eldeesova »kulturnica« tistega dne z gnevom izgovorila besedo 
laž in jo vztrajno podtikala ministru Simonitiju? Isti refren so po-
navljali še drugi poslanci. Vnete pomagače so imeli v SNS, pred-
vsem v socialni delavki Barbari Žgajner Tavš in tehniku vozovne 
službe Srečku Prijatelju. Račun se ni izšel kljub oklevanju nekaterih 
poslancev NSi, ld so s tem predvsem protestirali proti odstavitvi 
njihovega člana, ministra Janeza Drobnica. To delno abstinenco je 
takoj izkoristil Tone Rop, ki je dejal, da interpelirani minister ni 
dobil zaupnice, pa čeprav je bilo več glasov za kot proti. Zanimi-
vo, da jih prav nič ne moti, kadar je kdo njihovih izvoljen z enim 
ali dvema glasovoma več ali pa tudi manj, zdaj pa je bil komentar 
poln bruhajočega žolča. V ZDA je na volitvah leta i960 za Johna 
F. Kennedyja glasovalo 34,227.096 volivcev, medtem ko je Richard 
Nixon dobil 34,107.646 glasov, kar je le 0,2 odstotka manj kot Ken-
nedy. Ampak to so ZDA, ki so že nekaj časa tarča slovenske kritike, 
ker nekateri mediji namenoma zamolčijo mnogo hujše stvari, ki 
se dogajajo vsepovsod. Sedanji vladi se očitata rasizem in segre-
gacija. Tega jo obtožujejo razni »mirovniki« s pomočjo nekaterih 
zakrnelih »kulturnikov«. Ampak domača kritika ni dovolj, zato 
so jih poslali v Evropo, čeprav bi morali vedeti, da se EU srečuje 
s še hujšimi problemi. Preden so jih, tudi nekateri naši evropski 
poslanci, poslali tja, bi morali prebrati Le Monde s 30. novembra, 
v katerem je obširno opisano, da se v večini držav članic EU na 
različnih področjih še pojavljata rasizem in ksenofobija. Navedene 
so vse države - od Francije do Latvije, Med njimi pa ni Slovenije. 
Svoj lonček k vsesplošni hipokriziji je pristavil še slovenski katoliški 
tednik Družina št. 49 s člankom Koruza novinarke Vide Petrovčič. 
Menim, da je s tem pamfletom prestopila rubikon. Pa ne le ona, 
temveč tudi uredništvo tednika. Seveda se za katoliško glasilo ne 
spodobi beseda »koruznik«, zato je Iicemerna novinarka napisa-
la le besedo koruza in v članku obtožila premierja Janeza Janšo in 
njegovo spremljevalko Urško. Pa bi še razumeli, če bi to napisala 
oseba, ki ji v tem pogledu ni kaj očitati, vendar je tudi ona uživala 
»koruzo«, dokler ji je teknila. Je RKC pozabila, da je bil prav Janez 
Janša tisti minister, ki je prvi Cerkvi po več kot pol stoletja vrnil 
njeno lastnino, Zavod sv. Stanislava? To je farizejstvo. Kristusa niso 
umorili Rimljani, temveč farizeji in naščuvana drhal. 

avstrijski Balkan (Hrvaška, Dal-
macija, Slavonija, Bosna, Herce-
govina, del Črne gore, Vojvodina), 
NI IMELA PRISELJENCEV z 
juga. Trubarjeva zasluga je torej, 
da je pokazal, da Slovenci nismo 
Balkanci. Kardeljevo delovanje 
je bilo diametralno nasprotno. Z 
množičnimi zunajsodnimi pobo-
ji tako imenovanih domobran-
cev, dobljenih s prevaro iz angle-
škega ujetništva na avstrijskem 
Koroškem, je Kardelj izvršil GE-
NOCID nad lastnim ljudstvom 
in na široko odprl vrata Balkan-
cem. Med letoma 1945 in 1991 se 
je v Slovenijo na leto priselilo po 
15.000 Balkancev. S 40. členom 
Zakona o državljanstvu, objavlje-
nim v Uradnem listu nove države 
25. 6. 1991, pa je dobilo sloven-
sko državljanstvo še nadaljnjih 
180.000 Balkancev, ki pred tem 
nikdar niso živeli na Slovenskem. 
Na Balkanu je potekalo krvavo či-
ščenje, da so tako izganjali tujero-
dna ljudstva. Vsi izgnani so dobili 
zatočišče med Slovenci v Sloveniji, 
kijepo 1991 še manj slovenska, kot 
je bila pred tem letom. Toliko o t. i. 
izbrisanih, ki se hodijo pritoževat 
v Bruselj. Proti 40. členu je tedaj 
glasovala samo Janševa stranka, a 
je bila preglasovana. Naj končam z 
Ivanom Robom: »Pridi tujčin rev-
ne tujine, vabi te sin slovenske ob-
čine, zemljo češ met, pridi jo vzet. 
Tovarne vse tukaj boš dobil, trde 
gore v zlato boš predrobil, tvoj je 
denar nam gospodar. Vsakega 
tod lahko obereš, krotek je rod, 
lahko ga dereš, vse pretrpi, nič ne 
kriči. Te tri pedi tujcu pustimo, v 
zemljo se mi vdano zarijmo. Tujci 
okrog, živi vas Bog!« 

Slovenstvo v prvi vrsti ni rasni, 
temveč kulturni pojem. Biti Slo-
venec pomeni najprej biti kultu-
ren, omikan, delaven, spodoben, 
pošten. Občutljivost geopolitič-
nega in zgodovinskega terena 
doline šentflorjanske to zahte-
va. Tu ni prostora za razgrajače, 
zmikavte, roparje, posiljevalce ali 
barbare drugačne sorte. Ko sedaj 
nekateri pozivajo k večji etnični 
strpnosti Slovencev, je treba to 
popraviti, prav je, da smo etnično 
nestrpni, da ne trpimo neprilago-
jenosti, nepoštenih, umazanih, 
prevarantskih ljudi. V kakem 
drugem, kronično vojnem oko-
lju, je biti VOLK edino, kar pre-
ostane. Kdor hoče priti iz takih 

predelov in hoče biti še naprej 
nasilen kavboj, to tu ni vrlina, 
temveč nasprotno, nezaželena 
hiba, ki je ne trpimo. 

Ne moremo torej zavračati 
nekoga zato, ker govori druga-
čen jezik ali ker prihaja iz od-
daljenih krajev, ampak izključ-
no zato, ker je prinesel s seboj 
divjaške navade, ki tu nimajo 
prostora. Kdor pa se je prila-
godil in postal srednjeevropsko 
kulturen, še nihče ni bil drugače 
sprejet kot z dobrodošlico. 

Ivan Petelin, Kranj 

Podpora Nussdorferjevi 

Predsednik države je na skoraj-
šnje izpraznjeno mesto varuha 
človekovih pravic predlagal ne-
znano psihiatrinjo Zdenko Če-
bašek-Travnik. (Upam, da tej 
odločitvi ni botrovalo osebno 
znanstvo ali vračanje morebitnih 
strokovnih uslug.) Ne vidim ra-
zloga, zakaj ne bi smel tudi jaz 
kot državljan Republike Slovenije 
predlagati znano in že uveljavlje-
no osebo, ki ima odprto srce za 
premnoge prizadete in nemočne 
slovenske otroke, ki najde čas in 
sprejme vsakogar, vsakomur pri-
jazno odgovori, odpiše, je do vsa-
kega otroka ali staršev enako ob-
čutljiva in odzivna, kot da gre za 
člana njenega družinskega kroga. 
O njenih dozdajšnjih strokov-
nih izkušnjah in prizadevanjih 
v iskanju poti kako pomagati 
ljudem (predvsem otrokom!) 
v stiski, govori tudi njena nova 
knjiga Naši dečki z ulice. Le kdo 
je ne bi prepoznal: gre za uspe-
šno državno tožilko in pred Dr-
novškovo odločitvijo resno kan-
didatko za varuhinjo človekovih 
pravic Vlasto Nussdorfer. 

Njeno vsestransko prizadeva-
nje v raznih ustanovah v okviru 
civilne družbe (vse v popoldan-
skem in večernem času) jo dela 
drugačno od predlagane psihia-
trinje, predvsem pa od zdajšnjega 
varuha človekovih pravic. Spra-
šujem se, zakaj bi tako pomemb-
no in občutljivo mesto varovanja 
človekovih pravic zasedla ne-
znanka, oseba, ki že vrsto let lju-
biteljsko opravlja tovrstno dejav-
nost in tematiko dodobra pozna, 
jo strokovno in retorično odlično 
obvlada, pa bi morala od strani 
opazovati delo nekoga, ki nima 

širokih civilnodružbenih pripo-
ročil in strokovnih zagotovil za 
uspešnost. Ne nazadnje je mo-
goče prepoznati, da se v državni 
tožilki Vlasti Nussdorfer skriva 
tudi Človek. To pa je nedvomno 
njen največji adut in priporočilo 
za njeno uspešno delo. 

Sprašujem se, ali želimo v priho-
dnje na tem mestu nekoga, ki bo 
resnično varuh malih in pomoči 
potrebnih ljudi, brez skritih poli-
tičnih zaobljub, ali želimo kakršno 
koli figuro, ki jo pač moramo po-
staviti na izpraznjeno mesto. 

Ive A. Stanič, Kočevska Reka 
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LJUDJE 

Kolumnistovo moraliziranje 
Dnevnikov kolumnist Vlado Mi-
heljak, znan po svojem včasih že 
kar pretirano levičarsko obarva-
nem in močno pristranskem pi-
sanju, je v zadnji kolumni vzel v 
precep Jelinčičev nastop v oddaji 
Piramida, češ da veliko večjo od-
govornost za Jelinčičeve nestrpne 
izjave nosi vodstvo RTV kot pa 
Jelinčič sam. Hkrati je Miheljak 
zgrešil kraj, kjer je Jelinčič leta 
1997 omenil »golazen« - name-
sto Medvode je zapisal Domžale. 

S e j e umiril? Nekdanji poslanec 
in župan Pavel Rupar se po po-
razu na županskih volitvah ven-
darle umirja, čeprav je v zadnjem 
času znova zbudil nekaj pozor-
nosti, ko je zaradi dogajanja v ob-
čini Tržič pisal varuhu človeko-
vih pravic Matjažu Hanžku in se 
hkrati novemu tržiškemu županu 
Borutu Sajovcu bolj za šalo kot 
zares ponudil za podžupana. Kdo 
ve, morda je k njegovi umiritvi 
pripomogla tudi zmaga v razvpiti 
televizijski oddaji Piramida. 

Ustavil histerijo Direktor Ra 
dia Slovenija Vinko Vasle je oči-
tno eden redkih urednikov, kije 
zaradi histerije glede dogajanja v 
zvezi z romsko družino Stroj an 
posegel v dogajanje in omejil 
poročanje o omenjenih dogod-
kih na samo najbolj bistvene po-
datke. S tem je seveda preprečil, 
da bi nacionalni radio posnemal 
senzacionalizem nekaterih me-
dijev, ki s svojim početjem prili-
vajo olja na ogenj in tako doda-
tno zaostrujejo položaj. 

Prihodnji ustavni sodnik? 
datura mag. Miroslava Mozetiča, 
ki je bil nekdaj poslanec Sloven-
skih krščanskih demokratov, nato 
pa se je umaknil iz politike in se 
posvetil pravniški karieri. Nekaj 
časa je deloval kot svetovalec na 
ustavnem sodišču, zdaj pa je vodja 
zakonodajnopravne službe Držav-
nega zbora RS. Zanimivo bo videti, 
kako se bo na njegovo kandidaturo 
odzvala opozicija glede na to, da 
je bil nekdaj poslanec SKD. Če bo 
Mozetiču (znova) odrekla podpo-
ro z izgovorom, da je nekdaj de-
loval kot politik in poslanec desne 
stranke, bo zašla v dvojna merila, 
saj je leta 2000 na ustavno sodišče 
levica spravila dr. Cirila Ribičiča, 
nekdanjega poslanca in predsedni-
ka Stranke demokratične prenove, 
predhodnice združene liste oz. se-
danje SD. Konec koncev bi Mozeti-
čeva izvolitev za ustavnega sodnika 
pomenila nazorsko uravnoteženje 
na ustavnem sodišču, za kar se je že 
pred leti zavzemal nekdanji ustavni 
sodnik Matevž Krivic. G. B. 

Prihodnje leto se obetajo precej 
obsežne kadrovske spremembe na 
ustavnem sodišču, saj bo v tem letu 
kar šestim ustavnim sodnikom od 
devetih potekel devetletni mandat. 
Najprej bo marca mandat potekel 
Dragici Wedam Lukič, sledili pa ji 
bodo še Mirjam Škrk, Milojka Mo-
drijan, Janez Čebulj, Zvonko Fišer 
in Alojz Janko. Zato je predsednik 
države Janez Drnovšek izdal poziv 
za prijavo za prosto mesto ustav-
nega sodnika po odhodu Wedam 
Lukičeve. Prijavili so se Jan Zobec, 
Borut Stražišar in Miroslav Mo-
zetič. Imena so precej zanimiva, 
saj je Jan Zobec eden od vrhov-
nih sodnikov, ki so pred volitvami 
podprli dr. Franceta Arharja za 
ljubljanskega župana, medtem ko 
naj bi bil dr. Stražišar povezan z 
dr. Krešimirjem Puharičem, ki je 
doslej že neuspešno kandidiral za 
ustavnega sodnika, saj ga je spo-
dnesla afera z vrtcem za otroke z 
motnjami v duševnem razvoju. 
Zanimiva pa je predvsem kandi-
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